
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر اباغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

حمیدرضا بسُــحاق، نویســنده و مترجم حوزه فلسفه در 
حالی مشــغول بازگردان به فارسی »زیبایی شناسی در تفکر 
اسامی« نوشته »خوزه میگِل پوئرتا ویلچِز« شده که امیدوار 
اســت محققان از این کتاب به عنــوان الگویی برای ماندگار 
کردن تفکرات بزرگانمان بهره بگیرند. این اســتاد دانشــگاه 
تهــران می گوید: »در شــرایطی که برخی افــراد هر گونه 
زیبایی شناسی و حتی هنر و فلسفه را در ایران انکار می کنند 
باید به این افراد نشان داده شود که ما هم برخوردار از چنین 

مضامینی هستیم.«
حمیدرضا بســحاق، مترجم و استاد فلســفه هنر درباره 
»زیبایی شناسی در تفکر اسامی«، کتابی که از چندی پیش 
ترجمه اش را آغاز کرده به »ایران« می گوید:»نویســنده  این 
کتاب »خوزه میگِل پوئرتا ویلچِز«، اســتاد زیبایی شناسی و 
فلسفه هنر در دانشگاه گرانادای اسپانیا و یکی از بزرگ ترین 
زیبایی شناســان در حوزه زیبایی شناسی اسامی است. اثر او 
دوره تاریخی گسترده ای را دربر می گیرد و از زیبایی شناسی 
شــعر عصر جاهلی در شبه جزیره عربستان آغاز می شود و به 
بحث از زیبایی شناســی قرآن، احادیث و آرای اندیشمندان 
بزرگ مســلمان در غرب و شرق اسام می پردازد. کتاب در 
حدود یک هزار صفحه اســت که بعــد از اتمام کار ترجمه 
به احتمال زیاد در قالب دو یا سه مجلد در اختیار عاقه مندان 

قرار خواهد گرفت.«
این استاد دانشــگاه تهران درباره علت ترجمه این کتاب 
افزود:»چرایی ترجمه این کتاب به ترجمه قبلی ام بازمی گردد، 
کتاب »زیبایی و اســام« نوشــته »والری گونزالس« که از 
پژوهشگران مشــهور در حوزه هنر و زیبایی شناسی اسامی 
به شــمار می آیــد. وی در این کتاب ارجاعــات مختلفی به 
کتاب »زیبایی شناســی در تفکر اسامی« ویلچِز داده بود و 
همین مسأله موجب عاقه مندی ام به مطالعه اش شد. کتاب 
را که مرور کردم آن را بســیار ارزشــمند یافتم.« بســحاق 
یکی از ویژگی های مثبت این کتاب را در گســتره قابل توجه 
تاریخــی اش می داند؛ این که تنها به برهــه خاصی از تاریخ 
اسام محدود نمی شود. او در ادامه می افزاید:»همان طور که 
گونزالــس تحت تأثیر ویلچز قــرار دارد، ویلچز هم تا حدود 
زیادی وام دار »وودیســواف تاتارکیویچ« اســت که صاحب 
آثاری همچون مجموعه ســه جلدی »تاریخ زیبایی شناسی« 
اســت. البته شهرت تاتارکیویچ بیش از همه به کتاب »تاریخ 
مفاهیم بنیادین زیبایی شناسی« او بازمی گردد که سال پیش 
ترجمه آن را به پایان رساندم و به زودی از سوی نشر چشمه 

در اختیار عاقه مندان قرار خواهد گرفت.«
آن طور که بســحاق تأکید دارد، ویلچز تحت تأثیرکتاب 
»تاریخ مفاهیم بنیادین زیبایی شناسی« تاتارکیویچ دست به 
ارائه الگویی مشابه در اسام زده است. او می گوید:»ویلچز در 
مقدمه کتاب »زیبایی شناسی در تفکر اسامی« تأکید کرده که 
از این روش استفاده کرده و حتی از نوشته تاتارکیویچ به عنوان 
مهم ترین اثر زیبایی شناسی غرب یادکرده است. تاتارکیویچ 
در این کتاب مفاهیمی مانند هنر، زیبایی، خاقیت، میمزیس 
)تقلید(، تجربه زیبایی شناسی و... را در متون غربی تحلیل و 
واکاوی کرده است و ویلچز نیز با الهام از او همین مفاهیم را 

در متون اسامی بررسی و تحلیل کرده است.«
این مترجم و استاد دانشگاه درباره دشواری های ترجمه این 
کتاب تصریح می کند:»اصل کتاب به زبان اسپانیایی است و 
من مشغول کار روی ترجمه انگلیسی اش هستم. خود نویسنده 
در مقدمه کتاب می گوید که »اولگ گرابار«، نظریه پرداز بزرگ 
هنر اسامی، به او گفته کتاب را به انگلیسی ترجمه کند. البته 
اکثر ارجاعات و نقل قول ها به زبان عربی است و در واقع من 
بیشــتر درگیر متن عربی هستم تا انگلیسی. بنابراین کتاب 
در اصل دوزبانه )انگلیسی- عربی( است. از همین رو مترجم 
نیازمند تسلط به هر دو زبان است و بدون توجه به متون عربی 
نمی توان نسخه انگلیسی را به درستی به فارسی بازگرداند.«

بســحاق در پاسخ به اینکه چه طیفی مخاطب این کتاب 
هســتند می گوید: »ازآنجایی که »زیبایی شناســی در تفکر 
اسامی«، اثری تخصصی به شمار می آید مخاطبان آن بیشتر 
قشــر دانشگاهی و محققانی هســتند که در زمینه مضامین 
زیبایی شناسی و فلسفی بویژه در اسام تحقیق می کنند. عاوه 
بر آن، دانشجویان رشته فلسفه و کام اسامی، همه رشته های 
هنــری و ادبیات نیز می توانند از آن بهره بگیرند؛ این کتاب 
به نوعی تاریخ فلســفه اسامی را هم شامل می شود، منتهی 
نویسنده از بعد زیبایی شناسی و هنری به آن پرداخته است.« 
این استاد دانشــگاه در پایان خاطرنشان می کند:»امیدوارم 
محققان و نویســندگان ما هم از الگوی نویسنده این کتاب 
برای بررسی و تألیف آثاری درباره زیبایی شناسی در فرهنگ 
خودمان بهره بگیرند. به گمانم وقت آن شده که از این طریق 
حاصــل تفکرات و آثار بزرگان خودمان را نیز ماندگار کنیم، 

کاری که هنوز توجه چندانی به آن نشده است.
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»مرغ« بااخره کوتاه آمد
اولین وعده دولت در سال 1400 محقق شد

قیمــت مرغ بعد از حداقل 20 روز پرواز از روز گذشــته رنــگ و بوی آرامش را 
بــه خود دید. ممنوعیت فروش قطعه بندی مــرغ در واحدهای صنفی، توزیع مرغ از 
استان هایی که مازاد داشتند به استان هایی که با کمبود مواجه بودند، افزایش 4 هزار 
و 500 تومانی مرغ دولتی در هر کیلو، کاهش خرید مردم، ساماندهی خوراک طیور، 
رشد میزان جوجه ریزی، افزایش میزان بازرسی ها و همکاری مرغداران عوامل 8 گانه 

کاهش قیمت مرغ است.
از اسفند سال گذشته جهش قیمت و کمبود مرغ در بازار مصرف آغاز شد و همواره 
تأکید می شد که با تمهیدات اتخاذ شده بازار مرغ باثبات می شود و مردم می توانند مرغ 
را با قیمت مصوب دولتی خریداری کنند. در آن مقطع، قیمت مرغ کامل دولتی هر کیلو 
20 هزار و 400 تومان بود اما تعداد محدودی واحد صنفی، مرغ با این قیمت عرضه 
می کردند و همواره برای خرید چنین مرغی صف های چند کیلومتری ایجاد می شد.

در سال جدید هم این مشکات ادامه پیدا کرد و حتی در مقاطعی مرغ با قیمت های 
بسیار باا هم پیدا نمی شد. خیلی از شهروندان برای تأمین مرغ مصرفی خود مجبور 
شدند به مراکز عرضه بروند که در آنجا هم اگر مرغ دولتی به پایان می رسید قیمت 
هر کیلو مرغ کامل از نرخ 36 هزار تومان فراتر می رفت و البته عرضه مرغ های گران 
هم محدود بود و هر فرد تنها می توانست دو مرغ خریداری کند. از سویی قیمت مرغ 
قطعه بندی شده هم بشدت افزایش یافت به گونه ای که هر کیلو سینه مرغ 70 تا 80 
هزار تومان فروخته می شد و هر کیلو ران مرغ هم از 45 هزار تومان فراتر رفت. 12 
فروردین ماه بود که »قرارگاه ساماندهی مرغ کشور« قیمت دولتی مرغ را 20 درصد 
افزایش داد و هر کیلو مرغ 24 هزار و 900 تومان شــد.این موضوع بشــدت از سوی 
مرغداران گوشتی مورد استقبال قرار گرفت و عنوان شد که چنین تصمیمی بسرعت 

بر تولید و افزایش انگیزه تولیدکنندگان اثر می گذارد.
روز گذشته در اکثر واحدهای صنفی مرغ بود و خبری از صف های طوانی نبود. 
قیمت مرغ کامل که در اکثر مغازه ها از 36 هزار تومان در هر کیلو فراتر رفته بود در 
حدود 26 الی 27 هزار تومان فروخته می شد. در اکثر واحدهای صنفی مرغ قطعه بندی 
شده نبود و برخی از واحدهای صنفی در پاسخ به درخواست مشتری می گفتند فعاً 
مرغ خرد شده نداریم و اگر می خواهید عصر سر بزنید. تعداد بسیار محدودی هم مرغ 
قطعه بندی شده داشتند که نسبت به ایام نوروز قیمت ها را کاهش داده بودند. به عنوان 
مثال هر کیلو ســینه مرغ 56 هزار تومان و ران مرغ در هر کیلو 34 هزار تومان بود.  
آنها در گفت و گو با »ایران« پیش بینی کردند که بزودی قیمت مرغ در بازار به قیمت 
مرغ دولتی می رسد و حتی در فصل تابستان قیمت مرغ از قیمت مصوب کمتر خواهد 
شد. البته برخی از واحدهای صنفی که تعدادشان محدود بود مرغ با قیمت 24 هزار 
و 900 تومان داشــتند. فروشــندگان اظهار می کردند که در میدان بهمن تهران که 
مرکز توزیع مرغ است میزان عرضه افزایش پیدا کرده است و توزیع کنندگان اصلی 

با محدودیت کمتری به واحدهای صنفی مرغ می دهند.

موضوعات مختلفی باعث شــد که بازار مرغ از التهاب فاصله بگیرد. اما به اعتقاد 
کارشناســان دو موضوع مهم تر بوده اســت. 1- افزایش جوجه ریزی است که از سال 
گذشــته آغاز شــده و بزودی می تواند بر بازار اثر بگذارد. 2- کاهش خرید مردم طی 
روزهای اخیر اســت. مســئوان وزارت صمت در روزهای ابتدایی سال جاری تأکید 
می کردند که خرید های احتکاری مردم و نگرانی از کمبود مرغ باعث شــده است که 

برای خرید مرغ صف ایجاد شود. آنها می گفتند که مرغ به اندازه کافی وجود دارد.
محمد صادق مفتح، قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی این گفته را منتشر کرد 
که »چند روز آینده بازار مرغ به شرایط عادی باز می گردد و مردم دیگر برای خرید این 
کاای پروتئینی مشــکلی نخواهند داشت.« او ادامه داد: »مشکات بازار مرغ بزودی 
حل می شود و دلیل اصلی اینکه مرغ در بازار با نوسان قیمت و بعضاً کمبود روبه رو 
شده افزایش درخواست های مردمی است. در عین حال تأکید شد که در مرغداری ها 

مرغ وجود دارد و مردم نگران کمبود مرغ نباشند.«
روز گذشته رؤســای اتحادیه فروشندگان گوشت قرمز، مرغ و ماهی استان ها در 
گفت و گوهایی اظهارداشــتند که وضعیت موجودی مرغ در بازار بهتر شده است و در 
سطح شهر، عرضه مرغ با کمبود خاصی مواجه نیست. امید گیانپور، معاون توسعه 
بازرگانی وزارت جهاد کشــاورزی هم به ایلنا، گفته اســت: »تقریباً در همه استان ها 
مرغ توزیع شــده و بازار درحال بازگشــت به آرامش است، خبرهای همکاران من از 
استان های مختلف حاکی از این است که بازار واکنش بسیار مناسبی نشان داده است.«

پیش از این نیز ایرنا به نقل از کاظم خاوازی، وزیر جهاد کشــاورزی عنوان کرده 
بود: »برخی ســودجو و متخلف درصنف و واحدهای بسته بندی موجب تاطم بازار 
مرغ شدند، این افراد مرغ را با قیمت تنظیم بازاری تهیه و با نرخ های گزاف به مردم 
می فروختند که با پیگیری قرارگاه ساماندهی بازار با سودجویان و متخلفان برخورد 
جدی صورت می گیرد.« وی اظهارداشــت: » با وجود اینکه در کل چرخه از مرغدار 
تــا عوامل توزیع اکثریت افراد نجیب و خوب هســتند در بخش هایی افراد متخلفی 
شناسایی شده اند که پرونده های آنان توسط تعزیرات و دادستان ها در حال رسیدگی 
اســت بنابراین چه از مرغدار، کشتارکن، کشتارگاه، حتی کامیون هایی که در فاصله 
بین محل کشتارگاه تا عرضه ناپدید می شدند پرونده تمامی اینها در واحدهای قضایی 

ارجاع داده شده و رسیدگی می شود.«
وزیر جهاد کشاورزی عصر روز یکشنبه در حاشیه چهارمین جلسه قرارگاه ساماندهی 
مرغ کشور اظهارداشت: »آنچه  ما در بازار می دیدیم اینکه مردم به مرغ فروشان مراجعه 
می کردند و مقدار زیادی مرغ قطعه بندی در صنف وجود داشت اما مرغ کامل در بازار 
نبود که فروش این نوع مرغ با قیمت های گزاف به دهک های پایین جامعه ظلم بود.

بنابراین دهک های پایین به میادین میوه و تره بار مراجعه می کردند و به دلیل کمبود 
غرفه های میادین صف های طویلی تشــکیل می شد با وجود اینکه این مرغ به میزان 

کافی تولید شده بود.«

برخی وجود هرگونه زیبایی شناسی 
در فرهنگ ایران را انکار می کنند

درباره کاهش حساسیت های مردم نسبت به بیماری کرونا و عادی شدن 
آن این روزها زیاد صحبت می شــود اما ازم است این واقعیت را بپذیریم 
حساســیتی که سال گذشته در جامعه شکل گرفته بود و باا رفتن سطح 
ترس و نگرانی و مراقبت، مربوط به دوره شروع یک بیماری و بحران است. 
نمی توانیم انتظار داشته باشیم افراد بتوانند برای یک بازه زمانی طوانی و 
بیشتر از یک سال تحت پروتکل های شدید زندگی کنند و این یک فرایند 
اجتناب ناپذیر است، البته به نظر می رسد  نه تنها برای مردم که برای همه 
کسانی که در ماجرای کرونا درگیر هستند این قصه عادی شده است. اکنون 
در رسانه ها تمایل کمتری برای صحبت درباره پروتکل های بهداشتی می بینیم 
و حتی در سازمان های بهداشتی جهانی و رسانه های مربوط به آن هم تنوع 
موضوع هایی که مورد توجه قرار می گیرند زیادتر شــده در حالی که سال 
گذشته همین زمان تمرکز تنها بر کووید 19 بود؛ در واقع هم تولید کنندگان 
پیام از تأکید مداوم بر رعایت پروتکل ها فاصله گرفته اند و هم شهروندان. تمایل 
به روزمره شدن و عادی شدن زندگی در همه وجود دارد نه فقط مردم. اما 
نکته مهم این اســت که می دانیم در شرایط عادی بسر نمی بریم؛ بسیاری 
از کشورها موفقیت چشمگیری در واکسیناسیون داشته اند و با ماحظاتی 
تاش می کنند شرایط را به وضعیت عادی بازگردانند اما ما هنوز در ابتدای 
راه هستیم. حاا نوبت رسانه هاست که مانند بسیاری از موقعیت های دیگر 

مسئولیت ایجاد حساسیت دوباره در افکار عمومی را برعهده بگیرند. 
صحبت کردن درباره کووید 19 می تواند همه موارد مرتبط با پروتکل ها 
مانند نحوه صحیح استفاده از ماسک، پرهیز از تجمع و شست و شوی دست ها 
را یادآوری کند و با اســتفاده از سوژه های مختلف و تأکید بر حفظ فاصله 
فیزیکی به صورت ضمنی  موضوع کرونا و اهمیتش را برای مردم زنده نگه 
دارد. سال گذشته و در ابتدای شیوع این بیماری در برنامه های روزانه تلویزیون 
آیتم هایی با این سبک داشتیم و مدتی بعد آنها را کنار گذاشتیم اما حتماً 
ازم است که این روند دوباره با یک تیم متخصص و حرفه ای به رسانه های 
عمومی بازگردد، بخصوص در رسانه هایی که در دسترس قشرهایی مانند 
زنان خانه دار هستند، یعنی تلویزیون یا شبکه اجتماعی اینستاگرام، چون با 
توجه به وضعیتی که در کشورمان داریم همچنان برای مدت طوانی نیازمند 
زندگی کردن به سبکی متفاوت با پیش از شیوع کووید 19 هستیم و ازم 

است که این مسأله در محتوایی که تولید می شود دیده شود.
 می توانیم بگوییم مردم اکنون به تلویزیون و اینستاگرام دسترسی بیشتری 
دارند و این دو رسانه در این شرایط می توانند برای ایجاد حساسیت نسبت 
به رعایت پروتکل ها کمک کنند چون بخش زیادی از شهروندان ما کاربر 
اینستاگرام هستند و تلویزیون می بینند؛ کسانی چون زنان خانه دار و مادران 
که می توانند خانواده را هدایت کنند به تلویزیون دسترسی بیشتری دارند و 
از سوی دیگر شهروندان در اینستاگرام به صورت عام حضور دارند، به همین 
دلیل این شــبکه اجتماعی و تلویزیون در این شرایط به یک بستر مساعد 
برای انتقال پیام های مرتبط به کرونا و لزوم رعایت پروتکل های بهداشتی 

تبدیل می شود.
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 خبر
 عراقچی: لغو تحریم های آمریکا نخستین گام احیای برجام است

 معاون سیاســی وزارت امور خارجه لغو تحریم های آمریکا را نخســتین 
گام جهت احیای برجام دانست و تاکید کرد: ایران به محض لغو تحریم ها و 

راستی آزمایی آنها، گام های جبرانی هسته ای را متوقف خواهد کرد. 
به گزارش روابط  عمومی وزارت امور خارجه، هجدمین نشست کمیسیون 
مشترک برجام، به ریاست معاون دبیرکل سرویس اقدام خارجی، انریکه مورا، 
از طرف جوزف بورل نماینده عالی اتحادیه اروپا و با حضور نمایندگان چین، 
فرانســه، آلمان، روسیه، بریتانیا و ایران در ســطح معاونین/مدیران سیاسی 

وزرای امور خارجه  امروز جمعه 13 فروردین برگزار شد.
شرکت کنندگان در این نشست در راستای بیانیه مشترک وزرا مورخ 21 
دســامبر 2020، چشم انداز بازگشت کامل ایاات متحده به برجام را مدنظر 
قرار دادند و آمادگی خود را جهت بررســی موضوع با نگرش مثبت و در یک 

تاش جمعی مورد تاکید قرار دادند. 
معاون سیاسی وزارت امور خارجه که ریاست هیات کشورمان در این نشست 
را عهده دار بود، ضمن تشریح مواضع اصولی کشورمان، لغو تحریم های آمریکا 
را اولین گام جهت احیای برجام دانســته و اظهار داشت ایران به محض لغو 
تحریم ها و راستی آزمایی آنها، گام های جبرانی هسته ای را متوقف خواهد کرد. 
ســید عباس عراقچی  اظهار داشت: برای بازگشت ایاات متحده به برجام 
نیاز به هیچ مذاکره ای نیســت و مســیر آمریکا در این خصوص کاما روشن 
است. ایاات متحده همانگونه که از توافق خارج شد و تحریم های غیرقانونی 
علیــه ایران وضع کرد، به همــان صورت نیز می تواند به توافق برگشــته و 

قانون شکنی را خاتمه دهد. 
در این نشست اعضای برجام با اشاره با ابعاد فاجعه  بار خروج آمریکا از برجام 
بر انتفاع ایران از برجام،  بر از دست ندادن زمان در این مقطع تاکید کردند. 
در پایان، طرف های برجام ضمن تاکید بر تعهدشــان جهت حفظ برجام، 
تصمیم گرفتند این جلســه کمیسیون مشــترک را هفته آینده جهت تداوم 
رایزنی ها در وین از ســر بگیرند تا اقدامات مربوط به لغو تحریم ها و گام های 

هسته ای را از طریق گروه های کارشناسی مربوطه مشخص کنند.
مطابق مفاد برجام،کمیسیون مشترک مسئول نظارت بر اجرای توافقنامه 

است. 

 شناسایی 1۷00 محدوده امیدبخش معدنی در سراسر کشور
مدیر اکتشــاف ایمیدرو از شناسایی 1700 محدوده امیدبخش معدنی به 

مساحت 110 هزار و 80 کیلومتر مربع در سراسر کشور خبر داد.
به گزارش شــاتا، علی اصغر زاده با بیان این مطلب اظهار داشت: تا نیمه 
نخست اسفند 99، فعالیت فاز شناسایی و پی جویی حدود 478 هزار و 343 

کیلومتر مربع پهنه خاتمه یافته و آزاد شده است.
وی ادامه داد: از این میان، 66 هزار کیلومتر مربع پهنه به بخش خصوصی 

واگذار شده و 123 هزار و 827 کیلومتر مربع پهنه هم در حال کار است.
مدیر اکتشاف ایمیدرو با اشاره به اینکه براساس قوانین پروانه اکتشاف باید 
توسط ســازمان های صنعت، معدن و تجارت هر استان برای ایمیدرو صادر 
شــود، تصریح کرد: تاکنون، برای 492 محدوده به مساحت 32 هزار و 120 
کیلومتر مربع درخواست پروانه اکتشاف شده و مابقی محدوده ها به سازمان 

صنعت، معدن و تجارت استان های مربوطه واگذار شده است.
وی افــزود: 63 پروانه اکتشــاف در مــواد معدنی مختلف نظیر ســرب 
و روی، طــا، مــس، آهن، زغال ســنگ، شــورابه و غیره به نــام ایمیدرو 
و شــرکت هــای تابعه صادر شــده اســت کــه کار عملیات اکتشــاف در 
 محــدوده هــای دارای پروانــه در حــال پیگیــری اســت. 30 محــدوده 
نیز در مرحله صدور پروانه قرار دارد و برای 4 محدوده، گواهی کشــف صادر 

شده است.

وزیر بهداشــت گفت: افتخار دارم اعام 
کنم که در عرصه تولید واکسن کووید 19 در 
آینده ای نزدیک به عنوان یکی از کشورهای 

مهم منطقه مطرح خواهیم شد.
به گــزارش  پایگاه اطاع رســانی وبدا، 
دکتر ســعید نمکی، در مراسم جشن ملی 
پرچم که همزمان با گرامیداشــت سالروز 
دوازدهم فروردین، روز جمهوری اســامی 
ایران در محل باغ هنــر کتابخانه ملی و با 
حضور شــهردار تهران و سفرا و نمایندگان 
برخی کشورها، برگزار شد، اظهار کرد: تاریخ 
این سرزمین به سه مقطع قبل از اسام، بعد 
از اســام و بعد از انقاب اسامی تفکیک 
می شود و جفا اســت اگر دو مقطع قبل از 
انقــاب را درنظر نگیریم و آنها را منفک از 

دوران پس از انقاب بدانیم. 
 وی افزود: برخی تمدن های بزرگ جهان 
همچون مصر و بین النهرین پس از تســلط 
اعراب، دچار تغییراتــی در فرهنگ و زبان 
شــدند، اما ایران بزرگ و سرافراز با تکیه بر 
فرهنگ ناب ایرانی، هنوز زبان فارسی و آیین 
هایی نظیر نوروز را حفظ کرده است. بنابراین 
می طلبد که درود بفرستیم به تمام بزرگانی 
که در نگهداشت این مرز و بوم، آب و خاک و 
فرهنگ باستانی این سرزمین کوشش کردند.

 وی ضمــن قدردانــی از مردمی که در 
رعایت دســتورالعمل های بهداشتی وزارت 
بهداشت را یاری کردند، افزود: یکی از مقاطع 
اصلی در این سرزمین پس از انقاب اسامی، 
از روز 12 فروردین در سال 58 آغاز شد، این 
مقطع مقطعی بود که استقال، آزادی و رشد 
روز افزون این مملکت را سبب شد؛ همچنین 

خودباوری و تکیه بر خویشــتن، نیز یکی از 
دستاوردهای این دگرگونی در 12 فروردین 

سال 58 بود. 
 وزیر بهداشــت با اشاره به دستاوردهای 
نظام سامت پس از پیروز انقاب اسامی، 
بیان کرد: در سال  های پس از انقاب با تکیه 
بر توان داخلی پیشرفت  های بزرگی در حوزه  

های مختلف از جمله حوزه سامت به دست 
آوردیم که بــه هیچ وجه با قبل از آن قابل 
مقایسه نیست؛ میزان مرگ و میر کودکان 
و زنــان حداقل 10 برابر  امروز بود و میزان 
واکسیناســیون کودکان حداکثر 20 درصد 
بــود، اما امروز ما حتــی در دورترین نقاط 
کشور خانه بهداشــت و بهورز داریم، امروز 

تخت  های بیمارســتانی در حدی است که 
توانستیم در برابر یورش کرونا، بیماران را به 
گونه ای پذیرش کنیم که بیماری پشت درب 

بیمارستان نماند. 
 دکتر نمکی خاطرنشان کرد: ما با استفاده 
از تجربه دفاع  مقدس در مدتی کمتر از 60 
روز از یک واردکننده ماســک و تجهیزات 
پزشکی موردنیاز، به یک تولیدکننده و سپس 
به یک صادرکننده بدل شدیم.  وزیر بهداشت 
ادامه داد: امروز نیز افتخار دارم اعام کنم که 
در عرصه تولید واکسن کووید 19 در آینده 
ای نزدیک به عنوان یکی از کشورهای مهم 
منطقه مطرح خواهیم شد و جهانیان خواهند 
دید که با تکیه بر جوانان غیور و دانشمندان 
این سرزمین، یکی از محورهای اصلی تولید 
واکســن کرونا نه تنها برای مردم خودمان، 

بلکه در سطح دنیا خواهیم بود.
 وی در پایان ضمن آرزوی ســامتی و  
تندرستی برای مردم شــریف ایران زمین، 
گفت: امیدوارم پرچم ســرافراز ایران عزیز 

همواره بر بلندای دماوند به اهتزاز درآید.
 گفتنی است، در این مراسم با حضور وزیر 
بهداشــت از برخی از روسای دانشگاه های 
علوم پزشکی کشــور و مدافعان خط مقدم 

نظام سامت به صورت نمادین تقدیر شد.

ایران یکی از محورهای اصلی تولید واکسن کرونا در جهان

افزایش ۴۰ درصدی صدور جوازهای تاسیس صنعتی در ۱۱ ماهه سال ۹۹
در 11 ماهه ســال 99 به رغم همه تحریم های ظالمانه دشــمنان و 
محدودیت های ناشی از شــیوع ویروس کرونا، شاهد افزایش در صدور 
جواز تاسیس صنعتی) 40 درصدی( و پروانه های بهره برداری)7 درصدی( 

بوده ایم که نشانگر ثبات اقتصادی در کشور است.
به گزارش شــاتا، در 11 ماهه سال 99 ، تعداد 36 هزار و 162 فقره 
جواز تاســیس صنعتی صادر شد که با احتساب صدور 25 هزار و 830 
جواز تاســیس در مدت مشابه سال 98 افزایش 38.6 درصدی را در این 

حوزه داشته ایم.همچنین تعداد پروانه های بهره برداری صادره 6 هزار و 
491 فقره بود که با احتساب صدور 6 هزار و 68 فقره پروانه بهره برداری 

در مدت مشابه سال 98 افزایش 7 درصدی داشته است.
گفتنی اســت که اشــتغال مجوزهای صنعتی صادر شده در 11 ماه 
ســال گذشــته 810 هزار و 178 نفر و در 11 ماهه سال 98، 576 هزار 
و 264 نفر بود.همچنین اشــتغال پروانه های بهره برداری صادره در 11 
ماهه سال 99، 121 هزار و 248 نفر و در 11 ماهه سال قبل از آن 85 

هزار و 719 نفر بوده است.
بدین ترتیب افزایش 37.6 درصدی اشتغال جوازهای تاسیس صادره 
و افزایش 28 درصدی اشتغال پروانه های بهره برداری صادره را در 11 

ماهه سال 99 داشته ایم.
شایان ذکر است که سرمایه گذاری مجوزهای صنعتی صادر شده نیز 
در بازه زمانی مشــخص شــده، افزایش 72.8 درصدی و سرمایه گذاری 

پروانه های بهره برداری نیز افزایش 235.1 درصدی داشته است.

شرایط قراردادهای مناسب در روابط میان کشورها
انتظار داریم روابط اقتصادی با کشــورها اثرات بلندمدت در کشور داشته 
باشد اما این اثرات زمانی پدیدار می شود که در شرایط اضطرار تصمیم نگیریم.

برای رفع موانع تولید داخلی، فراهم کردن فضای مناســب کســب و کار و 
اصاحات درونی، باید با تمام کشورهای دنیا تعامل سازنده داشته باشیم. اگر 
با کشورها رابطه مناسب سیاسی و اقتصادی داشته باشیم، گزینه های مختلفی 
برای توافقات ســازنده پیش روی ما خواهد بود و می توانیم بهترین گزینه را 
انتخاب کنیم. شرایط باید برای انعقاد قراردادهای همکاری مهیا باشد. انتظار 
داریم روابط اقتصادی با کشــورها اثرات بلندمدت در کشــور داشته باشد اما 
این اثرات زمانی پدیدار می شــود که در شرایط اضطرار تصمیم نگیریم. یعنی 
روابط اقتصادی ما نباید تحت شــرایط اضطرار و ناچاری باشد. برای انعقاد هر 
قراردادی نیاز به پروژه های تحقیقاتی داریم، هزینه و مزایا باید بررســی شود، 
بخش های دانشــگاهی باید در مورد این نوع قراردادها تحقیق کنند و بعد از 
اینکه مزایا مشــخص شد، همچنین سازگاری فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی 

کشورها باید به هم نزدیک باشد تا بتوانند تعامل سازنده تری داشته باشند.
در قراردادها قطعاً نباید ابهامی باشد. باید از کشورهایی که تعامات موفق 
داشــته اند، الگو بگیریم. ثبات سیاســی، ثبات فرهنگــی و ثبات اقتصادی در 

تعامات سازنده اهمیت دارد.
پیشــنهاد این است که تاش کنیم سرمایه گذاری خارجی بیشتر بر اساس 
پروژه باشد. سرمایه گذاری خارجی به صورت رقابتی اگر جذب شود، اثربخشی 
آن چند برابر می شــود. همچنین در قراردادها نباید کشــوری از حق انحصار 

برخوردار باشد. دو کشور باید در کسب منافع شرایط یکسانی داشته باشند.
همزمان با امکاناتی که مثاً چین برای ما فراهم می کند، می توانیم از منافع 
کشورهای دیگر مانند کشورهای اروپایی هم برخوردار شویم. پس در تعامات 
نباید محدودیتی در روابط برای کشوری ایجاد شود. توازن در روابط اصل است. 
قرارداد فی مابین حتی باید منجر به ایجاد رقابت میان کشورهای دیگر برای 
ورود سرمایه به ایران باشد. برای پیشرفت کشور باید بتوانیم از امکانات تمام 
کشورهای دیگر بهره ببریم. توافق دوجانبه باید قدرت چانه زنی ما را بیشتر کند.

پاسخگو بودن کشورها اساس توسعه است. باید بر اساس نیاز و اولویت های 
توسعه و پیشرفت سرمایه گذاری خارجی را جذب کنیم و جذب سرمایه مورد 
به مورد مشخص باشد. در جهان در حال تغییر، سیاست گذاری ها و نظارت ها 
باید تحت اختیار کشــور باشــد. حضور خارجی ها در پروژه هــا فقط باید به 
عنوان پیمانکار باشــد تا قدرت نفوذ ما برقرار باشد. اگر پیشرفت کار متناسب 
با قرارداد نبود، باید شــرایط جابه جایی پیمانکار را داشــته باشــیم. قرارداد 
بلندمــدت نباید محدودیتی بر ما تحمیل کند. حاکمیت ملی باید مســلط بر 

روابط با کشورها باشد.
مالکیت ملی بر ســرزمین باید در هــر رابطه و قراردادی بدون هیچ قید و 
شرطی برقرار باشد. ما با دنیا سر جنگ نداریم. برای رفاه مردم باید از امکانات 
بین المللی بر حسب نیاز و شرایط استفاده کنیم. قرارداد دوطرفه نباید به معنی 
تقابل با کشــورهای دیگر باشد. هر قراردادی فقط باید در جهت منافع ملی و 

کسب مالکیت ملی باشد.

رییس کمیسیون مشترک برجام بعد از نشست اعضا که به صورت برخط 
برگزار شد،  در بیانیه ای اعام کرد:هماهنگ کننده تماس های جداگانه خود 

را با همه اعضای برجام، و با ایاات متحده در وین افزایش خواهد داد.
به گزارش ایرنا، نشســت فصلی کمیســیون مشــترک برجام با حضور 
هیأت های ایران و گروه 1+4 در روز جمعه )13 فروردین 1400( به صورت 
ویدیو کنفرانس برگزار شد و آخرین تحوات پیرامون برجام را مورد بحث 

و بررسی قرار داد.
 این نشست به ریاست معاون دبیرکل سرویس اقدام خارجی، انریکه مورا، 
از طرف نماینده عالی اتحادیه اروپا، جوزف بورل و با حضور نمایندگان چین، 
فرانســه، آلمان، روسیه، بریتانیا و ایران در سطح معاونین/مدیران سیاسی 

وزرای امور خارجه برگزار شد.
در راستای بیانیه مشترک وزرا مورخ 21 دسامبر 2020، اعضا چشم انداز 

بازگشت کامل ایاات متحده به برجام را مدنظر قرار دادند و آمادگی خود 
را جهت بررسی موضوع با نگرش مثبت و در یک تاش جمعی مورد تاکید 
قرار دادند. اعضا همچنین بر تعهدشــان جهت حفظ برجام تاکید کرده و 
سازوکارهایی جهت تضمین اجرای کامل و موثر آن را مورد بحث قرار دادند.

اعضــا موافقــت کردنــد این جلســه کمیســیون مشــترک را هفته 
 آینــده در ویــن از ســر بگیرنــد تــا اقدامات اجرایــی مربــوط به لغو 
تحریم ها و )اقدامات( هســته ای را از جمله از طریق تشــکیل جلســات 
گروه های کارشناســی مشــخص کنند. در این زمینــه، هماهنگ کننده 
تماس هــای جداگانه خود را با همه اعضــای برجام، و با ایاات متحده در 

وین افزایش خواهد داد.

هماهنگ کننده برجام تماس های خود را با اعضای برجام افزایش می دهد

 
 

امیر حاتمی: جوانان دانشمند و انقابی ایران اسامی با همت راسخ خود 
را برای آینده کشور آماده کنند.

به گزارش پایگاه اطاع رسانی دولت به نقل از  وزارت دفاع؛ امیر سرتیپ 
حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در نشست با مشاوران جوان 
وزارت دفاع با اشــاره به جمعیت جوان ،دانشــمند و حزب الهی و انقابی 
که به عنوان بدنه اصلی وزارت دفاع مشــغول خدمت هســتند، آن را مایه 
مباهات کشور و یکی از دستاوردهای مهم انقاب برشمرد و گفت: باید این 
عقبه عظیم دانشــمندی و انقابی با همت چند برابر و رشــد جامع، خود 
را برای آینده کشــور آماده تر کنند.امیر حاتمی در این دیدار با اشــاره به 
انتظارات بسیار کشور از جوانان تصریح کرد: انتظار می رود جوانان به این 
مقدار رشــد که الحمد اه رشد خیلی خوبی است قانع نشوند و با اهداف 
بلندتر و فکرهای بزرگ برنامه های اجرایی بزرگ و عملیاتی بنویسند و با 

همت راسخ خود را برای آینده کشور آماده کنند. وزیر دفاع در این نشست 
با اشاره به اقدامات ارزنده ای که به رغم همه تحریم های ظالمانه  در این 
دوران در کشــور انجام شــده است، رمز موفقیت را رهبری حکیمانه مقام 
معظم رهبری دانســتند که با تاش و  همت جوانان مومن و انقابی  و با 
اراده انجام شده است.وی با تاکید بر اینکه این جوانان بودند که با بصیرت 
و دشمن شناسی به امر رهبرشان راهبردهای خبیثانه دشمنان را شکست 
دادند گفت:  فرمانده معظم کل قوا بســیاری از این موفقیت ها و پیروزی 
ها را وعده داده بودند و این پیش بینی ها محقق شد.امیرحاتمی با اشاره 
به راهبرد فشار حداکثری دشمن و اقدامات دشمنان در این مدت، بزرگ 
ترین دســتاورد آن را بصیرت و ارتقاء شناخت مردم از دشمنان دانست و 
اظهار داشــت: دیگر مکر آنان آشکار و روشن شده است و کسانیکه شاید 
در ابتدا در دشــمنی آنها ذره ای تردید داشتند امروز به واقع،  به دشمنی 

آمریکا واقف شدند و این یکی از بزرگ ترین و مهم ترین تجربه هایی است 
که ملت ایران به دســت آورد و مرحله جدیدی از رشد و بلوغ ملت بزرگ 
ایران رقم خورد.وی تصریح کرد: امروز که نگاه می کنیم کشور فراز و نشیب 
های فراوانی را طی کرده اســت و ملت بزرگ و عزیز ایران  در هر کدام از 
مراحل به بلوغ و رشد باایی دست یافته است.در این نشست نیز تعدادی 
از مشــاوران جوان سازمان ها و ستاد وزارت دیدگاه ها و نظرات خودشان 
را در خصوص موضوعات مختلف با وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
مطرح کردند.گروه مشــاوران جوان وزیر دفاع از زمان آغاز و شروع فعالیت 
خود در  4ســال اخیر در ســطوح مختلف وزارت و سازمان های تابعه آن 
تشــکیل شده است که با برگزاری جلسات مختلف دیدگاه ها و ایده های 
جوانان وزارت دفاع را به صورت مستقیم و بی واسطه به مدیران عالی این 
وزارتخانه مطرح و  به صورت نوبه ای با وزیر دفاع جلسه برگزار می کنند.

وزیر امور خارجه در یادداشــتی ضمن توضیح برخی 
مفاد سند 25 ساله ایران و چین، تاکید کرده است: این 
سند هیچ تعهدی برای هیچ یک از طرفین ایجاد نمی کند؛ 

بلکه چشم انداز روابط را ترسیم می کند.
محمدجواد ظریف در یادداشتی ضمن تشریح برخی 
نکات مفاد برنامه همکاری جامع ایران و چین معروف به 
سند 25 ساله، نوشت: اطمینان دارم همه ما با همدلی و 
همراهی، با تقویت و گســترش روابط فراگیر، متعادل و 
متناسب با جهان در دوران گذار کنونی روابط بین الملل، 
منافع ملی و توسعه پایدار کشور و سربلندی ایران زمین 
و رفاه مردمان داور و نجیبش را تضمین خواهیم کرد.

او افزود: به عنوان فردی که 18 ماه پیش نخســتین 
پیش نویس برنامه همکاری راهبردی 25 ســاله ایران و 
چین را به همتای چینی پیشنهاد و در این مدت مذاکره 
را مدیریت کرده و شنبه گذشته نسخه نهایی را با مجوز 
دولت امضا کرده اســت برخی نکات در این زمینه را به 

محضرتان تقدیم می کنم.
چکیده برنامه همکاری راهبردی 25 ساله ایران و چین

اهداف:
ارتقای عملی روابط در سطح مشارکت جامع راهبردی 

بر اساس اعامیه دو رئیس جمهوری در بهمن 1394
نقشه راه و افق بلندمدت روابط در عرصه های مختلف 
برای تحقق مشارکت جامع راهبردی و ارتقای عملی آن

فراهم ساختن بستری مناسب برای توسعه همه جانبه 
همکاری ها در عرصه های تجاری، اقتصادی، سیاســی، 

فرهنگی، دفاعی و امنیتی میان دو تمدن کهن آسیایی
اصول:

احترام متقابل و پیگیری منافع مشــترک به صورت 
برد - برد در روابط دو جانبه، منطقه ای و بین المللی

به رسمیت شــناختن اشــتراکات فرهنگی، تقویت 
چندجانبه گرایی، حمایت از حق دولت ها برای برخورداری 

از حق حاکمیت برابر و بومی بودن مدل توسعه
ویژگی ها:

اشتراک نظر دو کشور در ارتباط با بسیاری از مسائل 
منطقه ای و بین المللی به ویژه مبارزه با یکجانبه گرایی

برنامه سیاســی، راهبردی، اقتصادی و فرهنگی برای 
ترسیم چشم انداز 25 ساله همکاری دو کشور

سیاسی - راهبردی:
ارتقای تبادات، رایزنی و همکاری در نهادهای منطقه 

ای و بین المللی
همکاری و تقویت زیرســاخت های دفاعی و مقابله با 

تروریسم
اقتصادی:

پیونــد دادن ایران به زنجیــره ارزش محور از طریق 
تکمیل زنجیره های مکمل داخلی

تولید مشــترک به منظور تامین بازارهای داخلی دو 
کشور و کشــورهای ثالث با بهره برداری از ظرفیت های 

دو کشور
همــکاری در حوزه های نفت، صنعت، معدن و حوزه 
های مرتبط با انرژی )نیرو، انرژی های تجدیدپذیر و ...( 
مبتنی بر دغدغه های توسعه ملی پایدار و زیست محیطی

مشارکت موثر ایران در ابتکار کمربند - راه
همکاری در زمینه های زیرساختی، ارتباطی )ریلی، 
جاده ای، بندری و هوایــی(، مخابراتی، فناوری، علمی، 

آموزشی و بهداشتی
تسهیل همکاری های مالی - بانکی، گمرکی و مقررات 

زدایی
همکاری در توسعه مناطق ویژه و آزاد تجاری و صنعتی 

از جمله در سواحل مکران
تقویت همکاری هــای غیرنفتی بــا تمرکز بر حوزه 

دانش بنیان
تسهیل همکاری ها در زمینه سرمایه گذاری و تامین 

مالی پروژه ها و همکاری های اقتصادی

تسهیل همکاری های بخش خصوصی از طریق رفع 
موانع همکاری

فرهنگی:
افزایش شــناخت متقابل از طریــق ارتقاء تبادات 
مردمی، گردشــگری، رسانه ای، سازمان های مردم نهاد، 

انجمن های دوستی و همکاری دانشگاهی
سرمایه گذاری و کمک به تکمیل زیرساخت های ازم 
برای ارتقاء همکاری های فرهنگی در حوزه های مختلف 

از جمله صنعت گردشگری
تصورات و القائات خاف واقع درباره برنامه راهبردی 

25 ساله
به گفته وزیر امور خارجه، این سند، قرارداد و معاهده 
نیست و هیچ تعهدی برای هیچ یک از طرفین ایجاد نمی 

کند؛ بلکه چشم انداز روابط را ترسیم می کند.
طبق این یادداشت، بر اساس تفسیر حقوقی دولت و 
شورای عالی امنیت ملی، این سند طبق قانون اساسی و 
به دلیل ایجاد نکردن هیچگونه تعهدی نیازمند تصویب 
مجلس شورای اسامی نیست ولی نسخه ای از آن برای 

رییس مجلس شورای اسامی ارسال شده است.
او توضیح داده اســت: انتشار این سند همچون اسناد 
مشــابه نیازمند توافق هر دو طرف امضاکننده اســت و 
عدم انتشار عمومی چنین سندهای راهبردی متداول و 
معمول است.این سند حاوی هیچ عدد و رقمی درخصوص 
همکاری ها اعم از اقتصادی، سیاسی، فرهنگی، راهبردی و 
یا سرمایه گذاری و منابع مالی و پولی نیست. همچنین، 
به این ســند هیچ منطقه ای و یا حتی نقطه ای را واگذار 
نمی کند و هیــچ حق انحصاری در هیچ حوزه ای ایجاد 
نمی کند.ظریف خاطرنشان کرده است: مدیریت، اداره و 
یا بهره برداری از هیج منطقه و یا حوزه ای واگذار نشــده 
است. استقرار هیچ نیروی نظامی در این سند پیش بینی 
نشده و هیچ امکانی برای در اختیار گرفتن پایگاه وجود 

جوانان خود را برای آینده کشور آماده تر کنند

سند 25 ساله ایران و چین بدون ایجاد تعهدی، چشم انداز روابط را ترسیم می کند

 
 

 چک ثبت نشده در صیاد نگیرید
سخنگوی اجرای قانون جدید چک با تاکید بر اینکه گیرنده چک هرگز چک ثبت نشده در سامانه صیاد را دریافت نکند، گفت: قانون جدید چک به اجرای مقررات موجود در قانون مبارزه با پولشویی کمک و از جعل چک جلوگیری 
می کند. آمنه نادعلی زاده در یک برنامه تلویزیونی اظهار کرد: قانون جدید چک مشــمول چک های بنفش رنگ می شــود و دارای عبارت »کارســازی این چک منوط به ثبت صدور، دریافت و انتقال آن در ســامانه صیاد است« است که 
از ابتدای فروردین سال جاری توزیع شده اند و فرآیند تبادل آنها با چک های قبلی متفاوت است، به گونه ای که صادرکننده باید مشخصات چک چون تاریخ، مبلغ و هویت دریافت کننده و خود را در سامانه صیاد ثبت کند.وی افزود: 
گیرنده چک هم باید به سامانه مربوطه مراجعه کند، استعام بگیرد و اطاعات درج شده بر چک و در سامانه صیاد را چک کند.ناد علی زاده ادامه داد: چک های قدیمی فعا کارسازی می شوند اما دائمی نیست و بانک مرکزی در زمان 

مشخصی آنها را از بازار جمع آوری می کند. گیرنده چک هرگز چک ثبت نشده در سامانه صیاد را دریافت نکند زیرا، آن چک قابلیت نقد شوندگی ندارد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
سه شنبه  1400/01/17

شماره : 1059

رییس کل بانک مرکــزی گفت: انتظار 
داریم، صندوق بین المللی پول بدون تبعیض و 
نفوذ های ایجاد شده توسط ابی های سیاسی 
یا فشــارهای وارده از سوی آمریکا، هر چه 
سریع تر به درخواست قانونی ایران پاسخ دهد.

به گزارش روابط عمومی  بانک مرکزی، 
دکتر عبدالناصر همتی درجلسه  مجازی که 
در ادامه سلسله نشست های جانبی اجاس 
بهاره صندوق بین المللی پول و بانک جهانی 
و بــا حضور رییس صندوق بین المللی پول، 
وزرا، روسای کل بانک های مرکزی و روسای 
موسســات مالــی منطقه ای حــوزه مناپ 
)MENAP( برگزار  شد، گفت: از زمان شیوع 
بیماری کوید-19، اقتصاد همه کشــورها به 
ویژه کشــورهای در حال توســعه به شدت 
آسیب دیده  است و ایران یکی از کشورهایی 
اســت که بیشترین آسیب را از این بیماری 

همه گیر در منطقه تجربه کرده است.
وی با اشــاره به تحریم های آمریکا علیه 
کشــورمان افــزود: با این حــال و با وجود 
تحریم های اعمال شــده توســط آمریکا و 
سیاست فشــار حداکثری آن کشور، ایران 
توانســته بر مشــکات غلبه کرده و تدابیر 
مناسبی را اتخاذ کند و آخرین رشد اقتصادی 
کشور در 9 ماهه سال 1399، در سطح 2.2 
درصد بوده است. اما همانند اکثر کشورهای 
درحال توســعه، برای پیشبرد سیاست های 

خود به منابع مالی نیاز دارد.
عالی ترین مقام بانک مرکزی با اشاره به 
اقدامات موسســات مالی بین المللی در این 
زمینه یادآور شد: در همین راستا، مؤسسات 
مالی بین المللی برای کمک به کشــورهای 
نیازمند نسبت به ارائه برخی تسهیات مالی 

اقدام کردند تا آثار منفی بیماری یاد شده را 
کنترل و رشد اقتصادی شان را احیا کنند.

دکتــر همتی بــا بیان اینکــه صندوق 
بین المللی پول تاکنون بیش از 100 میلیارد 
دار به 85 کشور وام ارائه کرده، تصریح کرد: 
صندوق به کشورهای منطقه مناپ نزدیک 

16 میلیارد دار وام داده اســت اما ایران که 
از نخستین کشورهایی بود که تقاضای وجوه 
اضطراری کرد، تاکنون هیچ گونه تسهیاتی 
را بدون ارائه هرگونه دلیل منطقی دریافت 
نکرده است.وی افزود: متأسفانه، در یادداشت 
اداری مورخ 15 اکتبر 2020، به مدیر اجرایی 

گروه آمریکا دستور داده شده با درخواست 
ایران برای دریافت تسهیات مخالفت کند. 
به ایــن ترتیب، تمایل یک کشــور موجب 
سلب دسترســی کشور دیگر به منابع مالی 
موردنیاز بــرای مقابله با تأثیــرات بیماری 

کوید-19 می شود.
 رییــس کل بانــک مرکزی ایــن امر را 
تناقضی آشکار با روح و اهداف یک سازمان 
بین المللی دانســت و عنوان کرد: ما انتظار 
داریم، صندوق بین المللی پول بدون تبعیض 
و نفوذ های ایجاد شــده توســط ابی های 
سیاسی یا فشــارهای وارده از سوی آمریکا؛ 
هر چه ســریع تر به این درخواســت قانونی 

پاسخ دهد.
گفتنی است مقصود از کشورهای حوزه 
مناپ )MENAP( منطقه خاورمیانه، شــمال 

آفریقا، افغانستان و پاکستان است.
 MENA - Middle East and North( منا
Africa( به معنی خاورمیانه و شــمال آفریقا 

اصطاحی است که برای نامیدن کشورهای 
عمــده تولیدکننــده نفت کــه در منطقه 
خاورمیانه و شــمال آفریقا قرار دارند به کار 
می رود.از ماه آوریل ســال 2003 میادی، 
صنــدوق بین المللی پول واژه MENAP را در 
تحلیل های آماری خود به کار برد که شامل 
کشــورهای منا )MENA خاورمیانه و شمال 
آفریقا( به عاوه  افغانستان و پاکستان است.

 
 

نقش چابهار در برنامه 2۵ ساله ایران و چین 
مدیر عامل منطقه آزاد چابهار در یادداشتی به تشریح اهمیت چابهار در سند 

25 ساله ایران و چین پرداخت.
»برنامه همکاری جامع فی مابین جمهوری اسامی ایران و جمهوری خلق چین« 
فراتر از یک قرارداد، توافق نامه یا تفاهم نامه، به عنوان یک سند راهبردی میان دو 
کشــور مطرح است که در حوزه بین الملل یک پتانسیل بزرگ اقتصادی به شمار 
می رود. اما این ســند راهبردی که زمینه توسعه همکاری ایران با دومین قدرت 
اقتصادی جهان را فراهم کرده، برای سواحل مکران و به خصوص چابهار از اهمیت 
مضاعفی برخوردار بوده و در بندهایی از این سند به طور مستقیم به چابهار و سواحل 
مکران اشاره شده است؛ گو اینکه چابهار محل تاقی دو اقتصاد ایران و چین است. 
این یادداشت، بندهایی از »برنامه همکاری جامع فی مابین جمهوری اسامی ایران 

و جمهوری خلق چین« که به چابهار اشاره دارد را مورد بررسی قرار داده است.
مشــارکت در ایجاد و تجهیز مخازن ذخیره نفت، گاز و محصوات 

پتروشیمی دو طرف
در محور دوم برنامه راهبردی همکاری ایران و چین به عرضه پایدار نفت خام 
به چین، مشارکت در ساخت و تجهیز مخازن ذخیره سازی نفت و افزایش صادرات 
پتروشــیمی به چین اشاره شده اســت که با توجه به برنامه توسعه مجتمع های 
پتروشیمی در چابهار و قرار گرفتن این مجتمع ها بر کرانه اقیانوس هند، تولیدات 
پتروشیمی چابهار، سهمی جدی در تحقق این بند دارند.احداث مجتمع پتروشیمی 
چابهار نیز با توانایی تولید بیش از 20 میلیون تن مواد پتروشــیمی در قالب سه 
فاز از سال 1392 برنامه ریزی و از سال 1394 هم ساخت نخستین مجتمع تولید 
متانول آن شروع شده است. ظرفیت فاز اول مجتمع پتروشیمی چابهار 8.5 میلیون 
تن متانول است که این مقدار متانول در پنج مجتمع تولیدی هرکدام با ظرفیت 
یک میلیون و 650 هزار تن متانول در ســال تولید خواهد شــد. در سال 1396 و 
در پی مطالعات مفصل کنوانسیون نفت، گاز و پتروشیمی چین ساخت هاب دوم 
پتروشیمی چابهار موردتفاهم قرار گرفت که در سال 1398 مجددا این توافقنامه 

به مدت دو سال تمدید شد.
محور یازدهم این برنامه هم به طور مستقیم به اهمیت مجتمع پتروشیمی چابهار 
پرداخته و محور یازدهم با عنوان »سرمایه گذاری بلندمدت در شهرک پتروشیمی 
چابهار« در سرفصل های کلیدی برنامه درج شده است. با تحقق این موضوع صنعت 

پتروشیمی ایران وارد فاز جدیدی خواهد شد.
 تکمیل و توسعه راه آهن

محور چهارم این برنامه به تکمیل راه آهن شرق غرب ایران و ایجاد راه آهن زیارتی 
پاکستان، ایران، عراق و سوریه و همین طور راه آهن شمال به جنوب اختصاص یافته 
است. راه آهن چابهار ـ زاهدان که در دست اقدام است، نقش مهمی در این مسیر 
استراتژیک دارد؛ چنانکه قریب یک صدسال پیش هم نشریه حبل المتین کلکته در 
مقاله ای با عنوان »راه آهن چابهار یا اعظم طرق تجارتی بین المللی« به اهمیت راه آهن 
چابهار در توســعه تجارت شرق و غرب پرداخته است: »راه آهن چابهار جغرافیای 
تجارت دنیا را تغییر خواهد داد و کسانی که نظر دوربین و فهم حقایق سنج دارند، 
می بینند که اگر راه آهن چابهار متصل به ســواحل دریای سیاه مدیترانه آمد، در 
مدت 50 سال این بندر محقر کوچک خراب، اولین بندر دنیا خواهد گردید. چه 
هیچ بندری مانند آن ایستگاه تجارت شرق و غرب دیده نمی شود. راه آهن چابهار 
تمام معموره عالم را به یکدیگر نزدیک خواهد ساخت و در نیم قرن، بندر چابهار 
به هامبورگ و لیورپول و مارســلیز و شــانگهای و نیویورک و غیر فوقیت خواهد 
یافت.«حال برنامه راهبردی ایران و چین یکصد ســال بعد از آن ضرورت تاریخی 
راه آهن چابهار را مورد تأکید قرار داده اســت. از طرفی راه آهن چابهار  گوادر از 
طریــق ریمدان تحول دیگری در اقتصاد منطقــه ای خواهد بود. عاوه بر اتصال 
چابهار به پروژه مهم CPEC )کریدور اقتصادی چین پاکستان( که اتصال چابهار به 
چین است، بازار 212 میلیون نفری اقتصاد پاکستان را در اختیار قرار خواهد داد.

ساخت شهر هوشمند در مکران و تیس
محور هفتم برنامه راهبردی ایران و چین، ســاخت شهر هوشمند در مکران و 
به خصوص تیس است. چابهار به عنوان تنها بندر اقیانوسی ایران، سهم قابل توجهی 
در اقتصادی و توسعه ایران خواهد شد و با راه اندازی مجتمع های بزرگ صنعتی و 
باادستی همچون پتروشیمی و فواد، جمعیت قابل توجهی از متخصصان و نیروی 
کار داخلی و خارجی به سوی چابهار روانه خواهند شد. تحقق شهر هوشمند تیس 
و مکران که در برنامه راهبردی ایران و چین مورداشــاره قرارگرفته، در چشم انداز 
1410 چابهار هم مورد تأکید قرارگرفته اســت: »در ســال 1410 شهر چابهار و 
مناطق دیگر منطقه نظیر تیس از امکانات شهری مناسب برای سکونت و خدمات 
فرهنگی و رفاهی شهری مناسب برخوردار خواهند بود. امکانات آب شیرین، گاز، 
مخابرات و اینترنت پرسرعت، و همچنین امکانات آموزشی، بهداشتی، فرهنگی و 
ورزشی با کیفیت باا از جذابیت های چابهار می شود. امکانات شهری و مسکونی 
در کنار آب وهوای مطبوع و امکانات مناسب اشتغال، منطقه چابهار را محل جذاب 
و مناســبی برای زندگی و جذب نیروهای متخصص کشور به خصوص از مناطق 
شرقی آن می کند. با توجه به فعالیت های اقتصادی و خدماتی و امکانات زندگی 
شهری در سال 1410، ترکیب جمعیتی چابهار شامل نیروهای متخصص، کارگران 
ماهر و دانشمندان و محققینی است که فعالیت های صنعتی و خدماتی را در منطقه 
اداره و پشتیبانی می کنند.« این تصویر از آینده زندگی در سواحل مکران، فرصت 
پیش بینی شده در سند راهبردی همکاری های 25 ساله ایران و به معنی آغاز یک 

تحول اساسی در توسعه زیرساخت های شهری و سکونت است.
توسعه و ساخت فرودگاه ها، خرید محصوات هوایی تولید مشترک ایران و چین 
موضوعی است که در محور پنجم به آن پرداخته شده است. )منطقه آزاد چابهار یک 
فرودگاه بین المللی را در دست ساخت دارد که راه اندازی حجم مبادات تجاری و 
ترانزیتی سواحل مکران را با به میزان قابل توجهی افزایش داده و مسیر ایراین های 
بزرگ جهان را به سمت ایران تغییر می دهد. این فرودگاه براساس طرح جامع یک 
شهر فرودگاهی در شهر لجستیک چابهار است، قرارداد ساخت این فرودگاه با یک 
شرکت چینی به ارزش 483 میلیون یورو منعقد شده و تأییدیه های سایناشور برای 
آن اخذ شده است. بدون تردید این پروژه استراتژیک عاوه بر جایگاه ویژه در این 

سند همکاری، نقطه تحول شهر لجستیک چابهار است.(
در محور نوزدهم سرمایه گذاری در کشاورزی، شیات، آبخیزداری تشویق شده 
اســت. چابهار و کنارک 23 درصد آبزیان و 70 درصد تن ماهیان کشور را تأمین 
می کنند. این ظرفیت به جهت جغرافیای اقیانوسی و توان و ظرفیت بومی محلی 
پتانسیل یک هاب منطقه ای شیاتی را فراهم کرده است؛ خصوصاً که پرورش ساحلی 
آبزیان به جهت اقلیم ویژه از مزیت های ویژه این مناطق است برپایه این همکاری، 
اســتراتژیک امکان بهره گیری بین المللی برای سرعت بخشیدن برنامه ها را دارد.

بدون تردید این مجموعه از توسعه و تحوات اقتصادی نیازمند چاره اندیشی برای 
تأمین نیروی متخصص و کارآمد با محوریت جوامع محلی، ظرفیت های منطقه ای 
است. دانشگاه بین المللی چابهار که امروز تبدیل به یک منطقه ویژه علم و فناوری 
باوجود پردیس پارک علم و فناوری، مراکز رشد، مکر نوآوری و شکوفایی، کارخانه 
نوآوری شــده و برپایه تأمین نیروی متخصص و مهارتی برنامه هایش را بازنگری 
کرده است. از طرفی اولین مرکز نوآوری ایران و چین را هم در سنوات قبل در این 
دانشگاه پایه گذاری کرده است. از رهگذر این سند برای همکاری های بلندمدت و 
تأمین زیرساخت های تربیت نیروی انسانی موردنیاز صنایع و توسعه این منطقه، 

سیاست گذاری و برنامه ریزی خواهد کرد.
چابهار به عنوان دروازه ورود به ایران، فعال ترین منطقه سواحل مکران و نقطه 
تاقی در سند مهم منطقه ای، توسعه محور شرق، توسعه سواحل مکران، از بازیگران 
اصلی و مهم موردتوجه هر دو طرف این سند همکاری است و برپایه اطاعات قبلی، 
توافقات صورت پذیرفته و قراردادهای منعقدشده باوجود این سند می تواند اجرای 

این سند همکاری را سرعت ببخشد.

ایران بدنبال صلح است و به تعهدات خود پایبند است
 رئیس جمهور با اشــاره به شصتمین افتتاح طرح 
های ملی کشور با شعار پویش تدبیر و امید برای جهش 
تولید، گفت:  افتتاح های پنج شنبه نشان می دهد که 
ایران زنده است و دشمنان ما هنوز قدرت ایران بزرگ 

را درک نکرده اند.
به گزارش پایگاه اطاع رسانی دولت، حجت ااسام 
والمسلمین دکتر حسن روحانی روز پنج شنبه همزمان 
با روز جمهوری اســامی در آیین افتتاح 5 طرح ملی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در کشــور، با اشاره به 
همزمانــی افتتاح طرح های ملــی صنعتی و معدنی 
کشور با روز جمهوری اسامی، گفت: 12 فروردین و 
روز جمهوری اسامی بااترین ثمره از بهترین شجره 

در تاریخ کشور است.
دکتر روحانی از جمهوریت، اسامیت و ایرانیت به 
عنوان سه پایه و رکن اصلی جمهوری اسامی نام برد 
و تاکیــد کرد: باید از این ســه پایه به خوبی مراقبت 
کنیم و جمهوریت، اسامیت و ایرانیت را حفظ کنیم 
که حفظ این 3 رکن به معنی پاسداشــت واقعی روز 

12 فروردین است.
رئیس جمهور در ادامه با بیــان اینکه افتتاح های 
پنج شــنبه ها را از فروردین ســال 99 آغاز کرده و به 
امید خدا تا آخرین پنج شنبه فعالیت دولت دوازدهم، 
ادامه خواهیم داد، اظهار داشــت: شــرح آنچه در این 
مدت افتتاح شــده، در 2 جلد کتاب به چاپ رسیده و 
مابقــی افتتاح ها تا پایان دولت نیز در یک کتاب دیگر 

به چاپ خواهد رسید.
دکتر روحانــی افزود: این 3 جلد کتاب نشــانه و 
گواهی برای آیندگان اســت تا ببینند که ملت ایران 
چگونه در شــرایطی که جنگ اقتصــادی تمام عیار 
به او تحمیل شــده بود و تحت شدیدترین تحریم ها 
قرار داشــت و در عین حال با همه گیری کرونا مقابله 
 می کرد، توانست در این مدت بیش از 7600 پروژه به

 ارزش بیش از هزار هــزار میلیارد تومان را عملیاتی 
و افتتاح کند.

رئیس جمهــور ادامه داد: نــوع مواجهه و مواضع 
دشمنان ملت نشان می دهد که آنان شناخت صحیح 
و دقیقــی از عظمت و قدرت این ملت ندارند، اگر نه، 
در این شــرایط که مقام معظــم رهبری به صراحت 
اعام کردنــد، چنانچه آمریکایی ها به اجرای تعهدات 
خود بازگردند، ایران نیز به تعهدات خود باز می گردد، 
باید استفاده می کردند و حتی یک ساعت در استفاده 

از این فرصت تعلل نمی کردند.
دکتر روحانی با اشاره به اینکه عملکرد دولت جدید 
آمریکا نیز نشان می دهد که آنها هم ملت سرو قامت و 
مقاوم ایران را نمی شناســند، اظهار داشت: ملت ایران 
از مشکات عبور می کند و با همت متخصصان خود 
و با تاش کادر درمانی در ســال 1400 با استفاده از 
واکسن های وارداتی و ســاخت داخل واکسیناسیون 
گســترده انجام خواهد داد و از کرونا هم عبور خواهد 
کرد و با توانی مضاعف شــعار امســال در پشتیبانی و 

مانع زدایی از تولید را محقق خواهد کرد.
رئیس جمهــور تصریح کرد: در ســال 1399 در 
حالــی که همزمان  بــا جنگ اقتصــادی تمام عیار 
 و شــیوع کرونــا مواجه بودیم، 36 هــزار مجوز برای 
واحدهــای صنعتی صادر شــد که 10 هــزار واحد 
آن، زمیــن مورد نظــر را تحویل گرفتــه و آغاز بکار 
 کردند و این در حالی اســت که تا پیش از این تعداد

 کل واحدهای فعال صنعتی کشــور، حدود 75 هزار 
واحد بوده است.

دکتر روحانی در ادامه با اشــاره به اینکه بیشترین 
میــزان تأمیــن ارز در ســال 99 از محــل صادرات 
محصوات پتروشیمی و صنایع معدنی کشور حاصل 
شده اســت، تصریح کرد: همه صنایع کشور در سال 
99 برای آبادانی کشــور تــاش مضاعفی کردند، اما 
صنایع پتروشــیمی و معدنی در این بین به عنوان 2 
رکن اساســی، بیشترین ارز مورد نیاز کشور را تأمین 
کردنــد و با این کار بزرگ خود دشــمن را مأیوس و 

مردم را امیدوار کردند.
رئیس جمهور در ادامه ســخنانش بــا بیان اینکه 

ایران یکسال پس از نقض عهد آمریکایی ها در برجام 
به اجــرای تعهدات خود ادامه داد، گفت: این موضوع 
از نظر اخاقی، سیاســی و تاریخــی، افتخاری بزرگ 
برای ملت ایران به حســاب می آیــد و آنها که برجام 
را از بزرگتریــن توافقــات بین المللــی می دانند و به 
 آن افتخار می کنند، بدانند که در 3 ســال گذشــته

 این ایران بوده که برجام را حفظ کرده و بار آن را به 
دوش کشیده است.

دکتر روحانی تأکید کرد: کســانی که امروز بحث 
تقــدم بین ایــران و آمریکا در بازگشــت به تعهدات 
برجامــی را مطرح می کنند، بدانند که این ایران بوده 
که یکســال پــس از خروج آمریکا بــه تمام تعهدات 
خــود پایبنــد بوده و امروز نیز پس از 3 ســال اعام 
 می کنــد که هــرگاه آمریکایی ها به اجــرای تعهدات

 خودشان بازگردند، ایران نیز بافاصله به همه تعهدات 
خود عمل خواهد کرد.

رئیس جمهور در پایان ســخنان خود خاطر نشان 
کرد: امــروز نوبــت 1+5 و آمریکایی هاســت که به 
وظایف شــان عمل کنند و بدانند کــه هر یک روز و 
حتی هر یک ساعت تأخیر در اجرای تعهدات برجامی 
به زیان خود آنهاســت. اگر نه ملت ایران به مسیری 
که در طول 3 سال گذشــته طی کرده و افتتاح های 
پنج شنبه ها یکی از مصادیق آن است، ادامه خواهد داد.
متن کامل سخنان رئیس جمهور به شرح زیر است:

بسم اه الرحمن الرحیم
امروز شصتمین افتتاح پنج شنبه های ما و مصادف با 
روز بسیار مهم و پربرکت جمهوری اسامی ایران، روز 
12 فروردین اســت. مردم عزیز ما به خوبی می دانند، 
تاش هایــی که در زمینه نهضت های اســامی انجام 
گرفــت، از قبل مشــروطه، خود مشــروطه و بعد از 
مشــروطه تا انقاب اســامی و 22 بهمن 57 که به 
پیروزی رســید، اگر بخواهیم ثمــره و میوه همه این 
تاش ها را جمع کنیم، میوه اصلی اش همان جمهوری 
اسامی ایران است که در 12 فروردین سال 58 متولد 

شده است.
ایــن بااترین ثمــره از بهترین شــجره در تاریخ 
کشــورمان اســت. باید این روز را بــه معنی واقعی 
کلمــه پاس بداریــم. باید جمهوریت و اســامیت و 
ایرانیــت را حفظ کنیم که جمهوری اســامی ایران 
 3 پایــه اساســی دارد. باید از این پایه هــا به خوبی

 مراقبت کنیم و بتوانیم از این شــرایط خاصی که در 
اختیــار مردم عزیز قرار گرفته به خوبی بهره برداری و 

استفاده کنیم.
60 جلســه از آغاز ســال 99 و زمانی که تصمیم 
گرفتیم پنج شنبه های افتتاح را داشته باشیم، گذشت. 
خدا را شکرگزاریم که به طور مداوم این توفیق را داد 
که بدون تعطیل و وقفه بتوانیم از فروردین ســال 99 
این برنامه را ادامه دهیم و امروز در ســال 1400 در 

شصتمین افتتاح هستیم.
 ایــن افتتاح ها که خدا ان شــاء اه توفیق خواهد 
داد تــا آخرین پنج شــنبه ایــن دولت آنهــا را ادامه 
خواهیــم داد، یک مجموعه پرافتخاری برای کشــور 

خواهــد بــود. دو جلــد از این کتاب آماده شــده از 
افتتاح هایی که در ســال 99 بوده و ســال 1400 هم 
به آن اضافه می شــود به عنوان جلد سوم و سه جلد 
کتاب خواهد بود که نشــان می دهد در دوران تحریم 
 اقتصــادی و فشــار بر ملت ایــران و همزمان کرونا و 
ســختی هایی کــه مــردم داشــتند، مــردم عزیز، 
 مهندسین، فعاان، مدیران، بخش خصوصی و دولتی 
موفق شــدند در این مدت ایــن همه طرح و پروژه را 

افتتاح کنند.
بیش از هــزار هزار میلیارد تومــان طرح و پروژه 
افتتــاح کردیــم و بیــش از 7 هــزار و 600 طرح و 
 پــروژه در ایــن مدت افتتاح شــده و باز هــم ادامه 
خواهد یافت. این نشــان می دهد که ایران زنده است 
و دشمنان ما هنوز قدرت ملت ایران و ایران بزرگ را 

درک نکردند و نفهمیدند.
یک بــار دیگر هم این داســتان را گفتــم، واقعاً 
خنــده آور و نشــان دهنــده کمبود دانــش مقامات 
آمریکایی نســبت به ایران عزیز است. در آغاز شیوع 
کرونا، ماه های اولیه کرونا بود، روزهای خیلی سختی 
بود، ترامپ به یکی از مقامات کشــورهای دیگر گفته 
 بــود که چون کرونا شــیوع یافتــه حاضریم به ایران 
کمک کنیم و 4 عدد ونتیاتور را به ایران هدیه بدهیم. 
به آن آقا گفتم به ترامپ بگو هر مقدار آمریکا ونتیاتور 
نیاز دارد، حاضریم صادر کنیم.ونتیاتور به اندازه کافی 
می ســازیم و آماده صادرات هستیم. به هر حال دولت 
آمریکا اینقدر غافل و تفکرشان نسبت به ایران اینچنین 
اســت و هنوز ایران را نشناختند. قبل و بعد از انقاب 

هم ایران را نشناختند.
اگــر یکبار ایــن ملــت و فرهنگ بــزرگ و این 
ســرزمین طایی را درک می کردنــد و می فهمیدند، 
در برابــر ملت ایــران تواضع می کردنــد و امروز در 
این شــرایط بســیار خوبی که رهبر معظم انقاب به 
صراحت اعام کردند، گفتند اگر آمریکا تحریم هایش 
 را بــردارد ما بــه تمــام تعهدات مــان برمی گردیم، 
یعنــی یک معامله برد - برد بــرای منطقه و جهان و 
از آن اســتفاده می کردند. آمریکایی ها نفهمیدند و از 
این فرصت طایی نتوانســتند استفاده کنند. امروز و 
فردا می کنند و پیام ها و گزارش هایی که داریم، نشان 
می دهد این دولــت جدید هم خیلی با واقعیت ایران 

فاصله دارد.
مردم ایران، مردمی سرو قامت هستند و به خوبی 
مقاومت و ایستادگی کردند و ایستادگی خواهند کرد.

ان شــاء اه بــا تاش و کمک مردم و پزشــکان و 
مدافعان سامت و پرستاران، امسال در سال 1400 از 
کرونا عبور خواهیم کرد. ان شاء اه تا پایان سال واکسن 
به اندازه کافی وارد و تولید می شــود و واکسیناسیون 
انجــام می گیرد و از این با و شــر بــا کمک و اتحاد 

همدیگر عبور می کنیم.
تولید ما ادامه پیدا می کند، همانطور که سال، سال 
رفع موانع و پشتیبانی تولید است. دولت با همه توان 
این کار را خواهد کرد. مردم و بخش خصوصی همین 

راه را ادامه خواهند داد.

بــرای اینکه مردم عزیز ما بدانند در بخش صنعتی 
چه حرکت بزرگی صورت گرفته می گویم که  در طول 
یک سال گذشته 36 هزار مجوز برای واحدهای صنعتی 

صادر شده است.
برای اینکه روشن باشد این آمار چه اهمیتی دارد، 
باید بدانید که کل واحدهای فعال صنعتی ما 75 هزار 
واحد اســت و در برابر 75 هزار واحد، 36 هزار واحد 
جدید درخواســت مجوز کردند. مجوز برای آنها صادر 
شــده اســت و 10 هزار واحد اینها زمین مناسب در 
اختیارشان قرار گرفته و فعالیت را آغاز کرده اند. پس 
سراســر کشــور کارگاه تولید و فعالیت و تاش برای 

آبادانی بیشتر کشور است.
امروز شاهد بودیم در شصتمین افتتاح پنج شنبه ها، 
بیــش از 4 هــزار و 500 میلیارد تومان طرح و پروژه 
افتتاح شــد. حدود 1300 نفر با این طرح ها مشغول 
بکار شــدند و مجریان این طرح هــا تقاضای افزایش 
ســرمایه  گذاری و توسعه تولید داشــتند. همه اینها 
آمادگی دارند برای توسعه بیشتر و برای اینکه شرایط 

بهتری را داشته باشند.
می خواهــم به ایــن نکته مهم اشــاره کنم. مردم 
عزیز ما بدانند اگر پتروشــیمی و صنایع معدنی نبود، 
با شــرایطی که ســال 99 داشــتیم، برای تأمین ارز 
مورد نیاز کشــور حتماً با مشکات مواجه می شدیم. 
 برای این می گویم که مــردم با همه وجود از صنعت 
پتروشــیمی در کشور و صنایع معدنی قدردانی کنند. 
البتــه دیگران هم در بخش هــای مختلف، در صنایع 
دارویــی، غذایی، صنایــع مربوط به لــوازم خانگی، 
خودرو، بخش کشــاورزی همه جا ســهیم و شریک 
بودنــد، همه جا فعالیــت بوده و همه جــا صادرات 
 بوده اســت. منتها صادرات در پتروشــیمی و صنایع

 معدنی به عنوان دو رکن اساســی بوده است و اینها 
بیشترین ارز مورد نیاز ما را تأمین کردند و دست شان 

درد نکند.
کار بزرگ و عظیمی انجام دادند، دشمن را مأیوس 
و ملت را امیدوار کردند. البته این معنی اش این نیست 
که مردم سختی و مشکات ندارند.دوران جنگ است، 
همیشه گفتم در جنگ مجروح و مشکات و بمباران 

و تخریب و سختی داریم.
جنگ اقتصادی است و دشمنان این جنگ را بر ما 
تحمیــل کردند. ما آغازگر این جنگ نبودیم، ما حتی 
بعد از یک ســال که جنگ به ما تحمیل شد، یکسال 
تمــام، به تمام تعهدات مان عمل کردیم. این از لحاظ 
اخاقی، سیاسی و تاریخی بزرگترین فخر ملت ایران 
است که برغم اینکه طرف مقابل ما از تعهد خارج شد 
و تعهد را زیر پا گذاشت، یکسال تمام صبر کردیم. از 
سال 97 تا 98 صبر کردیم و از اردیبهشت 98 کاهش 

تعهدات را شروع کردیم.
آنهایی که امروز می گویند آمریکا اول باید آغاز کند 
یا ایران، به این نکته توجه کنند که یکسال به تنهایی 
بار برجام را بردوش گرفتیم و 2 سال بعد هم بار عمده 
برجــام بر دوش ما بوده اســت. همه آنهایی که امروز 
دارند در دنیا می گویند بااترین توافق سیاسی برجام 
اســت و همه افتخار می کنند به برجام، بدانند که بار 

سنگین برجام بر دوش ملت بزرگ ایران بوده است.
ملت بزرگ ایران به دنیا از لحاظ سیاسی، حقوقی، 
اخاقی، نشــان داده که به تعهــدات خودش پایبند 
اســت و عمــل می کند و دنبال صلح اســت و دنبال 
 جنگ نیســت. فعالیت هایش صلح آمیز است، فعالیت 
هسته ای اش صلح آمیز است و کار بسیار عظیم و بزرگی 
بوده که این ملت انجام داده است.امروز نوبت شماست. 
امروز نوبت 1+5 است، آنها بیایند به وظیفه خودشان 
در این شرایط عمل کنند. اما بدانند هر روز تأخیر به 
ضرر آنهاست و هر روز زودتر در برابر قانون، مقررات و 
قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان ملل، سر فرود 
بیاورنــد و در برابر عظمت ملت ایران تواضع کنند، به 

نفع آنها و به نفع جهانیان خواهد بود.
راه تولید، توسعه، اخاق و تعامل سازنده را تا پایان 

ادامه خواهیم داد.
والسام علیکم و رحمه اه و برکاته.

  معرفی 13۶ واحد صادراتی به بانک ها برای دریافت تسهیات
از ابتدای خردادماه 1399 تا پایان بهمن ماه 1399 بیش از 6 هزار و 471 میلیارد ریال تسهیات به واحدهای صادراتی اعطاء شده است.

به گزارش پایگاه اطاع رســانی دولت به نقل از  شــاتا، این میزان تســهیات به 48 واحد صادراتی پرداخت گردیده اســت.همچنین از ابتدای خردادماه 1399 تا پایان بهمن ماه 1399، 261 واحد صادراتی برای دریافت تسهیات 
ثبت نام نموده اند.از این تعداد 136 فقره معرفی به بانک برای دریافت بیش از 23 هزار و 320 میلیارد ریال تســهیات انجام شــده اســت.گفتنی اســت که کمک به مثبت شــدن تراز تجاری کشور به موازات توسعه صادرات، یکی از 

راهبردهای اصلی وزارت صمت به شمار می آید و در این راستا سیاست های تجاری سال 1400 قطعا مبتنی بر توسعه تولید و اشتغال و توسعه صادرات غیر نفتی و در نهایت ورود به بازارهای جدید خواهد بود.

صندوق بین المللی پول بدون تبعیض به درخواست وام ایران پاسخ دهد
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 خبر
 وضعیت قرمز شود روزانه سه میلیون نفر بیکار می شوند!

دبیر کل اتاق اصناف ایران با اشاره به اینکه در شرایط قرمز کرونایی فقط 
مشــاغل گروه یک مجاز به فعالیت هستند، اظهار کرد: بنابراین بیش از یک 
میلیون واحد صنفی در وضعیت قرمز کرونایی تعطیل می شــوند که با توجه 
به متوسط اشتغال صنوف می توان گفت در شرایط قرمز کرونایی سه میلیون 

نفر به تعداد روزهایی که قرمز هستند در کشور بیکار خواهند شد.
محمدباقر مجتبایی گفت: بر اســاس اطاعات سامانه ماسک تا ظهر روز 
گذشته شــهرها روند افزایشی به سمت نارنجی و قرمز شدن دارد به طوری 
که 47 شهرستان قرمز، 126 شهرستان نارنجی، 247 شهرستان زرد و فقط 
28 شهرســتان آبی هستند. بنابراین شرایط سخت کرونایی در پیش است و 
ازم اســت مردم و صنوف به رعایت پروتکل های بهداشتی پایبند باشد.وی 
با بیان اینکه ســامانه ماسک نسبت به افزایش روند بستری در سراسر کشور 
ابراز نگرانی و پیش بینی کرده به زودی شــهرهای بیشتری از جمله تهران، 
کرج و اصفهان قرمز شود، تصریح کرد: در صورت تداوم این وضعیت، نه تنها 
محدودیت تردد،   بلکه تعطیلی مشــاغل هم اجرا خواهد شــد.دبیرکل اتاق 
اصناف ایران با اشاره به اینکه در شرایط قرمز کرونایی فقط مشاغل گروه یک 
موجب فعالیت هســتند، اظهار کرد: مشاغل گروه یک شامل سوپرمارکت ها، 
میوه فروشی ها، سبزی فروشی ها، میادین میوه و تره بار، مراکز عرضه محصوات 
لبنی و پروتئینی، نانوایی و مراکز درمانی، دامپزشــکی و تعمیرگاه های انواع 
خــودرو، لوازم خانگی، الکتریکی و کامپیوتر و ســایر خدمات فنی و فروش 
قطعات مربوطه اســت. بنابراین بیش از یک میلیون واحد صنفی در وضعیت 
قرمز کرونایی تعطیل می شوند که با توجه به متوسط اشتغال صنوف می توان 
گفت در شــرایط قرمز کرونایی ســه میلیون نفر به تعداد روزهایی که قرمز 

هستند در کشور بیکار خواهند شد.
وی افــزود: وجود محدودیت در منابع دولت و تحریم  ها باعث می شــود 

خسارات وارد شده به اقتصاد و مردم اساسی باشد.
به گفته دبیر اتاق اصناف ایران در حال حاضر ســه میلیون واحد صنفی 
در کشــور فعال هستند که با شش میلیون و 300 هزار نفر شاغل در آن ها، 
مجموعا 9 میلیون نفر در کل اصناف اعم از کارفرمایان و شاغان در اصناف 
فعالیــت دارند که با بعد 3.8 نفر خانوار می توان گفت 35 میلیون نفر معادل 
42 درصد جمعیت خانواده صنفی هستند. بنابراین تعطیلی ها در ابعاد مختلف 
به کشور خسارت وارد می کند. از طرف دیگر حدود 600 هزار واحد صنفی، 
تولیدی هســتند که از کارگران فصلی استفاده می کنند و وقتی شبکه توزیع 
در فــروش ناتوان شــود، تولید هم کاهش پیدا می کنــد و مجبور به تعدیل 

نیروی انسانی خواهند شد.
این مقام مسئول در پایان از مردم و واحدهای صنفی خواست پروتکل های 
بهداشــتی را رعایت کنند تا هم جانشــان حفظ شــود و هم از نظر مالی از 

خسارت های مادی حفظ شوند.

وزیــر آمــوزش و پرورش در نشســت 
تخصصی با نمایندگان دبیران و آموزگاران 
استان خراسان رضوی، گفت: هیچ حرفه ای 
به اندازه معلمی، ظرفیت ایجاد خاقیت و 
تأثیرگذاری به جهت اندازه، عمق، موضوع 

و مخاطب را ندارد.
به گزارش مرکز اطاع رســانی و روابط 
عمومی وزارت آموزش و پرورش، محســن 
حاجــی میرزایی در نشســت تخصصی با 
نماینــدگان دبیران و آموزگاران اســتان 
خراســان رضوی که در مشهد برگزار شد 
گفت: نشســت های تخصصی بــا معلمان، 
می تواند گره گشــای مســائل و تنگناهای 
تعلیم و تربیت باشد، در چنین اجتماعاتی 
امیدهای من پرُ رنگ می شود و دشواری ها 
رنگ می بازد و بر این باور می شوم که قافله 
تعلیم و تربیت، با پشتوانه نیروهای با انگیزه 
و با درایت، مسیرهای پرُ فراز و نشیب را به 

نحو مطلوبی، پشت سر می گذارد.
وی با بیان این که ارتقای کیفیت، دغدغه 
نمایندگان معلمان است و این مهم، بسیار 
ارزشــمند است، گفت: یکی از آسیب  هایی 
که ســازمان ها با آن روبه رو می شوند این 
اســت که مأموریت ها رنگ می بازد؛ لیکن 
شما در آموزش و پرورش خراسان رضوی، 

نشان دادید که به اهداف دستگاه تعلیم و 
تربیت توجه دارید و این موضوع برای شما 

اهمیت دارد.
وزیر آموزش و پرورش با تأکید بر این که 
بی تردید آینده کشــور در پرتو تاش های 
نظام تعلیم و تربیت شــکل می گیرد و هر 
تحولی مترتب بر یادگیری اســت، افزود: 

شــخصیت و هویتّ آدمی، نحوه مواجهه او 
با دنیای بیرونی و توانایی اندیشــیدن، در 

دوره یادگیری، شکل می گیرد.
 حاجی میرزایی با تأکید بر این که هیچ 
کــس پس از این نمی توانــد در آموزش و 
پرورش تدریس کند، مگر صاحیت تعلیم 
و تربیت را کســب کند، گفت: »صاحیت 

حرفه ای تدریس«،  فراتر از مدرک تحصیلی 
و سابقه تحصیلی است.

وزیر آمــوزش و پرورش با بیان این که 
هیــچ حرفه ای به انــدازه معلمی، ظرفیت 
ایجــاد خاقیت و تأثیرگــذاری به جهت  
اندازه، عمق، موضــوع و مخاطب را ندارد، 
گفــت: پایدارتریــن تحول و مــادر تمام 

تحول ها، تحولی اســت که در انسان اتفاق 
می افتد، این شغل پایانی ندارد و معلمان، 
دائمــا می تواننــد صاحیت هــای خود را 

گسترش دهند.
وی با اشــاره به این که مهم ترین رکن 
ســند تحول بنیادین داشتن معلم متفاوت 
است و سند باید ظرفیت خود را در تحقق 
صاحیت هــای حرفه ای معلمان آشــکار 
ســازد، گفت: اکنــون در مواجهه با بزرگ 
ترین چالش آموزشــی قرارگرفته ایم، این 
شرایط با تمام مصائبی که داشت، امکان ها 
و ظرفیت های فوق العاده ای را در اختیار ما 
قرار داد که باید از آن ها به بهترین شــکل 

استفاده کنیم.
وزیر آموزش و پرورش در پایان با تأکید 
بــر این که انعطــاف در روش ها و الگوهای 
تدریس و داشــتن نــوآوری، اصل ملی و 
جهانی است، گفت: همانطور که هیچ چیز 
جای مدرســه را نمی گیــرد، هیچ پرده و 
صفحه نمایشی جای معلم را نخواهد گرفت.

گفتنی اســت؛در ابتدای این نشســت 
آمــوزگاران  و  دبیــران  نماینــدگان 
اســتان  تحصیلــی  مختلــف   مقاطــع 
خراسان رضوی به بیان دیدگاه ها و نظرات 

خود پرداختند.

 در پرتو تاش های نظام تعلیم و تربیت، شکل می گیرد

 حضور جوانان در گام دوم انقاب می تواند سرآغاز تحوات بزرگ در 
عرصه های مدیریت شهری و روستایی کشور باشد

معاون عمران و توســعه امور شــهری و روستائی وزیر کشور و رئیس 
ســازمان شهرداریها و دهیاریهای کشــور، حضور جوانان در عرصه های 
مدیریتی کشور بویژه در شهرداریها و دهیلریها و شوراهای اسامی شهرها 
و روســتاها در گام دوم انقاب برای ایجاد تحول در خدمت رســانی به 

شهروندان را امری ضروری دانست.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی وزارت کشور ، مهدی جمالی نژاد با 
بیان مطلب فوق  در اولین جشــنواره ملی ایده ها و طرح های جوانان 
برای شــهری بهتر که روز شنبه 14 فروردین 1400 برگزار شد، افزود: 
همانگونه که رهبر معظم انقاب بارها بر نقش جوانان در آینده مدیریتی 
کشور تاکید داشته اند، حضور جوانان متعهد و متخصص در عرصه های 
مدیریتی کشور برای ساختن آینده ای بهتر ازم و اجتناب ناپذیر است.

وی در ادامه با اشــاره به رشــادتها و توانمندیهای جوانان در سالهای 
دفاع مقدس و پس از آن حضور فعال در جبهه ســازندگی کشور گفت: 
یکی از بارزه های جوانان، داشــتن حرف های نو و روش های بدیع  در 
انجام امور بوده و پیشــرانی آنان می تواند ســرآغاز حرکتهای خاقانه 

و نوآورانــه در تمامی عرصه های خدمت باشــد، کــه جلوه این حضور 
 را میتوان در تشــکیل شــرکتهای متنــوع دانش بنیــان  و بکارگیری 

فناوری های نوین مشاهده نمود.
رئیس سازمان شــهرداریها و دهیاریهای کشور با اشاره به توانمندی 
جوانان در ایده پردازی و اجرای طرح های نو و بدیع افزود: هرگاه تجربه 

ســالمندان با نیروی تازه نفس جوانان پیوند می خورد، شــاهد رشد و 
شکوفایی بی نظیر در تمامی عرصه ها بوده ایم که این موضوع می تواند 

نشاط و شادابی را در جامعه امروز طنین انداز نماید.
وی در خاتمه با اشــاره به اینکه 40درصد جمعیت کشــور را جوانان 
تشــکیل می دهد گفت: داشتن نیروی کار جوان برای هر کشوری یک 
فرصت و نقطه قوت بزرگ محسوب می گردد، چراکه ایستادگی در برابر 
مشکات و سختیهای ایجاد شده فقط با وجود نیرو و بنیه جوانی مرتفع 
شــده و این پتانسیل عظیم می تواند کشــور را در رسیدن به قله های 

رفیع پیشرفت یاری نماید.
گفتنــی اســت  اولین جشــنواره ملی ایده ها و طــرح های جوانان 
برای شــهری بهتر با موضوعات عمران شــهری و شهرسازی، معماری و 
مبلمان شــهری، ایمنی و سامت و محیط زیست شهری، گردشگری و 
اقتصادشهری، مدیریت حمل و نقل، هوشمندسازی شهری، حکمروایی 
عدالت محور شــهری و موضوعات فرهنگی و اجتماعی و هنری در شهر 

14 فروردین برگزار شد.

بازارسازان با بازار ارز چه کردند؟
بر اساس محاسباتی که با در نظر گرفتن تفاوت نرخ بهره و تورم در کشور 
ما و کشورهای حوزه دار انجام شده بود، نرخ دار برای آغاز سال 99 حدود 
17 هزار تومان و برای پایان سال 99 حدود 25 هزار تومان برآورد می شد. 

هــر چند این عدد و روند از نرخ تورم باا و اقتصادی غیر پویا حکایت می 
کرد ، ولی حتی اگر مســئولین اقتصادی کشور همین نرخ ها را هم با رعایت 
ثبات و عدم تاطم می پذیرفتند و با یک شــیب مایم یعنی روزانه  17 الی 
25 تومان قیمت را افزایش داده بازار را مدیریت می کردند و از تاطم و نوسان 
حفظ می کردند، بســیار بهتر بود، ولی متاســفانه بازارساز اصلی یعنی بانک 
محترم مرکزی و زیر شــاخه آن یعنی بازار متشکل ارزی با فشرده کردن فنر 
قیمت در اول ســال ، قیمت را تا حدود 14 هزار تومان پایین آوردند و بعد با 
رها کردن بازار اجازه دادند تا قیمت دار خود را تا باای 34 هزار تومان هم 

برساند و بارها  قیمتها به صورت آسانسوری باا و پایین شود.
همین سیاست ها در این سال در واقع بهشتی برای رانت خواران و سودجویان 
و ســوداگران ایجاد کرد ، و البته  هر بهشــتی که ساخته می شود در کنار آن 
هم جهنمی به وجود می آید که معنی آن فشــار بر مردمی اســت که گرفتار 
جوسازی های سودجویان شــده و نا آگاهانه وارد بازاری می شوند که دیگران 
آگاهانه دام خود را در آن برای آنها گســترده اند، و در اینجا  حداقل قصوری  
که متوجه بازارساز اصلی می شود،  همانا  سکوت و عدم دخالت به موقع برای 
جلوگیری از نوسانات در بازار بوده است ، غیر از تاطماتی  که عرض کردم و 
لطمات آن برای اقتصاد کشور بسیار زیاد بوده است،چند نرخی بودن ارز هم 
کماکان اقتصاد کشــور را تحت فشار گذاشــته و می گذارد،چند نرخی بودن 
ارز یعنی تعطیل کردن اقتصاد رقابتی و تن دادن به اقتصاد رانتی،مســئولین 
اقتصادی کشــور ابزار های فراوانی در اختیار دارند ، که به کمک آن بتوانند 
بازارها را ساماندهی کنند و تحت کنترل درآوردند، و وقتی  مشاهده می شود 
که سهوا و در اثر ناکارآمدی یا خدای نکرده عمداً و رانت خوارانه و یا بدتر از 
آن العیاذباه ، خبیثانه و خیانتکارانه وظایف ذاتی خود را به انجام  نرســانده 
اند ، می بایست آنها را در هر مورد ، پاسخ گو کرد،اقتصاد کشور که مدرسه و 
کارگاه آزمون و خطا یا  بازیچه، یا خدای نکرده میدان ثروت اندوزی رانتخوارانه  
نیست و نباید هم باشد. به هر حال سال 99 عملکرد خوبی از مسئولین اقتصادی 
خصوصاً بازارســازان ارز مشاهده نشــد. یکی از کارهایی که بازارسازان انجام 
دادند راه   اندازی بازاری به نام » بازار متشــکل ارزی » بود که می شود آن را 
لگدی محکم به » صرافان خرده پا » دانســت و البته »صرافان خرده پا« را از 
ضربات دیگر هم بی نصیب نگذاشته اند، از آن جمله وضع مقررات مختلف در 
بستن دست و پای آنها برای دادن سرویس به مردم ، از یک طرف، و متوقف 
کردن تمدید مجوز های آنها به بهانه های مختلف، و در راســتای حذف آنها 
به نفع صرافان بانکی و اندک صرافان خاص از بخش خصوصی، از طرف دیگر.

و اما در باره سال جدید  باید عرض کنم معیارها و فرمول های اقتصادی که 
تغییر نمی کند و اگر می خواهیم چیزی را تغییر بدهیم باید داده ها را عوض 
کنیم ، نگاه کنیم چه کارهایی در ســال 99 انجام شــده که نتایج آن منفی و 
اسف بار بوده ، سعی کنیم ، آن  کارها انجام نشود ، برعکس، چه  کارهایی که 
نکرده ایم و می بایست انجام می داده ایم ، پیگیری کنیم و به انجام برسانیم ،

 اگــر بخواهم خواســته ها و آرزوهای خودم را برای ســال پیش رو عرض 
کنم اولین آرزویم واقعی و  واحد شــدن نرخ ارز اســت،آرزوی بعدی ، کاهش 
فشــار به »صرافان خرده پای دارای مجوز« و آســان گیری در دادن مجوز به 
»صرافان بدون مجوز و غیر رســمی« و اجازه رقابتی شدن بازار ارز است، اگر 
بتوانم  آرزوهای کان تری داشته باشم ، کاهش نرخ تورم و بهره و به نزدیک 
صفر رسیدن آن ها،  و واقعی شدن قیمت ها از جمله قیمت حامل های انرژی 
و حذف یارانه های غیر هدفمند ، و منحصر کردن یارانه فقط برای ســه امر 
» آموزش و پرورش«، » بهداشــت و درمان« و »امنیت و قضاوت« و عادانه 

شدن سیستم اخذ مالیات ها ، است. 
 البته راســتش من امید چندانی به برآورده شــدن همه آرزوهایم ندارم ، 
اما چیزی را که تا حدودی  امیدوارم این است  که قیمت دار در پایان سال 
1400 با عددی کمتر از 35 هزار تومان بسته شود و البته تاطم آن هم دراین 

سال کمتر از سال 99 باشد.

قدردانی معاون اول رئیس جمهور از همکاری آستان قدس رضوی با دولت
معاون اول رییس جمهور ظهر شنبه و پس از زیارت مرقد مطهر حضرت 
علی بن موســی الرضا)ع( با حجت ااسام و المسلمین احمد مروی تولیت 

آستان قدس رضوی دیدار و گفتگو کرد.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی دولت، دکتــر جهانگیری در این دیدار با 
اشاره به جنگ اقتصادی آمریکا علیه ملت ایران، تاکید کرد: تاش های شبانه 
روزی دولت و مقاومت و بردباری بزرگوارانه مردم باعث شد که سیاست فشار 

حداکثری آمریکا به شکست بیانجامد.
وی با تاکید بر اینکه برنامه و هدف اصلی دشــمنان ملت ایران فروپاشی 
اقتصاد کشــور، نظام جمهوری اسامی ایران و حتی ایران بود، تصریح کرد: 
دولــت در این جنگ اقتصادی تمام تاش خود را به کار بســت تا کااهای 
اساسی در کشور به وفور تامین شود و کمبود کااها در کشور احساس نشود.

معاون اول رییس جمهور با اشاره به تاش ها و اقدامات دولت در مبارزه 
با شــیوع بیماری کرونا در کشور و نقش مهم مقام معظم رهبری و مراجع 
عظام تقلید برای کمک به کنترل بیماری کرونا و بسته شدن اماکن مذهبی 
و مســاجد و حرم هاي مطهر در کشور، افزود: بدون کمک و راهنمایي هاي 

رهبر معظم انقاب و مراجع تقلید، مبارزه با ویروس کرونا امکان پذیر نبود.
دکتر جهانگیری با بیان اینکه حجت ااسام و المسلمین مروی از شخصیت 
های برجســته، خوش فکر و هوشــمند هستند از همکاری های رو به رشد 

آستان قدس رضوی با دولت قدردانی کرد.
حجت ااسام و المسلمین مروی نیز در این دیدار با قدردانی و تجلیل از 
تاش های دولت برای تامین کااهای اساسي در کشور، افزود: باید از تاش 

های دولت براي تامین کااهای اساسی در کشور قدرداني کرد که موجب شد 
کااهاي ضروري مردم وجود داشته باشد و قحطی در کشور بوجود نیامد چون 
تجربه تاریخي نشان دهنده این است که در زمان جنگ جهانی دوم که ایران 
حتي به طور مستقیم درگیر این جنگ نبود اما در کشور قحطي بوجود آمد.

تولیت آستان قدس رضوي)ع( در عین حال تاکید کرد که نوسانات قیمت 
کااها و تورم باعث بروز مشکات زیادي براي مردم شده است که دولت باید 

براي حل این مشکل تمام توان خود را بکار بگیرد.
وی با تاکید بر نقش ممتاز مقام معظم رهبری و مراجع تقلید برای کنترل 
شیوع بیماری کرونا در کشور که حتي باعث شد که اماکن مذهبي از جمله 
حرم مطهر حضرت علي بن موســي الرضا)ع( نیز که در طول تاریخ ســابقه 
نداشته است، تعطیل شد، به برخي از اقدامات آستان قدس رضوي در کنترل 
بیماری کرونا اشــاره کرد.حجت ااسام و المسلمین مروی ادامه داد: دکتر 
جهانگیری را برادر دو شهید و مدیری فهیم، ایق و اجرایی است که در جهت 

حل مشکات کشور تاش های مفید و موثری در دولت انجام داده است.
وي ابراز امیدواري کرد که همکاري هاي آستان قدس رضوي و دولت در 

زمینه حل مشکات کشور بیش از پیش افزایش یابد.

دکتر جهانگیری با تولیت آستان قدس رضوی دیدار کرد

 
 

مدیرکل دفتر برنامه ریزی، فناوری و بودجه سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور با اشاره به اجرای 
عملیات اکتشاف سنگ آهن در سه گستره بزرگ معدنی 
به وســعت 105 هزار کیلومتر مربع در اصفهان،گفت: 
برای بهره برداری از این ذخایر اکتشــافی، به بازه ه بازه 
زمانی 2 تا پنج سال است.به گزارش شاتا،  رضا جدیدی 
از اجرای عملیات اکتشــاف سنگ آهن در سه گستره 
بزرگ معدنی در اصفهان برای رفع نیاز واحدهای فوادی 
این منطقه خبر داد.مدیرکل دفتر برنامه ریزی، فناوری 
و بودجه این سازمان افزود: اکتشاف سنگ آهن توسط 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور برای رفع 
نیاز و تامین مواد اولیه صنایع فوادی استان اصفهان در 

قالب یک طرح و قرارداد مشارکتی در حال اجراست.
وی با بیان اینکه سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
 معدنی کشور به اکتشاف ســنگ آهن در سه گستره 
معدنی به وسعت 105 هزار کیلومتر مربع در اصفهان 
برای مجتمع های فوادی این اســتان پرداخته است، 
افزود: بــه نتایج خوبی در 6 ماه اخیــر در این زمینه 

رســیدیم و امید است دســتاوردهای آن تا پایان سال 
ارایه شود.جدیدی، با اشاره به اینکه یکی از این گستره ها 
حدود 110 هزار کیلومتر مربع وسعت دارد، خاطرنشان 
کرد: مطالعات اولیه درباره این گســتره ها در قرارداد با 
مجتمع های فوادی اصفهان انجام شــد.مدیرکل دفتر 

برنامه ریزی، فناوری و بودجه ســازمان زمین شناسی 
و اکتشافات معدنی کشور با بیان اینکه این قرارداد که 
در زمان حاضر فقط برای اکتشــاف سنگ آهن است، 
روش جدیــدی در جهت اجرای طرح های مشــترک 
و حفــظ منابع بنگاه های اقتصادی اســت، گفت: این 

ذخائر اکتشــافی تا به مرحله بعد و بهره برداری برسد 
به بازه زمانی 2 تا پنج ســال نیاز دارد.وی با تاکید بر 
اینکه سازمان زمین  شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
در منطقــه خاورمیانه، قطب علمی بشــمار می آید و 
همکاری خوبــی با دنیا دارد، افزود: این ســازمان در 
جهت بومی شناســی و ارتقای علمی زمین شناســی 
برنامه هــای ترویجــی را در همکاری با دانشــگاه ها و 
موسســه های خصوصی در دســتور کار دارد.جدیدی 
 همچنین از تعریف پروژه مدیریت و پایش ذخایرمعدنی 
کشــور بــرای برخــی مــواد معدنــی بــا هــدف 
تولیــد،  اکتشــاف  برنامه ریــزی  و  آینده نگــری 
 پشــتیبانی ها و مانع زدایی هــا خبــر داد و گفــت: 
بررسی و پایش ذخایر سنگ آهن کشور در زمره یکی از 
این موادمعدنی است که در سال جاری اجرایی خواهد 
شد.گفتنی اســت؛ اســتان اصفهان دارای بزرگترین 
مجتمع ها و کارخانه های فوادی کشور است که تامین 
ماده اولیه سنگ آهن یکی از مسائل و دغدغه های اصلی 

آنها در شرایط کنونی است.

در نخستین سفر استانی رئیس سازمان فنی و حرفه 
ای کشور در سال 1400 مرکز جوارکارگاهی مجتمع مس 

سرچشمه رفسنجان افتتاح شد.
به گزارش روابط عمومی سازمان آموزش فنی و حرفه 
ای کشور، این مراســم با حضور«علی اوسط هاشمی«، 
رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور، »حسین 
جالی«، نماینده مردم رفسنجان و انار در مجلس شورای 
اسامی و »حسین احمدی« مدیر مجتمع مس سرچشمه 

رفسنجان، برگزار شد .
 هاشمی، در این مراسم با اشاره به ظرفیت های استان 
کرمان گفت:در حوزه مهارت، امروز اولویت با آموزش های 
غیررســمی منتج به اشتغال و کسب صاحیت در حوزه 
فنی برای افراد اســت.وی افزود: نیروی انسانی ثروت را 
خلق می کند و باید آموزش های ما به گونه ای باشــد که 

فرد مهارت دیده بیکار نماند.

رئیس سازمان فنی و حرفه ای کشور تاکید کرد: تدوین 
استاندارد های شغلی، آموزش حین خدمت شاغان، ایجاد 
بانک اطاعاتی نخبــگان مربیگری و اعطای گواهینامه 
های مهارتی را چهار دســتورالعمل اصلی سازمان فنی 

و حرفه ای است.
وی گفــت : در دنیــای امروز کــه صحبت از صنایع 
هوشــمند است، سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور 
آمادگی ارزیابی میزان مهارت نیروی انســانی در صنایع 

مختلف را دارد.
 هاشمی تصریح کرد: باید از »مدرک محوری« فاصله 
گرفت و به »مهارت آموزی« توجه کرد، تا کیفیت ارتقا 

یابد.
وی افــزود: قبل از آذرماه 98 تنهــا 80 مرکز جوار 
کارگاهی در کشــور فعال بود و از آذرماه 98 تاکنون نیز 
80 مرکز جوار کارگاهی دیگر در کشــور فعال شــده و 

برای سال 1400 نیز راه اندازی 1400 مرکز دیگر در افق 
برنامه ها قرار دارد. 

 نماینده مردم رفســنجان و انار: آموزش ها و مهارت 
نیروهای متخصص می تواند به رفع بیکاری و اشتغالزایی 

بیانجامد 
حســین جالی، نماینده مردم رفســنجان و انار در 
مجلس شورای اسامی گفت: 14 هزار تحصیلکرده بیکار 
در رفسنجان داریم و با توجه به اینکه رفسنجان در حال 
صنعتی شدن و کرمان استانی معدنی است، آموزش ها 
و مهــارت نیروهای متخصص می تواند به رفع بیکاری و 
اشتغالزایی بیانجامد.وی بیان کرد: امروز مس، صنعت را 
به دانشــگاه پیوند داد که یکی از آرزوهای ما تحقق این 
مســئله بود.  مدیر مجتمع مس سرچشــمه رفسنجان: 
داشتن مهارت در تولید و بهره برداری در حوزه مس، به 

ظرفیت های استان و کشور کمک می کند

»حســین احمدی«، مدیر مجتمع مس سرچشــمه 
رفسنجان با اشاره به اینکه مهارت افزایی زمینه ساز جهش 
و رونق تولید اســت، گفت: با همکاری اداره کل آموزش 
فنی و حرفه ای استان کرمان، مرکز جوار کارگاهی مهارت 

آموزی در این مجتمع راه اندازی شده است.
وی تصریح کرد: در مجتمع مس سرچشمه به مهارت 
نیاز داریم که با همکاری و مساعدت سازمان آموزش فنی 

و حرفه ای کشور مهارت را افزایش خواهیم داد.
وی افزود: داشــتن مهارت در تولید و بهره برداری در 
حوزه مس، به ظرفیت های استان و کشور کمک خواهد 
کــرد و ایجــاد مراکز جوارکارگاهی مهــارت آموزی در 
مجتمع مس می تواند این ظرفیت را به صورت تصاعدی 

افزایش دهد.
 این مرکز درکارگاه هایی به مســاحت 4000 متر و 

15 کارگاه آموزشی تأسیس شده است.

اجرای عملیات اکتشاف سنگ آهن در۳ گستره معدنی بزرگ اصفهان

افتتاح مرکز جوارکارگاهی مجتمع مس سرچشمه رفسنجان
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
سه شنبه  1400/01/17

شماره : 1059

عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی 
با بیان اینکه سال 1400 سالی است که ما 
می توانیم بعد از پشــت سرگذاشتن فشار 
حداکثری روند آرامش را به سمت معیشت 
ببریم، تاکید کرد: خواهشم این است برای 
بهترشــدن اوضاع اقتصادی و معیشــتی، 
مسائل سیاســی و انتخاباتی را وارد مساله  

اقتصادی نکنیم.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی دولت، 
رهبر انقاب در ســخنرانی نوروزی خطاب 
به ملــت ایران در تبیین موانــع تولید در 
کشــور، کمک نکردن بانک ها و نظام بانکی 
بــه تولید را از موانع مهم برشــمردند و در 
ادامه بــه برخی از مصادیق پشــتیبانی و 
فراهم کردن شرایط مناسب برای رونق تولید 
اشاره کرده و فرمودند: »شرایط دیگری هم 
بایستی رعایت بشود؛ مثل مبارزه ی با فساد. 
مبارزه ی با فساد خیلی مسئله ی مهمّی است 
که بایستی کانال های فساد و مجاری فساد 
بسته بشود که این در واقع به معنای اصاح 
کردن نظام بانکی و اصاح کردن گمرک و 
امثال اینها است که بایستی راه فساد بکلّی 

بسته بشود.«
پایگاه اطاع رســانی KHAMENEI.IR در 
همین رابطه درباره تولید و اقتصاد کشــور 
گفت وگویی با رئیس کل بانک مرکزی انجام 
داده اســت که متن کامل این گفت وگو را 

در ادامه می خوانیم.

چندین بار  از  بعد  انقاب  رهبر  چرا 
سال های  در  تولید  مسئله ی  بر  تأکید 
اخیر، دوباره در پیام نوروزی شــان به 

آن اشاره کردند؟
 توسعه ی اقتصادی بدون رشد اقتصادی 
معنــا ندارد. در واقع رشــد مــداوم تولید 
یکی از ملزومات توســعه ی اقتصادی است. 
بنابرایــن، نه تنها باید بــه تولید فکر کنیم، 
بلکه باید به رشــد مداومش هم فکر کنیم. 
ما در ســال های اخیر به دلیل تحریم های 
ظالمانه دچار افُت تولید و رشــد اقتصادی 
منفی بودیم. طبیعی است که رهبر انقاب 
مهم ترین بحثی که حتماً در رشد و معیشت 
 مردم تأثیر مثبتی دارد را خط مِشــی اصلی

 مسئولین قرار دهند.

 علی رغم پیشرفت های زیربنایی و 
ســاختاری، نتایج مثبت و محسوسی 
برای بهبود معیشت مردم اتفاق نیفتاد. 

از نظر شما علت چیست؟
 در ســال 97 و 98، به دلیل برگشــت 
تحریم ها، رشد منفی اتفاق افتاد. خوشبختانه 
در اواخر سال 98، رشد در حال مثبت شدن 
بود و رشد غیرنفتی هم مثبت شده بود، ولی 
متأسفانه با شیوع ویروس کرونا مجدداً رشد 
اقتصادی مــا در بخش های خدماتی منفی 
شــد و افُت کرد. از روزهای ابتدایی ســال 
99، یکی از جاهایی که بسیار آسیب دید، 

بخش خدمات بود.
 تقریباً بیشترین رشد منفی را در بخش 
خدمات داشتیم، چراکه فرصت های شغلی 
و عمدتاً  کارهای کوتاه مدت و موقت در این 
بخش اســت. به همین دلیل در تابســتان 
99، حــدود یک میلیون نفر از فرصت های 
شــغلی کاهش پیــدا کرد. بعد از شــوک 
تحریم، ما شــاهد کاهش رشــد نفتی هم 
بودیم. بخشــی از رشد اقتصادی ما از نفت 
اســت. تقریباً در بعضی از مقاطع سال های 
97 تا 98، این رشد تا چهل درصد کاهش 
یافت. ســهم نفت در اقتصاد در مقایســه 
با ســایر محصــوات کمتــر از 50درصد 
اســت، ولی به دلیل کاهش صادرات نفتی  
اثر خودش را در رشــد کل گذاشــت. در 
نتیجه روی رشــد غیرنفتی هــم اثرش را 
گذاشــت، ولی ما خیلی ســریع توانستیم 
تاب آوری اقتصاد را احیا کنیم. خوشبختانه 
اآن بــا توجــه به اینکه هنــوز تولیدات و 
صــادرات نفتی مان به حد قبلی نرســیده، 
 ولی رشــد اقتصادی مان مثبت شده است.

 ان شــاءاهّ به تدریج ایــن روند خیلی بهتر 
هم خواهد شد.

 مدیریت فضای کلی اقتصاد کشور 
اگر از لحاظ مدیریت داخلی شــرایط 
مســاعدتری داشت، احتمال بهبودی 
بیشــتری نبود؟ چقدر این مسئله به 
تحریم و چقدر به ســوءمدیریت های 

داخلی برمی گردد؟
 نه، ما نباید این را بگوییم. من به عنوان 
رئیس بانک مرکزی باید از این حرف دفاع 
کنم. همه ی مســئولین تمام تاش شــان 
را کردنــد؛ امّــا وقتی انتظــارات منفی در 
کشور حاکم می شــود، متأسفانه انتظارات 
منفی و ســفته بازی، رفتن منابع به سمت 
ســفته بازی را تشــدید می کنــد. یکی از 
دایلی که تولید دچار وقفه شــد، به خاطر 
هجمه ی منابعِ در دســت مــردم بود که 
به سمت ســفته بازی و خریدهایی رفت که 
دارایی هایشان را حفظ کنند. بنابراین، اصل 
بحــث برمی گردد به فضایی که در کشــور 
ایجاد شــد آن هم به خاطر تحریم، فضای 
نااطمینانــی و انتظــارات منفی در جامعه 
بود؛ امّا خیلــی صریح و جدی می گویم، با 
اقداماتی که سیستم بانکی، بازار سرمایه و 
دولت کرد، توانســتیم فضا را کنترل و احیا 
کنیم. البته قبــول دارم ضعف در عملکرد 
 داشــتیم، ولــی اینکه ضعــف در عملکرد 

وجه غالب باشد، من نمی پذیرم.

 یکــی از پایه های اصلی حمایت از 
تولید، سرمایه گذاری است و نهادهایی 
که نسبت مستقیم با این موضوع دارند، 
سیســتم بانکی و مالی اقتصاد کان 
کشور است. جناب عالی به عنوان رئیس 
کل بانک مرکزی بخش هایی از اصاح 
از  بانکی که می تواند در حمایت  نظام 
سرمایه گذاری وارد عرصه شود و تولید 
را متحول کند را کجا می دانید و چگونه 
عملکرد آن را می توان ارتقاء بخشید؟

 سیســتم بانکی ما بــا دو حادثه مواجه 
شــد. اوّل، ناترَازی هایی بود که از اواســط 
دهه ی هشــتاد شروع شــد که باعث شد 
سیستم بانکی ما از نظر دخل وخرج، منابع 
و مصارف دچار ناترَازی شــود. دوم، تقریباً 
در دهه ی هفتاد نرخ ســود بانکی به شدت 
 افزایش پیدا کرد. این دو عامل باعث شــد 
سیســتم بانکی ما نتواند در خدمت تولید 

قرار بگیرد.
 امّا نکته ی اصلی اینجاست که تقریباً از 
اوّل دهه ی نود تا اآن رشد سرمایه گذاری 
در کشــورمان منفی شــده است که برای 
کشور خوب نیســت؛ چون سرمایه گذاری 
مثبت آینده ی تولید کشــور را می سازد. ما 
از نظر دخالت سیســتم بانکی اقداماتی را 
شروع کردیم و کارهای خیلی اساسی را در 
این زمینه برای کمک به تولید کردیم؛ یعنی 
در سال 99، نزدیک به شصت  درصد منابع 
بانکی برای ســرمایه ی در گردش استفاده 
شــد، ولی باید بپذیریم که سیستم بانکی 
نمی تواند همه ی کار تولید و سرمایه گذاری 
را انجام دهد. نقش بازار ســرمایه ی  ما در 
مقایســه با سیســتم بانکی خیلی کم رنگ 
اســت. معمواً بازار ســرمایه باید خیلی از 
پروژه های تولیــدی میان مدت و بلندمدت 
را تأمیــن کند و سیســتم بانکی هم باید 
منابع کوتاه مدت و گردش سرمایه را تأمین 
 کنــد؛ ولی بانک محوربــودن اقتصاد باعث 
شــد که عمده ی فشار روی سیستم بانکی 

بیاید.
ان شــاءاهّ با احیای هرچه بیشتر بازار 
ســرمایه، فشار اصلی از روی بانک برداشته 
شــود و بخشی از آن به سمت سیستم بازار 

سرمایه برود.

 از موانع مؤثر بــر تولید، بی ثباتی 
شــرایط اقتصادی و بی ثباتی نرخ ارز 
اســت. امســال برای این موانع چه 

تمهیداتی اندیشیده شده است؟
 نــرخ ارز به دلیل دو موضوع مهم دچار 
نوســان شد. موضوع اوّل، انتظاراتی بود که 
بانک مرکزی در ســه سال گذشته درگیر 
انتظارات  کنترل کردنش بــود. تحریم ها و 
منفی که در جامعه توســط دشمنان ایجاد 
شــد، عماً نوســاناتی را در بازار ارز ایجاد 
کرد. ما تمام تاشــمان را کردیم تا بتوانیم 
هم نوســانات را کنترل کنیم، هم بتوانیم 
کااهای اساسی و داروی مورد نیاز مردم را 
به موقع تأمین کنیم که الحمدهّ انجام شد.

موضــوع دوم که در نــرخ ارز تأثیرگذار 
بود، تداوم رشــدهای باای نقدینگی است. 
مــا باید هرچــه زودتر بــرای ناترَازی های 
سیســتم بانکی، کســری بودجه و رشــد 
ســاختاری نقدینگی در کشور فکری کنیم 
تا بتوانیم جلوی انتظارات منفی و التهاب در 
بخش هایی از دارایی را بگیریم. خوشبختانه 
ما در حد توانمان توانستیم فشار حداکثری 
را خنثی کنیم و از پیچ اصلی رد شویم. البته 
من به امسال بسیار امیدوارم.ازم است در 

اینجا نکته ی مهمی را هم بگویم. 
با ســرکوب  اقتصــادی عمدتاً  ثبــات 
یعنــی  نمی گیــرد؛  شــکل  ارز  نــرخ 
 نــرخ ارز را بایــد پیش بینی پذیــر کنیم. 
کار بانک مرکزی کنترل نوســانات اســت. 
هــدف ما از کنترل نوســانات، ایجاد ثبات 
اقتصادی در کشــور اســت. اگــر امکانش 
باشد که نرخ ارز را تعدیل کنیم، به تدریج، 
ایــن کار را حتمــاً خواهیم کــرد. اگر ما 
بتوانیم انضباط بیشتری را در سیاست های 
مالی مان داشته باشــیم با ابزاری که بانک 
 مرکــزی تحت عنوان »عملیــات بازار باز« 
 در چهارچوب سیاست گذاری نوین پولی دارد، 
نســبی  ثبــات  مســال  ا هّ  ا ء ن شــا  ا

اقتصادی را خواهیم داشت.

 مدیران ارشــد اقتصــادی برای 
کشور  درونی  ظرفیت های  فعال کردن 
برای بهبود معیشــت چه اقداماتی را 
باید در اولویت کارهایشان قرار بدهند؟

 یکی از اقدامات، ثبات در سیاست گذاری 
اســت؛ یعنی اعمال انضبــاط مالی هنگام 
بســتن بودجه و اجرای بودجه. کشــور ما 
بــه درآمد نفتی بــاای 50 میلیارد عادت 
کرده اســت. مــا باید یواش یــواش درآمد 
نفتی را فرامــوش کنیم و بودجه ، درآمد و 
هزینه هایمــان را بدون درآمد نفتی تنظیم 
کنیم. اقدام بعــدی، باابردن توان رقابتی 
کشــور است. توان رقابتی همچنین تقویت 
صادرات که تقویت تولید و اشــتغال است، 
می توانــد محور کارمان قــرار بگیرد. لزوم 
اختصاص کارآمــد منابع بانکی برای تولید 
اســت. ما باید تســهیات تکلیفی بانک ها 
 را کــه معلوم نیســت کجا مــی رود و چه

 تأثیــری در تولید دارد را به ســمت تولید 
هدایت کنیم.

مهمتــر از این هــا، ما بایــد زنجیره ی 
تولیــد را که باعث افزایــش ارزش افزوده 
می شــود، جا بیندازیم. اآن کارهای خوبی 
در خودرو، لــوازم خانگی و بخش هایی که 
اخیراً رهبر انقاب فرمودند شــروع کردیم. 
ما روی زنجیره ی تولید داریم کار می کنیم 
که بتوانیم هم تأمیــن مالی اش را به موقع 
داشته باشــیم و هم بتوانیم از این زنجیره 

برای افزایش ارزش افزوده بهره بگیریم.
اصاح نظام توزیع هم خیلی مهم است. 
البتــه همــه باید از قاچاق کاا به کشــور 
جلوگیری کنند. واقعاً قاچاق کاا به تولید 
و معیشت خیلی لطمه می زند. نظام توزیع 
ما بسیار اشکال دارد و باید اصاح شود. ما 
در بانک مرکزی بحث هایی برای جلوگیری 
از واردات بــدون انتقال ارز و برگشــت ارز 
صادرکننــده بــه چرخه ی اقتصاد کشــور 
داریم. بخشی از این کارها زیربنایی و بخشی 
اجرایی اســت و اگر ما با دقت اجرا کنیم، 
یقینــاً اتفاقات خوبی در اقتصاد و کمک به 

تولید خواهد افتاد.

 برنامه ی مشخص بانک مرکزی برای 
وضعیت فعلی اقتصاد و گرانی و افزایش 

تورم چیست؟
 اواً ما باید بین گرانی و تورم فرق قائل 
شــویم. گرانی معمــواً در حوزه ی اقتصاد 
خرد است؛ یعنی تقاضای یک کاای خاص، 
یا انحصار عــده ای در یک کاای خاص، یا 
تخلفاتی که در توزیع می شود، قیمت بعضی 
از کااها مثل مرغ را باا و پایین می برد. این 

تورم نیست، بلکه گرانی است.
ثانیاً افزایش ســطح عمومی قیمت ها و 
کاهش درآمد عمومی و قدرت خرید مردم، 
در حوزه ی وظایف سیاست گذاری های پولی 
اســت؛ امّا سیاست گذار پولی هم نمی تواند 
جلوی تورم را بگیرد. وقتی بودجه ی کشور 
ناترَاز شود و دولت نتواند کسری بودجه اش 
را تأمین کند، این اتفاق می افتد. من خیلی 
صریــح بگویم تــا مردم هم بدانند. ســال 
98 و 99، بخش هایــی از بودجــه ی دولت 
و غیردولــت از طریق تســعیر درآمدهای 
صندوق توسعه ی ملی تأمین شد. وقتی از 
طریق تسعیر درآمد کسب شود که ارزشی 
در داخل کشور ندارد و مسدود است، بانک 
مرکزی به موجب قانون ناچار می شــود که 
ریال بدهد؛ یعنی در کوتاه مدت پول چاپ 
می کند کــه نقدینگی را بــاا می برد. این 
شــرایط به دلیل کاهش درآمدهای دولت و 
مسدودشدن درآمدهای ارزی به وجود آمد. 
بنابراین، بانک مرکزی نمی تواند کاری کند.

 منظورتان این است که جناب عالی 
به عنــوان رئیس کل بانــک مرکزی 
اقتصاد  ســاماندهی  برای  نمی توانید 

وعده ای بدهید؟
 چرا نتوانیم! ؟ باید چند کار را با هم انجام 
بدهیم. من به عنــوان رئیس بانک مرکزی 
دارم هم سیاست گذاری نوین پولی را اجرا 
می کنم و هم ناترَازی سیستم بانکی را اصاح 
می کنم. سال گذشته اقدامات مهمی برای از 
بین بردن ناترَازی  سیستم بانکی انجام دادیم 
و رشد ترَازنامه ی بانک ها را محدود کردیم؛ 

امّا انضباط مالی و تأمین کسری کار دولت 
است که باید به ما کمک کند تا با همدیگر 

بتوانیم کنترل کنیم.

 قبل از اینکه مســئولین جمهوری 
فشار  سیاست  شکســت  به  اسامی 
حداکثری اشــاره کنند، آمریکایی ها 
این طرح  که  کردند  اعتراف  خودشان 
با شکســت مواجه شده است. در این 
دوســالی که فشــار حداکثری علیه 
کشور ما اعمال شد، بانک مرکزی چه 
تجربیاتی کسب کرد و چطور توانست 

از این مرحله عبور کند؟
 مــا در این باره چنــد کار انجام دادیم، 
ولــی قبل از آن ازم می دانــم در اینجا از 
حمایت های رهبر انقاب تشکر کنم، چراکه 
در مقاطعــی به مــا اعتمادبه نفس دادند و 
حمایت کردنــد. یکی از این حمایت ها هم 
طرح نقدینگی  بود که من مقابل خیلی موارد 
ایستادم و ایشان از ایستادگی من حمایت 
کردند. یا درباره ی حفظ ذخایر ارزی مواردی 
مطرح  شــد که ایشان حمایت کردند و من 
توانســتم در تقویت ذخایر ارزی و تقویت 
ذخایر اســکناس کشــور کارهای اساسی 
انجام دهم.ببینید همه از بانک مرکزی ارز 

و ریال می خواهند. 
اگر ارز بدهیم ذخایرمــان کاهش پیدا 
می کند و اگر ریال بدهیم پایه ی پولی  باا 
می رود و تورم شکل می گیرد. بانک مرکزی 
باید در مقابل این درخواســت ها بایستد و 
وظیفه اش هم همین اســت. خوشــبختانه 
با حمایت و پشــتیبانی ایشان، قدرت من 
برای مقابله بیشــتر شــد. البته شرایط هم 
ســخت است. خیلی از مســئولین اجرایی 
کشــور می خواهنــد امورات روزمره شــان 
 بگــذرد. آن ها هم تحت فشــارند و ما هم 
درک می کنیم و بخشی از آن را هم تأمین 
کردیم؛ امّا در اوّایل سال صحبت از انفجار 
نقدینگی می شــد که خوشــبختانه هیچ  

اتفاقی نیفتاد.
قرار بود دشمن در چهل سالگی انقاب، 
 جشن تمام شــدنش را بگیرد، ولی همه ی 
آرزوهایش بر باد رفــت. آقای رابرت مالی 
دو هفته ی پیش رسماً اعام کرد که فشار 
حداکثری شکست خورده است. این اتفاق 
بســیار مهمی اســت و مردم پیروز شدند. 
بانک مرکزی هم گوشه ای از این مسئولیت 
را انجام داد. ســال 99، درآمد ارزی بانک 
مرکــزی وصولی اش به یک نهــم میانگین 
ســال های گذشــته رســید که با یک نهم 
توانستیم ارز را تأمین کنیم و مسائل ارزی 

کشور را اداره کنیم.

انقــاب در ســخنرانی   رهبــر 
از محورهای مبارزه  نوروزی شان یکی 
با فساد را اصاح نظام بانکی و گمرک 
دانستند. جناب عالی برای اصاح نظام 

بانکی و گمرک چه برنامه ای دارید؟
 منابع مالی بانکی وسوســه انگیز است 
و می تواند رانت ایجــاد کند. البته طبیعی 
است که عده ای تاش کنند تا از رانت بهره 
بگیرند. سیســتم های بانکی  ما باید منظّم 
و تحت کنترل باشــد. باید اعتبارســنجی 
درســتی شــود تا بتوانیم منابع را به سمت 
 تولیــد و ســرمایه گذاری هدایــت کنیم

 و نتیجه اش تولید باشــد که خودش ضد 
فساد است.

ما تقریباً سه کار مهم تأثیرگذار را شروع 
راه اندازی ســامانه ی  کار،  اوّلیــن  کردیم. 
سمات برای اعتبارسنجی در بانک مرکزی 
بود که سال گذشــته انجام دادیم. تمامی 
بانک ها هم بایــد اعتباراتی که می دهند را 
در این ســامانه ثبت کنند. ما با این سامانه 
دائماً می توانیــم مانیتورینگ کنیم که چه 
 وام هایی داده می شــود و چــه وثیقه هایی 
گرفتــه می شــود. ایــن کار اآن در حال 
اجراســت و مطمئنم روی کنتــرل تأثیر 
می گذارد. البته در کنار این کار، ما کمیته ی 
فرادســتگاهی را در بانک مرکزی داریم که 
تمام بدهکاران دانه درشــت و کسانی که 
به دایلی سوءاستفاده کردند، در آنجا مطرح 
می کنیم. قوه ی قضائیه هم همکاری خیلی 
خوبی با ما کرد و نماینده اش در این کمیته 
هســت. ما با کمک قوه ی قضائیه توانستیم 
منابع بســیار قابل توجهی را به سیســتم 

بانکــی برگردانیم. مثاً یــازده ابَرَ بدهکار 
بودند که حدود نود هزار میلیارد تومان به 
سیستم بانکی بدهکار بودند که ما در مدت 
کوتاه نزدیک به سی هزار میلیارد تومان را 
برگرداندیم و بقیه ی پرونده ها هم در جریان 

است که ان شاءاهّ انجام می شود.
کار دوم، محدودیت ترَازنامه ی بانک هاست 
که از زمستان سال گذشته شروع کردیم و 
امســال به طور جدی مانیتورینگ خواهیم 
کرد تــا بانک ها در چهارچوب رشــد قابل 
قبول ترَازنامه شــان، نتوانند با اســتفاده از 
قدرت حاکمیتی که دارند منابع را به سمت 

فعالیت های پرخطر و سفته بازی ببرند.  
سومین کار هم که بسیار مهم است و از 
اواخر سال 97 شروع کردیم و اآن دارد به 
نتیجه می رسد، کنترل تراکنش های بانکی 
و مبارزه با پولشویی و هرگونه ارتباطات از 
طریق بانک است. این کار بسیار مؤثر بود. 
بخشی از کنترل نرخ ارز و فساد هم به خاطر 
همین کنترل ها بود. با این کار به ســازمان 
مالیــات برای جلوگیری از فرار مالیاتی هم 
می توانیم کمک خوبی بکنیم؛ چون همه ی 
تراکنش ها بر اســاس مقرراتــی که اباغ 

کردیم، کنترل می شود.

 یکی از انتقاداتی که مطرح می شود 
بحث بنگاه داری بانک هاست. راهکارتان 
به طور مشــخص برای ایــن موضوع 
چیست؟ آیا شما با بنگاه داری موافقید؟

 اواً بنده با بنگاه داری شــدیداً مخالفم. 
ثانیاً معتقدم که باید حاکمیت شرکتی در 
بانک ها به طور جدی اعمال شــود و داریم 
اعمال می کنیم. از همه مهم تر بانک ها باید 
به فعالیت اصلی خودشان، یعنی واسطه گری 
مالی برگردند. بنگاه داری کار بانک ها نیست، 
ولی متأســفانه در دوران هایــی رد دیون 
بنگاه های بــزرگ را به بانک هــا دادند، یا 
بانک ها وارد می شدند و فعالیت می کردند. به 
همین خاطر خروج از آن مقداری سخت شده 
و احساس می کنند که بازدهی و سودآوری 
بیشــتری دارد. ما به طور اساســی دنبالش 
هســتیم که این کار را حل کنیم و برایش 

برنامه هم داریم.

 یکی از منابــع دیگر برای حمایت 
اختیار  در  خردِ  سرمایه های  تولید،  از 
ورود  برای  بانکی  نظام  اســت.  مردم 
و  تولید  به  مردم  خرد  ســرمایه های 
پشتیبانی از این سرمایه ها چه برنامه ای 

دارد؟
برنامــه ی بانکی ما در ســال 98 و 99، 
روی بنگاه های کوچک و متوســط متمرکز 
بود؛ امّا رقم های تسهیاتی که دادیم تقریباً 
دو برابر در مقایســه با سال قبلش شده که 
حدود سی هزار میلیارد تومان است. البته 
جزو اولویت هایمان است که اضافه شود. قباً 
چنین چیزی اصاً وجود نداشت و اآن دارد 
به تدریج اضافه می شــود. رقم شرکت های 
دانش بنیان بسیار قابل توجه شده و به سرعت 
دارد افزایــش پیدا می کنــد. آثارش را هم 
داریم از نظر کاهش وابستگی و هم از نظر 
اشتغال زایی در بنگاه های کوچک و متوسط 
در کشور می بینیم. الحمداه در این زمینه ها 
سیستم بانکی وارد شده است. باید تسهیات 
تکلیفی بانک ها کم شــود و بانک ها منابع 
داشته باشــند تا بتوانند به بنگاه ها کمک 
کنند، ولی متأســفانه تســهیات تکلیفی 
بانک ها زیاد است. حجم تسهیات تکلیفی 
بانک ها در بودجه ی سال 1400، صدها هزار 
میلیارد است. طبیعی است که کمک بانک ها 

برای بنگاه های کوچک را کاهش می دهد.

را   1400 سال  اقتصادی  چشم انداز   
چطور می بیند؟ امسال اوضاع اقتصادی 

و معیشتی چگونه خواهد بود؟
 شــاخص های عمومی نشــان دهنده ی 
بهترشدن وضعیت اســت. اگر بتوانیم این 
رونــد را حفظ کنیم، مطمئنم که با کنترل 
تورم می توانیم به شاخص های بلندمدت از 
نظر رشد اقتصادی برگردیم. حتماً می توانیم 
فراتــر برویم، مگر اینکه بی احتیاطی  کنیم؛ 
یعنــی انضباط مالی دولت به بانک مرکزی 
فشــار بیاورد که خدای ناکــرده نقدینگی 

بیشتری را پمپاژ کند.
برای بهترشــدن هم یک شرط دارد که 
مسائل سیاسی و انتخاباتی را وارد مسئله ی 
اقتصادی نکنیم. سه چهار ماه به انتخابات 
مانده تا دولت جدید مســتقر شود. شرایط 
در این چندماه ثبات ندارد. خواهشــم این 
است که در گفتارها و کردارها همه به این 
نکته توجه کنند که 1400 ســالی اســت 
که ما می توانیم بعد از پشــت سرگذاشتن 
فشــار حداکثری روند آرامش را به ســمت 

معیشت ببریم.
درباره ی تــورم هم باید تاش کنیم که 
برگردد. ما هدف گذاری تــورم را پیگیری 
خواهیم کرد. البته هدف گذاری تورمی مان 
داشــت به خوبی پیش می رفت، ولی شوک 
شــهریور و آبان 98 باعث شــد از کنترل 
بانک مرکزی خارج شــود. رشد نقدینگی 
هم به آن کمک کرد. اگر ما بتوانیم رشــد 
نقدینگی را با ابزاری که در اختیارمان است 
با عملیات بازار باز از ناحیه ی بانک مرکزی 
کنترل کنیم،  ان شاءاهّ خواهیم توانست با 
هدف گذاری، تــورم را کنترل کنیم که به 

ثبات گذشته اش برگردد.

آیا رشد اقتصادی ایران مثبت شده است؟
اخیرا” آمارهای دولتی از رشد اقتصادی مثبت در سال 99 خبر داده اند که نیازمند 
واکاوی است. باید عرض کنم که اصوا” آمارهای دولتی به دو دلیل قابل اعتناء نیستند.

نکته  اول : وجود تناقضات همیشــگی بین آمار های اعامی دو مرجع رسمی 
بانک مرکزی و مرکز آمار ایران بطور مثال : مرکز آمار ایران رشــد بخش کشاورزی 
را در سه ماه اول 99 حدود 1/0 درصد اعام کرده، درحالی که بانک مرکزی از رشد 
بخش 7ً/3 درصدی بخش کشــاورزی در ســه ماه اول سال 99 خبر داده است یا 
رشد بخش صنعت در بهار 99 توسط بانک مرکزی 3/1 درصد مثبت اعام شده در 
حالیکه طبق آمار برآورد شده  مرکز آمار ایران این نرخ منفی 4 /0 درصد گزارش 
شده  که در این مورد مصادیق فراوان است . این تشتت آماری ناشی از دریافت داده 
های متفاوت توسط این دو منبع اطاع رسانی اماری کشور است یا بنا بر اقتضائات 
سیاسی داده ها دستکاری میشوند تا پس از پردازش در دستگاه محاسباتی ستانده 

های  بهتری در عرصه داخلی و برون مرزی ارائه شوند .  
نکته دوم عدم هماهنگی بین نرخ متغیرهای اقتصادی است که منبعث از تناقضات 
آماری است که صحت آنها را تردید آمیز می سازد اما مسئله اصلی واقعیات اقتصاد 
کشور است که هیچ نشانی از بهبود در آن دیده نمی شود دامنه فقر گسترده تر شده 
،ارزش پول ملی به شدت افت کرده و گرانی روز افزون کااها به ویژه کااهای سبد 
متعارف مصرفی  قدرت خرید کثیری از آحاد آسیب دیده و آسیب پذیر و صاحبان 
درآمدهای ثابت و به طور کلی اقشار کم برخوردار و حتی ایه های باای طبقه  متوسط 
را کاهش داده و آنان را به آستانه و یا به زیر خط فقر کشانده. مردم به آمارهای تورم، 
نرخ بیکاری و رشد اقتصادی و دیگر آمارهایی که  آثار آن را در زندگی خود احساس 
و ادراک نمی کنند باور ندارند. سالهای 97 و98 مجموعا” با رشد منفی14 درصدی 
روبرو بودیم امســال دولت رشد اقتصادی را مثبت اعام کرده این در حالیست که 
دستیابی به رشد اقتصادی مثبت مستلزم ضرورت های پیشینی است که متاسفانه 
اقتصاد سال 99 در استمرار و تداوم سیاستگذاری های دو سال گذشته که به تدریج 
منافذ ورودی ارز به کشور چه از بابت کمیت صادرات اعم از نفتی  و غیرنفتی وچه 
از جهت تحریم مبادات بانکی تنگتر و بسته تر شده کمبودهای ارزی و به تبع ریالی 
بیشتری را تجربه کرده و لذا درآمدها قادر به پوشش بخش اعظمی از بودجه جاری 
دولت هم نشده و دولت با وجود تمهیداتی در راستای غیر پولی کردن تامین کسر 
بوجه نظیر فروش بخشــی از دارایی های خود و عرضه برخی از سهام شرکت های 
دولتی به بورس و انتشــار اوراق بدهی ، اجازه انتشــار اوراق ودیعه دوساله  و انجام 
عملیات بازار باز  و افزایش نرخ ســود بانکی ، باز هم کمبود منابع  را از برداشت از 
صندوق توسعه ملی و استقراض از بانک مرکزی تامین نمود که نتیجه آن  افزایش 
پایــه پولی و گذر کردن نقدینگی از مرز 3300 هزار  میلیارد  تومان بود که اگر با 
حجم نقدینگی 492 هزار میلیارد تومانی خرداد 92 که شروع دوره ریاست جمهوری 
روحانی  بود مقایســه کنیم درمی یابیم که بیش از 7/6 برابر و یا 670 درصد رشد 
نشــان میدهد  ،که هیچ تناسبی با میانگین رشد اقتصادی اعامی صفر درصد در 
این بازه زمانی نداشــته است که لذا باید آن را به افزایش مداوم رشد تورم معطوف 
کرد . اما همان طور که عرض کردم در سال 99 ضرورت های پیشین برای دستیابی 
به رشد اقتصادی مثبت فراهم نبود زیرا یکی از مهمترین ملزومات رشد اقتصادی  
افزایش رشد سرمایه گذاری و رشد بهره وری است که در هردو مورد با رشد منفی 

روبروبوده ایم که از عوامل تضعیف تولید است
تضعیف بخش واقعی اقتصاد از چهار منظر ، در سال 99 قابل تأمل است

یکم : عدم حمایت دولت از بخش واقعی اقتصاد  و دخالت های نامطلوب در بازار 
و قیمت گذاری ،به بهانه تنظیم بازار و کنترل قیمتها

دوم : آثار مخرب تحریم های حداکثری آمریکا  که تمام بخشهای اقتصادی ایران 
را در هدف داشته است در بخش پولی نیز بخشی از رشد متغیرهای پولی متاثر از 

اثرات غیر مستقیم تحریم های آمریکاست.
سوم: تبعات سهمگین ویروس کرونا بر کسب وکارها و تولیدات کااها و خدمات 

که منجر به تضعیف تولید و کاهش اشتغال شده است.
چهارم : اتخاذ سیاستهایی با انتظار ایجاد رضایت بخشی های زودهنگام از طریق 
ارائه کمک های نقدی و جنسی ناکافی به مردم و پرداخت ارز با نرخ ترجیحی 4200 
تومانی برای واردات کااهای اساســی که منجر به ادامه وقوع فساد و اختاسهای 
هزاران میلیاردی که بانکها را از اعطای اعتبارات به بخش واقعی اقتصاد تهی ساخت 
. بجای  اصاح رفتار مالی دولت بویژه کاســتن از کسر بودجه و اتخاذ سیاستهای 

بهینه مدیریت منابع مالی وارزی و ریالی.
فی الواقع تأثیرات سوء همین عوامل بر اقتصاد کشور رشد منفی اقتصادی را در 
سال های 97 و98 رقم زد . اینک چگونه ممکن است در سال 99 که شاهد بهبود 
مدیریت مالی و پولی و ارزی دولت نبوده ایم با رشــد تولید ناخالص داخلی مثبت 
روبرو باشیم در حالیکه شرایط اقتصادی سال 99 نسبت به دو سال پیشین به مراتب 
وخیم تر بوده است . براساس آمار رسمی دولتی رشد تولید ناخالص  داخلی با نفت  
به نقل از گزارش 12/6/99 اقتصاد نیوز متکی بر آخرین گزارش فصلی مرکز آمار 
ایران در 3 ماهه ابتدای سال گذشته منفی 5/3 درصد بوده که اگر همین روند را 
تا پایان سال در نظر بگیریم با اغماض باید رشد اقتصادی حدود منفی 10 درصد 
را تجربه کرده باشــیم که نگارنده در پاییز سال گذشته پیش بینی نموده بود . بر 
اساس گزارش صندوق بین المللی پول نیز که نرخ رشد اقتصادی دنیا وچند کشور 
منتخب را در جدولی منتشر ســاخته نرخ رشد اقتصادی ایران در سال های 97و 
98و99 به ترتیب منفی 84/4 درصد ، منفی 46/9 درصد ومنفی 98/5 درصد بوده 
که به واقعیت نزدیکتر است . البته بر کسی پوشیده نیست که رشد قابل توجهی در 
عرصه تولیدات تسلیحاتی وموشکی و شناورهای نظامی داشته ایم که باعث افزایش 
میانگین نرخ رشد اقتصادی شده اما تامین معیشت مردم را به سبب تخصیص منابع 
بیشتر باین حوزه  سخت تر نموده است . در اردیبهشت 98 تعداد خانوارهای ایرانی 
زیر خط فقر 55 درصد اعام شده بود که کثیری از آنها زیر خط گرسنگی به سر 
میبرند اما در دی ماه 1399  با توجه به آمارهای گوناگون همچون حقوق دریافتی 
و گرانی ها، اعام شد که: »58 درصد مردم ایران برای زنده ماندن تاش می کنند 
نه زندگی کردن«. با این اوصاف اگر هم در سال 99 به رشد اقتصادی مثبت دست 
یافته باشیم بیانگر هیچ آثار بهبودی در زندگی اکثریت آحاد جامعه نبوده است ، 
گرچه رشد اقتصادی در زیر ساخت های کشور هم که بر اساس یک استراتژی توسعه 
گرا و نگاه به آینده صورت گیرد تغییرات زودهنگامی را بر بهبود رفاه جامعه ایجاد 
نخواهد کرد اما متاسفانه سیاســتگذاری در بخش تاسیسات زیر ساختی و پروژه 
های ساختارهای اقتصادی اجتماعی فرهنگی بهداشتی و زیست محیطی که تامین 
مالی آنها همه ساله در چارچوب بودجه های عمرانی کشور تدوین میشود نیز  از 
عقانیت عملی بی بهره بوده و بخش عمده ای از منابع عمرانی مصروف هزینه های 
جاری دولت شده و هزاران طرح  وپروژه عمرانی ناتمام بر زمین مانده و اغلب توجیه 
اقتصادی خود را از دست داده و از سوی دیگر مطالبات پیمانکاران بخش خصوصی 

اوصول مانده و بورشکستگی آنان منجر شده است .
- دورنمای اقتصادی سیاسی اجتماع سال جاری نیز حامل شرایط نوید بخشی 
نخواهد بود . زیرا بر اساس گفته آنتونی بلینکن وزیر امور خارجه آمریکا راه بسیار 
طوانی برای انجام  مذاکرات در پیش است. از سوی دیگر جمهوری اسامی با اتکاء 
به قرار داد 25 ساله اخیر با چین  به اتخاذ موضع محکمتری در برابر مواضع آمریکا 
مبادرت ورزیده . که اگر این قراداد که هنوز منافع و مضار آن بر ملت ایران  در هاله 
ای از ابهام اســت اجرایی شــود . کشور ما در سال جاری عاوه بر اینکه با تشدید 
تحریم های آمریکا روبرو خواهد بود ،ضمن آنکه ایران از ترکش های جنگ اقتصادی 

غرب با چین مصون نخواهد بود.

 مسائل سیاسی و انتخاباتی را وارد مساله  اقتصادی نکنیم
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موافقت افزایش تدریجی تولید  نفت
وزیــران نفت و انــرژی اوپک پاس با 
افزایــش تدریجــی افزایــش تولید برای 
ماه هــای مه، ژوئن و ژوئیه ســال 2021 

میادی موافقت کردند.
 به گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت 
نفــت، 23 تولیدکننده عضــو و غیرعضو 
ســازمان کشــورهای صادرکننــده نفت 
)اوپک( موســوم بــه اوپک  پــاس روز 
پنجشنبه )12 فروردین ماه( در پانزدهمین  
نشست وزیران نفت و انرژی این ائتاف از 
طریــق ویدیو کنفرانس بــا افزایش تولید 
روزانه 350 هزار بشکه ای تولید برای ماه 
مه، 350 هزار بشــکه ای بــرای ماه ژوئن 
و 450 هــزار بشــکه ای برای مــاه ژوئیه 

موافقت کردند.
بر اســاس این تصمیــم، مقدار کاهش 
تولید اعضای اوپک پاس در ماه مه 2021 
به 6 میلیون و 550، در ماه ژوئن امســال 
به 6 میلیون و 200 هزار بشــکه و در ماه 
ژوئیه ســال جاری میای به 5 میلیون و 

750 هزار بشکه در روز می رسد.
در ایــن نشســت اعام شــد کاهش 
داوطلبانــه روزانه یک میلیون بشــکه ای 
عربستان به صورت تدریجی در سه ماه مه، 
ژوئن و ژوئیه به ترتیب 250 هزار بشــکه 
در روز، 350 هزار بشــکه در روز و 400 
هزار بشکه در روز وارد بازار می شود و در 
ماه ژوئیه رقم کاهش داوطلبانه تولید این 

کشور به صفر خواهد رسید.
اعضــای اوپــک پــاس همچنین در 
این نشســت تصمیــم گرفتند نشســت 
کمیته وزارتی نظارت بر توافق کشورهای 
عضو و غیرعضو اوپــک پاس )JMMC( و 
شانزدهمین نشست وزارتی اوپک پاس 28 
آوریل )هشتم اردیبهشت ماه( برای بررسی 

تازه ترین تحوات برگزار شود.

 زنگنه: تقاضای نفت دنیا هنوز به 
رقم سال 201۹ نرسیده است

وزیر نفت با تشــریح توافق پانزدهمین 
نشست وزارتی اوپک پاس گفت: تقاضای 
نفت دنیا هنوز به ســال 2019 نرســیده 

است.
بیژن زنگنه روز پنجشنبه پس از پایان 
پانزدهمین نشســت ســازمان کشورهای 
صادرکننــده نفت )اوپــک( و متحدانش 
)ائتاف اوپک پاس( در جمع خبرنگاران 
با اشاره به اینکه این سومین نشستی است 
که در سال میادی جدید )2021( برای 
بررسی وضع بازار نفت برگزار شده است، 
اظهار کرد: اعضای اوپک پاس در مجموع 
بسیار خوب به تعهدهای خود عمل کردند، 

گرچه مراعات بعضی از کشــورها مطلوب 
نبوده و این موضوع سبب اعتراض بعضی 

دیگر از اعضا شده است.
وی با بیــان اینکــه برآوردها از وضع 
توســعه اقتصادی دنیا حاکی از رشد پنج 
درصدی است، تصریح کرد: بر مبنای این 
برآورد، تقاضا بــرای نفت خام با توجه به 
احیای کســب و کارها حدود 5.6 میلیون 
بشــکه افزایش می یابد، گرچه با توجه به 
اینکه 9.6 میلیون بشــکه از تقاضای نفت 
جهان در سال 2020 نسبت به سال 2019 
کم شده بود هنوز هم سطح تقاضای نفت 
به سال 2019 نرسیده است، احتمال دارد 
تقاضای نفت دنیا در سال 2022 به سطح 

سال 2019 برسد.
وزیــر نفــت ادامه داد: اعضــای اوپک 
پاس در این نشســت بــا توجه به موفق 
بودن واکسیانسیون از یک سو و اختصاص 
1900 میلیارد دار از طرف دولت آمریکا 
به عنــوان محرک اقتصاد از ســوی دیگر، 
ضمن نگرانی در زمینه شــکنندگی وضع 
بازار نفت تصمیــم گرفت در ماه های مه، 
ژوئن و ژوئیه به ترتیب 350 هزار بشــکه 
در روز، 350 هزار بشــکه در روز و بیش 
از 400 هزار بشکه به تولید خود بیفزاید.

زنگنه افزود: نشســت های اوپک پاس 
همچنــان به صورت ماهانه برای بررســی 

بازار نفت برگزار می شود.
وی درباره کشورهای متخلف هم با بیان 
اینکه تعهد چند کشــور به سهمیه کاهش 
تولید کم بوده اســت، اظهــار کرد: ایران، 
لیبی و ونزوئــا همچنان از توافق کاهش 

تولید به دلیل اینکه کمتر از توان ســنتی 
و حق تاریخی خود با توجه به فشــارهای 

آمریکا تولید می کنند، معاف هستند.

 بیانیه پانزدهمین نشست وزارتی 
اوپک پاس

پانزدهمین نشست وزیران نفت و انرژی 
و غیرعضو ســازمان  تولیدکنندگان عضو 
کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک( روز 
پنجشــنبه )12 فروردین ماه( به ریاســت 
عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان 
سعودی و همکاری الکساندر نواک، معاون 
نخست وزیر روسیه از طریق ویدیوکنفرانس 
و حضور 23 کشور عضو با انتشار بیانیه ای 
بــه کار خود پایان داد. در این نشســت بر 
تاثیر مثبت توافقنامه همکاری )DoC( در 
حمایــت از توازن دوباره بازار جهانی نفت 
تأکید شد. این نتایج با تصمیم های تاریخی 
گرفته شده در دهمین نشست )فوق العاده( 
اوپک و غیر اوپــک در 12 آوریل 2020 
برای تعدیل رونــد رو به پایین تولید کل 
نفت خام و تصمیم های بعدی آن همســو 
بوده است. وزیران انرژی اوپک و غیراوپک 
عربستان سعودی  از سیاســت محتاطانه 
برای حفظ کاهــش داوطلبانه روزانه یک 
میلیون بشکه ای خود در ماه آوریل 2021 
و برای سومین ماه پیاپی قدردانی کردند.

در این نشســت ضمــن تاکید بر ادامه 
پایبندی به روند توافق شده در دوازدهمین 
نشســت وزیران اوپک و غیــر اوپک )در 
دســامبر 2020( برای برگــزاری ماهانه 
نشســت های وزیران اوپــک و غیر اوپک، 

تصویب شد که سطح تولید در ماه های مه، 
ژوئن و ژوئیه 2021 به تدریج تعدیل شود. 
این تعدیل تولید باید با ارزیابی شرایط بازار 
باشــد و تعدیل ماهانه تولید نباید بیش از 
500 هزار بشکه در روز باشد. وزیران نفت 
و انرژی اوپک پاس گزارش ماهانه کمیته 
فنــی مشــترک )JTC(، از جمله داده های 
مربــوط به تولید نفت خــام در ماه فوریه 
را بررسی کردند. آنها با مدنظر قرار دادن 
احیای شرایط بازار نفت در پی برنامه های 
واکسیناسیون جهانی و بسته های محرک 
اقتصادهای مهم جهان، یادآور شــدند که 
نوســان های مشاهده شــده در هفته های 
ادامه رویکــرد محتاطانه  اخیر مســتلزم 
و هوشــیارانه در نظارت بر تحوات بازار 
اســت. در این نشست مشــاهده شد که 
عضو  کشورهای  نفتی  ذخیره ســازی های 
سازمان توســعه و همکاری های اقتصادی 
)OECD( در مــاه فوریه برای هفتمین ماه 
پیاپــی کاهش یافته، اما همچنان بااتر از 
میانگیــن 2015-2019 بوده اســت. در 
این نشســت از عملکرد مثبت کشورهای 
شــرکت کننده در توافقنامــه همــکاری 
استقبال شد. پایبندی مجموع این کشورها 
در ماه فوریه 2021 به 115 درصد رسیده 
است که سبب تقویت روند پایبندی باای 

کشورهای شرکت کننده می شود.
این وزیران یادآور شــدند که از زمان 
نشســت کشــورهای عضو اوپــک و غیر 
اوپک در آوریل 2020 تا پایان ماه فوریه 
2021، ایــن کشــورها 2 میلیارد و 600 
میلیون بشکه از تولید نفت خود کاسته و 

سبب تعدیل عرضه جهانی نفت و تسریع 
در بازگرداندن تعادل به بازار نفت شده اند.

وزیران نفت و انرژی اوپک و غیراوپک 
از کشورهایی که برنامه جبرانی تخطی از 
تولید پیشین خود را ارائه داده اند و همچنان 
در حال جبران تولید بیش از سهمیه خود 
در توافق کاهش تولید هســتند، قدردانی 
کردند. آنها  همچنین خواســتار پایبندی 
برای رسیدن  کامل همه شرکت کنندگان 
به هدف تعادل بازار و جلوگیری از تأخیر 

بی رویه این فرآیند شدند.
در همیــن زمینه، وزیران نفت و انرژی 
اوپک و غیراوپک با درخواست کشورهای 
متخلف مبنــی بر تمدیــد مهلت جبران 
پایبند نبودنشان تا پایان سپتامبر 2021 
موافقت کردند.در این نشســت از اعضایی 
که به ســهمیه کاهش تولید خود پایبند 
نبوده انــد خواســته شــد تــا 15 آوریل 
برنامه هایشــان  فروردین ماه(   26(2021
را برای جبران تخطی از ســهمیه تولید به 
دبیرخانه اوپک ارائه دهند.در این نشست 
از عربســتان برای ارائــه دو برنامه »طرح 
سبز ســعودی« و »طرح سبز خاورمیانه« 
که نقــش مهمی در تاش هــای جهانی 
برای مبارزه با تغییرات آب و هوایی دارد، 
قدردانی شد و از تعهد ریاض برای انتقال 
دانش و به اشــتراک گذاشتن تجربه های 
خود در این زمینه اســتقبال کرد.صنعت 
نفــت و گاز می تواند بخشــی از راه حل 
تغییــرات آب وهوایی باشــد. اوپک منابع 
و تخصــص مهمی دارد کــه می تواند به 
رفع چالش کاهش انتشار جهانی گازهای 
گلخانه ای کمک کند. این سازمان راه های 
افزایــش همکاری در ایــن زمینه مهم را 
کشف خواهد کرد. رهبران کشورهای 20 
پیش از این از راهبرد ارائه شــده توســط 
عربســتان بــرای مقابله بــا تغییرات آب 
و هوایــی - اقتصاد چرخشــی و 4 محور 
آن - کاهش، اســتفاده دوباره، بازیافت و 
حذف - به عنوان راه حلی جامع و متعادل 
برای مقابله با انتشــار گازهای گلخانه ای 

استقبال کرده اند.
وزیــران نفت و انــرژی اوپک پاس از 
نقش مشــارکتی کمیته مشــترک فنی و 
دبیرخانه اوپک در این نشســت قدردانی 

کردند.
در این نشســت مقرر شــد که نشست 
آینده کمیته مشــترک وزارتی نظارت بر 
توافق کاهش عرضه نفت کشورهای عضو 
و غیرعضو اوپک )JMMC( و شــانزدهمین 
نشست وزارتی اوپک پاس در 28 آوریل 
2021 )هشتم اردیبهشت ماه( برگزار شود.

  بازدید اســتاندار اردبیل از پروژه های گازرسانی درشهرستان 
خلخال

بازدید استاندار اردبیل همزمان با نیمه شعبان و میاد فرخنده حضرت مهدی 
موعود )عج( از پروژه های گازرسانی به روستاهای بخش شاهرود و هشتجین از 

توابع شهرستان خلخال در استان اردبیل.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان اردبیل، در این بازدید نماینده مردم 
خلخال و کوثر در مجلس شورای اسامی فرماندار، امام جمعه بخش شاهرود و 
هشتجین ، مدیر عامل شرکت گاز استان ، رئیس اداره گاز خلخال و جمعی از 

مسئولین ادارات نیز حضور داشتند.
اسماعیلی مدیر عامل شرکت گاز استان اردبیل در این بازدید گفت: از سال 
92 تا بحال تعداد 62 روستای شهرستان خلخال از نعمت گاز طبیعی بهره مند 
شده اند که به لحاظ آماری بیش از 86 درصد از خانوار روستایی این شهرستان 
را شامل می شود و در سالجاری نیز پروژه های گازرسانی به 19 روستای دیگر 
این شهرستان در بخشهای شاهرود و هشتجین در دست اجراء می باشد که با 
بهره برداری از این پروژه ها میزان ضریب نفوذ گاز طبیعی در بخش روستایی 
این شهرستان به بیش از 97 درصد خواهد رسید. مدیر عامل شرکت گاز استان 
اردبیل در ادامه می افزاید : پروژه گازرسانی به روستای برندق در مرحله تست 
زنی و تزریق گاز می باشــد که انشــااه تا خرداد ماه سالجاری به اتمام خواهد 
رســید و همزمان با بهره برداری از این پروژه تعداد 6 روستای سفید آب، آهو، 

سجهرود، جعفرآباد، زاویه جعفرآباد و چنارلق نیز گازدار می شوند.
وی با بیان مهم که در دهه فجر ســال گذشته تعداد 7 روستای شهرستان 
خلخال با اعتباری بالغ بر 22 میلیارد ریال و با حجم شبکه گذاری 36 کیلومتر از 
نعمت گاز طبیعی بهره مند شدند، خاطر نشان کرد و گفت: طی سال 1399 در 
مجموع در شهرستان خلخال بیش از 1000 مشترک جدید شهری و روستایی از 
نعمت گاز طبیعی بهره مند شده اند که با احتساب این مقدار کل مشترکین این 

شهرستان از ابتدا تا کنون به بیش از 31 هزار مشترک رسیده است.
در این بازدید اســتاندار اردبیل ضمن قدردانی از مســاعی متولیان امر در 
گازرســانی به روستاها خواســتار تســریع در اجرای پروژه های گازرسانی به 
روستاهای این شهرستان شد و ابراز امیدواری کرد وگفت: پرونده گازرسانی به 

روستاهای شهرستان خلخال طی سالجاری به اتمام خواهد رسید.

 افتتاح پروژه گازرسانی به ۵ روستای مهاباد
پروژه گازرسانی به 5 روستای محور آلباغ مهاباد افتتاح شد.

به گزارش روابط عمومی اداره گاز مهاباد، طی مراسمی با حضور محمودزاده 
نماینده مردم مهاباد در مجلس شورای اسامی، خدرلو فرماندار، قاسمی رئیس 
اجرای طرح های شرکت گاز استان، مریمی رئیس اداره گاز شهرستان و جمعی 
دیگر از مدیران و مســئوان شهرستانی در روستای آلباغ، پروژه گازرسانی به 

5 روستای محور مذکور مورد بهره.برداری قرار گرفت.
قاســمی رئیس اجرای طرح های شرکت گاز آذربایجان غربی در این مراسم 
اظهار کرد: هم اکنون ضریب نفوذ گاز طبیعی در بین خانوار روســتایی مهاباد 
72 درصد اســت؛ ضمن آن که پروژه های گازرســانی به دیگر روستاهای این 
شهرســتان در دست اجراست که با عملیاتی شدن آنها ضریب نفوذ گاز مهاباد 

افزایش خواهد یافت.
وی افزود: مطابق برنامه ریزی ها تا دو ســال آینده کلیه روســتاهای مهاباد 

پیمان سپاری و گازرسانی می شوند.
به گفته ی قاســمی، عاوه بر گازرســانی روستایی، هم اکنون شهر خلیفان 

مهاباد نیز تحت عملیات گازرسانی است.
رئیس اداره گاز مهاباد نیز طی این مراسم با بیان اینکه در قالب این پروژه، 
روســتاهای پایین دره، چومان، آلباغ، ســیلکه و گولی به شــبکه گاز کشور 
متصل شــدند، گفت: 179 خانوار این روســتاها از این پس بهره متد از نعمت 

گاز خواهند بود.
مریمی با اشــاره به 25 کیلومتر لوله گذاری برای گازدار شدن این روستاها، 

اظهار کرد: برای این پروژه در مجموع 18 میلیارد تومان اعتبار صرف شد.

 بهره مندی ۹2 هزار نفر از جمعیت روستایی سیستان و بلوچستان 
از آب شرب سالم

 مدیرعامل شرکت آبفای سیستان و بلوچستان، از آبرسانی به 278 روستای 
استان با جمعیت 92 هزار نفر در سال 99 خبر داد.

به گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، »علیرضا قاسمی« با اشاره 
به تحریم های ظالمانه و شرایط اقتصادی نامطلوب کنونی افزود: با وجود تمام 
تنگناهای مالی توانســتیم طبق هدف گذاری صورت گرفته از ابتدای سال 99 
گام برداریم و در همین راستا، عملیات آبرسانی و تأمین آب شرب 278 روستای 
سیستان و بلوچستان با جمعیت 92 هزار نفر صورت پذیرفت.قاسمی ادامه داد: 
همچنین با هدف تســریع در آبرســانی به جمعیت روستایی، 2 مجتمع با 90 
روستای تحت پوشش و جمعیت 67 هزار و 377 نفر و 10 پروژه تک روستایی 
با تعداد 27 روستا و جمعیت 18 هزار و 281 نفر در سال 99 تکمیل شد.وی با 
بیان اینکه این حجم از کار با وجود شرایط کنونی بی سابقه بوده است، افزود: در 
سالی که اعتبارات بسیار محدود بوده است، بالغ بر 620 کیلومتر لوله گذاری در 
سطح شهرها و روستاهای استان انجام شده است و برنامه ریزی شده تا تیرماه سال 
1400 شاخص بهره مندی از آب شرب روستایی استان به 71 درصد ارتقا یابد.

قاســمی همچنین با اشاره به اهمیت همکاری و استفاده از ظرفیت خیرین 
اظهار کرد: در سالی که گذشت آبرسانی به 51 روستا در سطح استان با انعقاد 
تفاهم نامه همکاری صورت گرفت و تاکنون تعداد 19 روستا از این طریق وارد 

مدار بهره برداری شده است.
مدیرعامل شرکت آبفای سیستان و بلوچستان درباره اقدامات انجام شده جهت 
مقابله با تنش آبی گفت: در راستای ارتقای کمی و کیفی خدمات آبرسانی و به 
منظور حل مشکل روستاهای دارای تنش آبی که به دلیل مصرف باا عمدتا در 
تابستان ها رخ می دهد، از ابتدای سال 99 تاش ها برای عبور از این شرایط سخت 
منجر شــد تعداد 98 روستا با جمعیت 29 هزار و 111 نفر از دایره  روستاهای 
دارای تنش آبی خارج شود.وی در پایان اظهار کرد: پیش بینی می شود با اجرا 
و تکمیل 38 کیلومتر خط انتقال، تنش آبی 310 روستای شهرستان هیرمند 

نیز در سال 1400 برطرف شود.

 افزایش رضایت مندی مشترکین اصلی ترین هدف شرکت توزیع 
برق گیان است

مدیرعامل شرکت توزیع برق گیان از زحمات خالصانه و تاشهای کم نظیر 
همکاران تشکرکردوافزود:برای اولین بار در تاریخ  شرکت، ضمن  افزایش رضایت 
مندی ذینفعان از نحوه خدمت رسانی ، با تاش و مساعی تمامی کارکنان  در 
سطح استان ، در بخش وصول مطالبات عاوه بر وصول فروش جاری شرکت، 
21 درصداز معوقات نیز کاهش یافته  و با دستیابی به وصول  24/104  ، یک 
درصد بیشــتر از هدف تعیین شــده توسط شرکت توانیر، افتخاری دیگر برای 

شرکت توزیع استان  درسطح کشور کسب شد. 
هنرمند اضافه کرد کرد : این میزان  تاش ، ضمن بیان  تعهد سازمانی و حس 
وظیفه شناسی ، نشان دهنده وفاق ، همدلی  و همراهی  همکاران میباشد  .وی 
عنوان کرد : همه باید طوری اقدام نماییم تا  این کوشش ها و همدلی صادقانه  
در جهت نیل به اهداف شرکت و رضایتمندی مشترکین  صورت پذیرد وتمامی 
تاش خود را  در راســتای شعار ” همگرایی اقدامات، هم افزایی توانمندی ها، 
همراهی کارکنان” صرف نماییم .هنرمند در پایان ضمن تشکر مجدد از زحمات 

همکاران خواستار تداوم همراهی ها وهمدلی ها شد.

مهم ترین برنامه های صنعت نفت برای تحقق شعار امسال اباغ شد

مدیرعامل شرکت آب و فاضاب استان هرمزگان خبر داد:
 تکمیل سامانه شیرین سازی و انتقال آب بندرعباس

وزیــر نفت مهم ترین اهداف و برنامه های مرتبط با 
تحقق شعار امسال »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« 

را به دستگاه های مرتبط با صنعت نفت اباغ کرد.
به گزارش پایگاه اطاع رســانی شرکت ملی نفت 
ایران، بیژن زنگنه صبح امروز )شنبه، 14 فروردین ماه( 
در نشستی با حضور معاونان چهار شرکت اصلی صنعت 
نفت، گاز، پتروشــیمی و پاایش و پخش و همچنین 
مدیران ارشد وزارت نفت به مهم ترین برنامه ها و اهداف 
مدنظر برای تحقق شــعار امســال پرداخت و تأکید 
کــرد: هدف اصلی تمرکز و تصمیم گیری در ارتباط با 
موضوع ها و مسائلی است که می توان در داخل صنعت 

نفت به آن پرداخت و اجرایی کرد.
 وی به بیانات مقام معظم رهبری پیرامون شــعار 
ســال که ســال تولید، پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها 
نــام گرفته اشــاره و اظهار کرد: در روزهای نخســت 
ســال جدیــد بنده طــی نامــه ای خطاب بــه همه 
مدیران عامل چهار شــرکت اصلــی، دیدگاه هایم را 
 در این زمینــه بیان کردم و خواســتار تدوین متنی 
شدم که بتوان با آن اقدام های ازم را لحاظ و در مدت 
زمان باقیمانده از عمر این دولت برنامه های تهیه شده 

را عملیاتی کرد.
 وزیر نفت با بیان اینکه پارسال پیشرفت های بزرگی 
در صنعت نفت رقم خــورد، از تحریم به عنوان عامل 
به شدت تأثیرگذار بر برنامه های وزارت نفت یاد کرد و 
افزود: در این میان شیوع بیماری کرونا تأثیر مستقیمی 
بر اجرای برنامه های صنعت نفت نداشــته است، اما از 
تأثیرگذاری مسئله تحریم ها به راحتی نمی توان گذشت.

 زنگنــه گفت: بایــد پذیرفت که برطرف نشــدن 

تحریم ها می تواند عاملی به شدت تأثیرگذار در موضوع 
صادرات و ســرمایه گذاری باشد، هرچند ما تاشمان 
را خواهیــم کــرد، اما نمی توان نســبت به واقعیت ها 

بی توجه بود.
 وی تصریــح کــرد: در ایــن مدت زمــان کوتاه 
از عمــر دولــت کنونی بیشــتر دنبال این هســتیم 
برنامه هایــی را عملیاتــی کنیم که با رفــع موانع و 
چالش هــای موجــود در درون صنعت نفت، شــدنی 
باشــد، البته این مســئله منوط به ایــن نخواهد بود 
 که از دیگــر موضوع های صنعت نفت غافل شــویم، 
بلکه آنها را نیز همسو و ذیل برنامه های اصلی در نظر 
خواهیم گرفت و برای تحقق شــان اقدام های ازم را 

لحاظ می کنیم.

   برنامه های شعار ســال 1400 در دستور 
کار قرار گرفت

هوشنگ فاحتیان، معاون برنامه ریزی وزیر نفت نیز 
در این نشست گفت: با توجه به اینکه شعار امسال از 
سوی مقام معظم رهبری با عنوان تولید، پشتیبانی ها 
و مانع زدایی ها در نظر گرفته شد، معاونت برنامه ریزی 
وزارت نفــت مأمور تدوین برنامــه ای پیرامون تحقق 

شعار سال بود.
وی با بیان اینکه خوشــبختانه با مشــارکت همه 
شرکت های اصلی و تابع وزارت نفت نظرها جمع آوری 
و نهایی شد، اظهار کرد: اقدام های اجرایی مورد نظر در 
سه بخش تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها به منظور 
تحقق منویات مقام معظــم رهبری برنامه ریزی و در 

دستور کار صنعت نفت قرار گرفت.
 معاون برنامه ریزی وزیر نفت تصریح کرد: نگهداشت 
و افزایــش تولیــد نفت، نحوه مدیریت شــرکت های 
تابع، مقوله ســاخت داخل تجهیزات و کااهای مورد 
نیاز صنعت نفت، گاز، پتروشــیمی و پاایش وپخش، 
کاهــش کاغذبــازی در کل زنجیــره صنعــت نفت، 
بهینه سازی و ارتقای پاایشگاه موجود، توسعه صنایع 
 پایین دســتی نفــت و فرآورده های نفتــی در زمینه

 بهبود مدیریت مالی در حوزه کاهش شــدت مصرف 
گاز در کشور، افزایش توان تولید گاز طبیعی برای رفع 
نیاز، تولید و صادرات حداکثری گاز مایع و موضوعات 
مرتبــط با اتان، توســعه صنعت پتروشــیمی اعم از 
تســریع در اجرای پروژه های مرتبط با جهش دوم و 
سوم پتروشیمی که نقش حیاتی در اقتصاد کشور ایفا 
خواهد کرد، تأمین خوراک برای صنایع پایین دستی، 
اســتفاده حداکثری از ظرفیت شــرکت های داخلی 
اعم از شــرکت های دانش بنیان و دانشــگاه های برتر 
کشور، کاهش آاینده های زیست محیطی و مدیریت 
جمع آوری گازهای فلر، بهبود شــرایط کســب وکار 
خصوصــی و رفع موانع مرتبط بــا این عرصه ها و... از 
اهــم محورها و موضوعات مدنظر برای تحقق شــعار 

سال است.
 فاحتیــان با تأکید بر اینکه اهداف مترتب بر این 
محورها هم احصا شده است، گفت: تاش وزارت نفت 
مبتنی بر این خواهد بود که امســال به ویژه در ایامی 
که دولت کنونی مســتقر است در جهت پشتیبانی و 
مانع زدایی در حوزه های مختلف صنعت نفت اقدام های 
اساســی انجام دهد تا اهدافی که مدنظر مقام معظم 

رهبری است، تحقق یابد.

مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب اســتان هرمزگان گفت: فاز نخست 
آبرســانی از ســد ســهران بشــاگرد به گوهــران تکمیل شــده و آماده 
بهره بــرداری اســت.به گزارش پایگاه اطاع رســانی وزارت نیــرو )پاون(، 
»امیــن قصمی« با اشــاره به اینکه این طرح با هــدف ایجاد منابع پایدار 
آبی در شــرق هرمزگان اجرایی و تکمیل شده است، افزود: با بهره برداری 
از این طرح شــهر گوهران و 57 روســتای مســیر بــا جمعیتی برابر 22 
هــزار نفر  از آب شــرب پایــدار بهره مند خواهند شــد.وی با اشــاره به 
 هزینه هــای انجام شــده در این پروژه مهــم یادآور شــد: تاکنون 470

بخــش  در  لــت  دو رات  عتبــا ا محــل  ز  ا ل  یــا ر رد  میلیــا  
محــل  ز  ا نیــز  یــال  ر رد  میلیــا  320 و  نی  ســتا ا و   ملــی 

کمک های دفتر مقام معظم رهبری در این طرح هزینه شده است.
قصمی، مشارکت بنیاد برکت ستاد اجرای فرمان امام »ره«، برای اجرای 
فاز نخست طرح آبرسانی از سد سهران به گوهران را 60 میلیارد ریال اعام 

کرد که تاکنون 39 میلیارد ریال آن تامین شده است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب استان هرمزگان با تاکید بر اینکه با 

تکمیل این طرح در شرق استان تابستان کم تنشی را شاهد خواهیم بود، 
در خصوص جزئیات این طرح گفت: حجم عملیات این طرح شــامل 42 
کیلومتر طول کلکتور، سه باب ایستگاه پمپاژ اصلی، 20 باب مخازن ذخیره 
با ظرفیت 3330 متر مکعب بوده و دبی مصرفی و ظرفیت خط انتقال آن 

نیز 65 لیتر بر ثانیه است.

انتقال و ذخیره آب  بهره برداری از ســامانه شیرین ســازی، 
بندرعباس

قصمی همچنین در ادامه از افتتاح فاز نهایی ســامانه شــیرین سازی، 
انتقال و ذخیره آب شرب کان شهر بندرعباس به دستور رئیس جمهور از 
طریق ویدیو کنفرانس و با حضور اســتاندار هرمزگان در روزهای آتی خبر 
داد و گفت: این سامانه شامل تکمیل فاز نهایی آب شیرین کن یکصد هزار 
مترمکعبی، خط انتقال 33 کیلومتر از آب شیرین کن بندرعباس تا مخازن 
داماهی به قطر 1400 میلی متر و مخازن 30 هزار مترمکعبی داماهی بوده 

که آماده بهره برداری است.
مدیرعامــل آبفای اســتان هرمــزگان افزود: اعتبار هزینه شــده برای 
اجــرا و تکمیل ســامانه شیرین ســازی، انتقال و ذخیــره در مجموع 14 
هــزار و 250 میلیارد ریال اســت.وی تصریح کرد: بــا بهره برداری از این 
 ســامانه منابع آبی کان شــهر بندرعبــاس از پایداری کامــل برخوردار 
خواهد شــد و سهم این کان شــهر از منابع آب های زیرزمینی و سطحی 

کاهش می یابد.
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سالی که بر ستاره های والیبال ایران گذشت
 چهار ستاره اصلی والیبال ایران، شرایط 
متفاوتی در ســال گذشته ســپری کردند؛ 
از درخشــش در ســطح اول اروپا تا دوری 

طوانی مدت از میادین.
 تیم ملی والیبال ایران در تابستان 1400 
باید در المپیک توکیو به میدان برود. رویدادی 
مهــم که همه ارکان ورزش کشــورها برای 
موفقیت در آن سرمایه گذاری و برنامه ریزی 
می کنند. بــه احتمال فراوان وادیمیر آلکنو 
سرمربی جدید تیم ملی والیبال، برای موفقیت 
در این مســابقات روی چهار ستاره اصلی و 
کلیدی ایران حساب ویژه ای باز کرده است. 
سعید معروف، سید محمد موسوی،  امیر غفور 
و میاد عبادی پور چهار ســتاره کلیدی تیم 
ملی در چند سال اخیر بوده اند و آمادگی آنها 
می تواند راه رسیدن ایران به موفقیت را هموار 
کند.این چهار ســتاره در یک سال گذشته 
شرایط یکسانی را پشت سر نگذاشتند. یکی 
از سطح اول والیبال اروپا درخشید و دیگری 
بیش از یک سال هیچ مسابقه ای نداد. یکی 
پیشنهادات متعدد داخلی و خارجی را رد کرد 
تا به یک تیم درجه دوم برود و دیگری در میانه 

فصل از ایران به اروپا رفت.

 سعید معروف؛ استراحت طوانی
کاپیتان تیم ملی والیبال ایران در ســال 
2019 به تیم بایک موتور پیوست تا پس از 
لیگ های ایران، روسیه و ایتالیا، بازی در لیگ 
چین را هم تجربه کند. اما نخستین حضور او 
در لیگ این کشور با چالش های زیادی روبرو 
شــد. لیگ چین در ســال 2019 به تعویق 
افتاد تا تیم ملی این کشــور برای مسابقات 
انتخابی المپیک آماده شــود. پس از آن هم 
همه گیری ویروس کرونا، آغاز مسابقات را به 
تعویق انداخت. در نهایت هم لیگ این کشور 
در بهار 1399 بدون حضور بازیکنان خارجی 
برگزار شــد. معروف تصمیم گرفت در فصل 
جدید هم در تیم بایک موتور بماند اما کرونا، 
آغاز مسابقات را چند بار با چالش مواجه کرد 

تا اینکه در نهایت از 24 اســفند آغاز شد. به 
این ترتیب کاپیتان تیم ملی والیبال ایران در 
بخش زیادی از روزهای ســال هیچ فرصتی 
برای به میدان رفتن پیدا نکرد و حاا فرصت 
کمی برای آماده سازی خود پیش از المپیک 

توکیو دارد.

 سید محمد موسوی؛ کوچ از سایپا 
به پیاچنزا

موســوی در فصل نیمه تمام 2019-20 
بازیکن تیم اولشتین لهستان بود و با عملکرد 
درخشان خود، حتی در ترکیب تیم رویایی 
مسابقات نیز قرار داشت. برخاف انتظار این 
بازیکن تصمیم گرفت که در فصل جدید در 
ایران بماند و برای تیم سایپا بازی کند. سایپا 
لیگ برتر ایران را با هدایت مصطفی کارخانه و 
ترکیبی پرستاره آغاز کرد اما چند هفته از آغاز 
فصل گذشته بود که یک پیشنهاد وسوسه انگیز، 
تصمیم موسوی را تغییر داد. تیم پیاچنزا که 

لورنزو برناردی ســرمربی نامدار ایتالیایی و 
بهترین بازیکن قرن 20 جهان هدایت آن را 
بر عهــده دارد، به دنبال جذب مدافع میانی 
والیبــال ایران افتاد. پس از کش و قوس های 
فراوان، موســوی از باشگاه سایپا جدا شد و 
به پیاچنزا رفت تا نخســتین ایرانی در پست 
 مدافع میانی باشد که بازی در سری آ ایتالیا را

 تجربه می کند. همانگونه که انتظار می رفت 
این بازیکن در ایتالیا هم نمایش خوبی داشت 
و بــا پیاچنزا به مرحله پلــی آف لیگ ایتالیا 
هم صعود کرد. اما ســوالی که کسی پاسخی 
برای آن نیافت این بود که اگر موسوی قصد 
داشت دوباره به اروپا برود، چرا از لهستان به 

سایپا آمد؟

 امیر غفور؛ از مصدومیت تا رد کردن 
پیشنهادات

از وقتی شهرام محمودی تیم ملی را ترک 
کرد، امیر غفور به پشت خط زن بدون رقیب 

تیم ملی والیبال ایران تبدیل شد. این بازیکن 
در فصل 19-2018 به تیم مونزا ایتالیا رفت 
و تاثیر حضور در سطح اول والیبال جهان را 
نیز با نمایش درخشان خود در لیگ ملت های 
والیبال 2019 نشان داد. اما اتفاق بزرگ برای 
او، پیوســتن به تیم پرستاره و قدرتمند لوبه 

ایتالیا بود.
غفور در فصل جدید به لوبه رفت و بازیکن 
اصلی این تیم هم شد اما در همان هفته های 
آغازین گرفتار مصدومیت شد و بخش زیادی 
از فصــل را از دســت داد. فصلی که پیش از 
پایــان مصدومیت غفور، به دلیل همه گیری 
ویــروس کرونا نیمه تمام ماند. به این ترتیب 
ستاره والیبال ایران برای مدتی طوانی تر از 

آنچه باید، از میادین دور ماند.
در فصل بعدی هم غفور پیشنهادات زیادی 
از باشــگاه های ایرانی و اروپایی داشت اما به 
دلیل مختلف آنهــا را رد می کرد تا دوری او 
از میادین طوانی تر هم شود. در نهایت این 

بازیکــن یک تصمیم عجیب گرفت و به تیم 
بورسا اسپور رفت که در رده های پایین جدول 
رده بندی لیگ ترکیه قرار دارد. به این ترتیب 
غفور در فاصله 2 فصل، از یکی از مدعیان اصلی 
قهرمانی اروپا به یکی از تیم های قعرنشین لیگ 

ترکیه رفت.

 میاد عبادی پور؛ ستاره ای در اوج
بدون شــک میــاد عبادی پــور یکی از 
بهترین بازیکنان والیبال ایران در ســال های 
اخیر بوده است. او از سال 2017 با تصمیمی 
تحسین برانگیز به تیم اسکرا بلهاتوف لهستان 
رفت و امســال برای چهارمین فصل پیاپی 
حضور در ســطح اول والیبال اروپا را تجربه 
می کند. پیشــرفت عبادی پور در سال های 
اخیر هم از نظر فنی و هم از نظر شخصیتی 
بسیار چشم گیر بوده، اتفاقی که نمی توان تاثیر 
بازی در اروپا را در آن نادیده گرفت. امســال 
هم عبادی پور با اسکرا در مسابقات باشگاهی 
لهستان و لیگ قهرمانان والیبال اروپا به میدان 
رفت. او در سوپرجام لهستان تا دیدار نهایی 
پیش رفت اما دســتش از جام کوتاه ماند. در 
مرحله مقدماتی لیگ لهســتان هم در رده 
چهارم قرار گرفت و به پلی آف صعود کرد. در 
لیگ قهرمانان اروپا هم پس از صعود از مرحله 
گروهی، گرفتار تیم قدرتمند و پرستاره زنیت 

کازان روسیه با هدایت وادیمیر آلکنو شد.
در بررســی عملکرد عبادی پور در ســال 
گذشــته، مهم تر از جام های از دســت رفته، 
نقش کلیدی او در تیم اســکرا بلهاتوف بود. 
این بازیکن حاا به یک مهره اصلی در ترکیب 
این تیم تبدیل شده و جای خود را در والیبال 
اروپا به خوبی باز کرده است. در اهمیت او برای 
باشگاهش همین بس که مسوولین اسکرا برای 
او و همسرش پاسپورت لهستانی نیز گرفتند تا 
مشکات کمتری برای سفر میان کشورهای 
اروپایی داشته باشد. عبادی پور گل سرسبد 
ســتاره های والیبال ایران در ســال 1399 

بود. های گزینشی المپیک و قهرمانی

 
تیلور پس از المپیکی شدن در مورد یزدانی چه گفت؟ 

جام باشگاه های آسیا راهی جدید برای فوتبال زنان است

رقیب حســن یزدانی پس از قهرمانی در مسابقات 
انتخابی تیم ملی آمریکا، در مورد حضور در المپیک و 

رقابت با حسن یزدانی صحبت کرد.
 دیوید تیلــور با دو پیروزی در فینال مســابقات 
انتخابی وزن 86 کیلوگرم کشتی آزاد آمریکا، صاحب 
دوبنده تیم ملی کشورش در المپیک توکیو شد. تیلور 
پس از این قهرمانی در گفتگویی ویدئویی با خبرنگار 
اتحادیه جهانی کشــتی، گفت: کارم تمام نشده است. 
این قدم اول بود. اول باید عضو تیم شد و سپس به فکر 
آماده سازی برای المپیک توکیو بود. درست است که 
باید بر روی المپیک تمرکز کرد اما اگر برای مسابقات 
انتخابی آماده نباشــی دیگــر المپیکی وجود نخواهد 

داشت و قبا از این موضوع درس گرفته ام.
او به مصدومیت یکســال و نیم قبلش اشاره کرد و 
گفت: ریکاوری ســریعی داشــتم و 10 ماه پس از آن 
سهمیه المپیک را )در مسابقات پان آمریکن( گرفتم. 
سال قبل هم برای مسابقات انتخابی آماده شده بودم اما 
یکسال به تاخیر افتاد که مطمئنا به آماده تر شدن من 

کمک کرد. البته سال قبل هم آماده مبارزه کردن بودم 
و همه می دانند که از وقتی بچه بودم همیشــه آماده 

مبارزه بوده ام. از سال قبل هم سخت تمرین کردم و 
حاا که به مسابقات برگشته ایم، هیجان زده هستم.

تیلور در پاسخ به این سوال که آیا پیش از المپیک 
در تورنمنــت بین المللی شــرکت می کنی، پاســخ 
واضحــی نداد و گفت: باید بنشــینیم و تقویم را نگاه 
کنیم و طــوری برنامه ریزی کنیم که برای توکیو در 
اوج آمادگی باشــم. همه می دانند من دارم چکار می 
کنم. سه هزار ایرانی دائم به من می گویند که یزدانی 
چه کشــتی گیر بزرگی است. من می دانم که او چه 
کشتی گیر بزرگ و تشنه پیروزی است. او رقیب بزرگی 
است اما من هم تشنه پیروزی هستم. همچنین کشتی 
گیران با استعداد دیگری هم در این وزن حضور دارند و 
نگاه من فقط به یک نفر نیست و باید برای هر مسابقه 
ای آماده بود. البته مســابقه من و یزدانی نبرد سختی 
اســت و وقتی تمرین می کنیم هم چشم به همدیگر 
داریم بنابرایــن فرصت مبارزه با او یک فرصت بزرگ 
خواهــد بود. من تمام زندگــی ام را تمرین کرده ام و 
عاشق کشــتی هستم. حاا هم شانس کشتی گرفتن 

در بزرگترین رویداد را پیدا کرده ام.

سرمربی تیم فوتبال زنان ســیرجان می گوید جام باشگاه های آسیا راه 
جدیدی برای فوتبال زنان باز کرده اســت تا شاید بتوانیم چهره دیگری از 

فوتبال ایران به آسیا نشان بدهیم.
تیم شــهرداری ســیرجان که جام قهرمانی سیزدهمین دوره لیگ برتر 
فوتبــال زنان را از آن خود کرد، به عنوان نماینده ایران به اولین دوره جام 

باشگاه های آسیا اعزام می شود.
این مســابقات در دو گروه شــرق و غرب با حضور هشــت تیم)در هر 
گروه چهار تیم( برگزار خواهد شــد و نماینده ایران در گروه غرب آســیا با 
نماینده های اردن، ازبکستان و هند رقابت می کند. تیم های ژاپن، استرالیا،  

کره جنوبی و چین هم در گروه شرق آسیا قرار دارند. 
مریم جهان نجاتی سرمربی تیم سیرجان در مورد حضور در این مسابقات 
به ایســنا گفت: رقابت ها طبق برنامه AFC از 26 آبان 1400 آغاز می شود. 
حضور در جام باشگاه ها ثمره لیگ خوب و فعالی است که در چند سال اخیر 

داشته ایم و در پی زحمات خانم گاره ناظمی شکل گرفته است.
او در مورد آغاز تمرینات تیم سیرجان برای  حضور در این رقابت ها بیان 
کرد: قرار است چند جلسه فنی با خانم ناظمی و مسئوان فدراسیون داشته 
باشیم تا برنامه ریزی خود را در جهت برنامه فدراسیون و سازمان لیگ انجام 
 دهیم. بعد از آن تاش می کنیم تا هر چه ســریع تر آماده شویم چون باید 
برای دو جبهه دفاع از قهرمانی در لیگ و حضو در جام باشگاه ها آماده شویم.

جهان نجاتی به جذب بازیکن جدید برای تقویت تیم سیرجان اشاره کرد 

و گفت: برای اینکه در جام باشــگاه ها حضور موفقی داشــته باشیم باید در 
دو تا سه پست نیروی جدید بگیریم و این کار را پس از برگزاری جلسه با 

سازمان لیگ و فدراسیون انجام می دهیم.
سرمربی تیم سیرجان در مورد شناخت خود از رقبای ایران در این رویداد 
گفت: همراه با تیم ملی ایران در ســال 96 مقابل تیم ملی ازبکستان و در 
سال 97 روبه روی تیم ملی هند بازی کرده ام، یعنی این شانس را داشته ام 
به عنوان یک مربی با تیم ملی هر دو کشور مسابقه بدهم و شناخت خوبی 

از سبک بازی آنها دارم.
او در پاسخ به این سوال که با توجه به شناخت از حریفان آیا تیم شما 
شــانس صعود به مرحله دوم را دارد؟ بیان کــرد:  برنامه ریزی خود را در 

جهت خلق این شــگفتی انجام می دهیم و امیدوارم شرایط به گونه ای رقم 
بخورد که این اتفاق بیفتد.

جهان نجاتی به وضعیت تیم ملی و دو سال تعطیلی آن اشاره کرد و گفت: 
تیمی که دو سال اردویی نداشته چگونه می تواند فاصله خود را با تیم هایی 
که دائم در حال تمرین هســتند، جبران کند؟ متاسفانه یکی از دایلی که 
هنوز نتوانســته ایم به جایگاه واقعی خود در آسیا برسیم، عدم برنامه ریزی 
مدون از ســوی فدراسیون اســت. نیاز داریم که برنامه ریزی  مدونی انجام 
شــود که در آن تعطیلی اردوها معنا نداشته باشد. امیدوارم مدیران جدید 
کــه نوید روزهای بهتری برای فوتبال زنان داده اند به این مســائل توجه و 
ضعف ســال های گذشته را جبران کنند. از طرفی جام باشگاه های آسیا راه 
جدیدی برای فوتبال زنان باز کرده اســت تا شاید بتوانیم چهره دیگری از 

فوتبال ایران به آسیا نشان بدهیم.
او در مورد تاثیر حضور ایران در جام باشگاه های آسیا در انگیزه بازیکنان 
اظهار کرد: چندین بار مصاحبه خانم مرضیه جعفری بعد از قهرمانی تیم بم 
در لیگ را خوانده ام که گفته بود ما قهرمان شدیم اما قهرمانی در ایران غیر 
از گرفتن یک جام نیست. جام باشگاه ها این امید را می دهد که می توان به 
سطحی بااتر راه پیدا کرد. اینگونه تاش بازیکنان و مربیان بیشتر می شود 

و تعداد تیم هایی که مدعی قهرمانی هستند هم بااتر خواهد رفت.
جهان نجاتی در پایان گفت: از سازمان لیگ و گاره ناظمی تشکر می کنم 

که لیگ را با وجود شیوع کرونا خیلی منظم و باکیفیت برگزار کردند.

 واکنش جالب رضا گوچی به رفتار باشگاه زووله
مهاجم ایرانی قصد دارد تابستان امسال مقصد جدیدی را انتخاب کند.

 باشــگاه زووله هلند قصد ندارد قرارداد رضا قوچان نژاد مهاجم ایرانی خود را 
تمدید کند. این بازیکن امروز گفت او هم عاقمند نیست قراردادش تمدید شود 
و از ابتدا برنامه اش این بود فقط دو فصل برای آنها بازی کند: »بله، من برنامه ام 
همین بود و اگر آنها هم می خواستند، قراردادم را تمدید نمی کردم. ترجیح می 

دهم در تابستان بازیکن آزاد باشم و به تیم جدیدی بروم.«

 شستا ساختمان فدراسیون فوتبال را مال خود کرد!
تصمیم مهدی تاج بــرای جذب ویلموتس، همچنان ایران را با بحران بزرگی 

روبرو کرده است.
صبح دیروز خبر رســید شرکت شستا که سال گذشته دو میلیون یورو برای 
پرداخت دســتمزد ویلموتس به فدراســیون قرض داده بود، سه دونگ از باشگاه 
پرســپولیس را مال خورد کرده است. حاا اما خبر تکمیلی تری در این زمینه به 
دستمان رســیده که خبر از بحران بزرگ تری برای فدراسیون فوتبال می دهد.

با وجود آنکه بعضی از مسئوان فدراسیون از جمله صادق درودگر رئیس کمیته 
اقتصادی ســازمان لیگ اعام کرده بود پول شستا پرداخت شده اما این شرکت 
دولتی 30 میلیارد پرداختی را پس زد و ســرانجام توانست ساختمان فدراسیون 
فوتبال را مال خود کند. خبرهای رسیده حکایت از آن دارد به زودی باید ساختمان 

این فدراسیون تخلیه شود!

 سردار آزمون در رده ملی چهارم شد
مهاجم تیم ملی کشورمان به عنوان چهارمین بازیکن برتر هفته آسیا در رده 

ملی انتخاب شد.
 سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا 4 روز پیش از اتمام فیفادی به معرفی نامزدهای 

بهترین بازیکن هفته آسیا در رده ملی پرداخت.
سردار آزمون با درخشش به همراه تیم ملی کشورمان در دیدار با سوریه و به 
ثمر رساندن یکی از 3 گل در لیست نامزدها قرار گرفت. امروز این نظرسنجی به 

پایان رسید و آزمون با کسب 7 درصد آراء چهارمین بازیکن برتر هفته شد.
چمجونگ بازیکن تیم ملی نپال در این نظرسنجی با کسب 55 درصد آراء به 

عنوان بهترین بازیکن هفته آسیا در رده ملی انتخاب شد.

 سرمربی استقال راهی امارات شد
 فرهاد مجیدی ســرمربی آبی های پایتخت بعد از دیدار شب گذشته تیمش 

مقابل پیکان تهران تهران را به مقصد دوبی ترک کرد.
ســرمربی استقال که هفته آینده باید به همراه تیمش برای شرکت در لیگ 
قهرمانان آسیا به کشور عربستان سفر کند،  برای انجام برخی امور شخصی خود 
باید به امارات سفر می کرد. مجیدی با توجه به فاصله ایجاد شده مابین مسابقات 

زمان خوبی پیدا کرده تا به دوبی برود.
بر این اساس مجیدی شب گذشته راهی امارات شد و قرار است فردا شب به 

تهران برگردد و تمرینات تیمش را از سر بگیرد.
از این رو تمرین ریکاوری استقالی ها امروز زیر نظر سایر اعضای کادرفنی این 
تیم برگزار می شــود و فردا نیز احتماا بازیکنان استراحت می کنند تا مجیدی از 

روز سه شنبه تمرینات را زیر نظر بگیرد.

 تکذیب جابجایی زمان بازی ایران- بحرین
یک رسانه عراقی به اشتباه یک گفت وگو از سرمربی تیم ملی ایران در خصوص 

تغییر زمان بازی با بحرین منتشر کرده است.
 در حالی که تیم ملی ایران با شرایط خوبی فیفا دی اخیر را پشت سر گذاشت 
و برای حضور در مرحله انتخابی جام جهانی قطر برنامه ریزی می کند، رسانه های 

حریفان ایران در حال انتشار اخبار نادرست و عجیب هستند.
یک توئیتر با نام »معرض الکره العراقیه« امروز مصاحبه ای از دراگان اسکوچیچ، 
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران منتشر کرد که او در این گفت وگو نسبت به تصمیم 
تازه فیفا و برنامه ریزی جدید آن برای تغییر در برنامه مرحله مقدماتی جام جهانی 

ابراز رضایت کرده است!
ایــن توئیتر عراقی عنوان کرده طبق برنامه جدید فیفا، تیم ملی فوتبال ایران 
نخستین بازی خود در مرحله مقدماتی جام جهانی در تاریخ سیزدهم خردادماه که 
قرار بود مقابل هنگ کنگ انجام دهد را برابر بحرین برگزار می کند که اسکوچیچ نیز 

از این اتفاق و جابجایی تاریخ دیدار با بحرین اعام رضایت داشته است.

AFC رد هرگونه اعتراض در لیگ قهرمانان توسط 
روزنامه ااقتصادیة عربستان در خبری مدعی شد که کنفدراسیون فوتبال آسیا 

هر اعتراضی به زمان و مکان لیگ قهرمانان را رد می کند.
 درحالیکه چند روزی تا آغاز رقابت های لیگ قهرمانان آسیا باقی نمانده است، 
هنوز بحث و گمانه زنی درخصوص محل و ساعت برگزاری این دیدارها در رسانه 
ها مطرح می شــود که در آخرین اقدام، باشــگاه فواد خوزستان نسبت به محل 
برگزاری دیدار پلی آف این تیم در برابر العین در ریاض عربســتان اعتراض کرده 
بود و خواستار تغییر مکان این بازی شده بود.اما امروز روزنامه ااقتصادیة عربستان 
در خبری نوشت که کنفدراســیون فوتبال آسیا در مورد زمان یا مکان برگزاری 
دیدارهای لیگ قهرمانان آسیا هیچ درخواست یا اعتراضی را قبول یا حتی مورد 
بررسی قرار نمی دهد و تمامی این دوره از رقابت ها، در ساعات و مکان های اعام 

شده، برگزار خواهند شد.
دیدارهای تراکتور در این بازی ها در شارجه امارات برگزار می شود و استقال 
نیز در جده و به یمزبانی ااهلی باید به مصاف رقبایش برود. پرسپولیس نیز راهی 
هند خواهد شد و فواد عاوه بر اینکه دیدار پلی آف خود را باید در ریاض عربستان 
برگــزار کند، در صورت راهیابی به دور گروهی نیز، بازی هایش به میزبانی النصر 

برگزار می شود.

 عربستانی ها در انتظار تایید استقال
میزبان عربســتانی استقال منتظر است تا مسئوان این باشگاه برای انتخاب 

هتل محل اقامت شان در جده، تاییدیه نهایی خود را ارائه دهند.
 تیم فوتبال اســتقال در گروه سوم از مرحله مقدماتی لیگ قهرمانان آسیا با 
تیم های ااهلی عربستان، الدحیل قطر و الشرطه عراق همگروه است که این دیدارها 
از روز 25 فروردین به صورت متمرکز به میزبانی عربستان برگزار می شود.در حالی 
که 11 روز به زمان آغاز این بازی ها باقی است، هنوز هتل محل اقامت آبی پوشان 
نهایی نشده است. میزبان عربستانی این گروه از رقابتهای لیگ قهرمانان آسیا دو 
هتل در شهر جده را به آبی های تهران معرفی کرده و استقالی ها باید بعد از بررسی 
شرایط این دو هتل، تاییدیه نهایی خود را روی یکی از آنها ارائه دهند.استقالی ها 
تا روز 19 فروردین این فرصت را دارند تا هتل محل اقامت شان را مشخص کرده 

و عربستانی ها را به منظور انجام اقدامات تکمیلی مطلع نمایند.
نخستین بازی استقال در این گروه روز 26 فروردین است که آبیها از ساعت 

24 به مصاف ااهلی عربستان، میزبان این گروه خواهند رفت.

 استقال با پرواز چارتر به عربستان می رود
مســئوان اســتقال در نظر دارند تا به منظور باا بردن هرچه بیشتر ضریب 

سامتی بازیکنان شان، کاروان این تیم را با پرواز چارتر راهی عربستان نمایند.
 تیم فوتبال استقال که در مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا در گروه سوم با 
ااهلی عربستان، الدحیل قطر و الشرطه عراق هم گروه است، کار خود را از روز 26 

فروردین در شهر جده با حضور برابر ااهلی عربستان آغاز می کند.

 
هدف بزرگ نیما عالمیان برای المپیک توکیو 

ســرمربی تیم ملی تنیس روی میز گفت: نیما عالمیان می خواهد در 
المپیک توکیو تاریخ سازی کند برای آماده سازی او می خواهیم اردوهای 

داخلی با دعوت از بازیکنان خارجی برگزار کنیم.
جمیل لطف اله نســبی درباره برنامه آماده ســازی نیما عالمیان برای 
حضور در المپیک توکیو بیان کرد: نیما فعا مشغول بازی در لیگ فرانسه 
اســت و تا یک ماه دیگر نیز درگیر لیگ اســت. پس از آن در نظر داریم 
اردوهای داخلی خوبی برگزار کنیم. در حال رایزنی هستیم تا از بازیکنان 
خارجــی دعوت کنیم که به ایران بیایند و بــه عنوان حریف تمرینی در 

اردوی ما حضور داشته باشند.
او ادامــه داد: مقدمات کار را داریم انجام می دهیم و رایزنی هایی هم 
با کشــورهایی چون اتریش  و مجارستان داشته ایم اما همه چیز بستگی 

به شرایط کرونا در ایران دارد.
ســرمربی تیم ملی در پاسخ به این پرسش که هدف نیما فقط حضور 
در المپیک اســت یا تصمیم دارد نســبت به المپیک ریو بهتر کار کند؟ 

تصریح کرد: قطعا می خواهد بازی های خوبی انجام دهد و تا جای ممکن 
در جدول پیش برود و تاریخ سازی کند. نیما هدف بزرگی دارد و امیدوارم 

که بتواند موفق شود.
لطف اله نسبی با شاره به این که شیوع کرونا باعث برگزار نشدن مسابقات 
مختلف شــده اســت، گفت:  قبل از المپیک ریو بازیکنان ما در چهار تا 
پنج مسابقه شرکت کردند و حتی در اردوی آمادگی چین حضور داشتند 
اما برای این دوره از المپیک چنین چیزهایی امکان پذیر نیســت. در حال 
حاضر هم فقط یک مســابقه در چین برگزار می شود که آن هم دو هفته 

قرنطینه دارد و تاثیر آنچنانی برای نیما نخواهد داشت.
او در پاســخ به این پرسش که امکان اعزام نیما به کمپ های تمرینی 
کشورهای دیگر وجود دارد یا خیر؟ تاکید کرد: این راه حل هم وجود دارد 

اما گرفتن ویزا خیلی مشکل است.
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امام رضا علیه السام:

مَن سَرَهُ أن ینَظُرَ إلِیَ الّ بغَِیرِ حِجابٍ 
وینَظُرَ الّ إلِیَهِ بغَِیرِ حِجابٍ، فَلیَتَوَلَ آلَ 
مُحَمَدٍ، وَلیَتَبَرَأ مِن عَدُوهِّم ولیَأتمََ بإِمِامِ 

المُؤمِنینَ مِنهُم؛ فَإنِهَُ إذِا کانَ یوَمُ القِیامَةِ 
نظََرَ الّ إلِیَهِ بغَِیرِ حِجابٍ ونظََرَ إلِیَ الّ 

بغَِیرِ حِجابٍ.
هر که دوست دارد که خدا را بی پرده 

ببیند و خدا نیز بی پرده به او بنگرد، باید 
آل محمّد را دوست بدارد و از دشمن 
آنان بیزاری بجوید، و از امام مؤمنان 

آنان پیروی کند. در این صورت، چون 
روز قیامت شود، خداوند بی پرده به او 

می نگرد و او خدا را بی پرده می بیند. 
المحاسن : ج 1 ص 133 ح 1۶۵ 

 دار                           241,300 
یورو                          28۷,230 
 پوند انگلیس             34۵,420
 درهم امارات               ۶8,280   
 لیر ترکیه                     32,۹00
 سکه امامی           10۷,۶00,000
 بهار آزادی          10۵,4۷۹,000
 نیم سکه               ۶۶,۵00,000

 ربع سکه                42,000,000 
 سکه گرمی             24,000,000
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 سفرهای نوروزی با مردم چه کرد!

فناوری
 2 مخترع کنیایی بازوی رباتیک قابل کنترل با ذهن ساختند

دو مخترع اهل کشــور کنیا یک بازوی رباتیک آینده نگرانه اختراع کرده اند 
که می توان آن را با امواج مغز کنترل کرد. این دستگاه می تواند انقابی در نحوه 

تعامل افراد دارای معلولیت با جهان ایجاد کند.
 به نقل از آی ای، شاید یکی از بخش های داستان های علمی-تخیلی به نظر 
برســد، اما دو مخترع کنیایی آن را به دنیای واقعی آورده اند. »دیوید گاتو« و 
»موسی کیونا« یک بازوی رباتیک اختراع کرده اند که می تواند توسط امواج مغز 
کنترل شود. اختراعی که می تواند سبب یک انقاب در نحوه تعامل افراد دارای 
معلولیت با جهان شود. این وبسایت با »گاتو« و »کیونا« صحبت کرده و از آنها در 
مورد منبع الهام خود برای چنین اختراعی پرسیده است که سخنان آنان در زیر 
آمده است. »کیونا« می گوید: من از دوران کودکی یک مبتکر کنجکاو و پرشور 
بودم. ایده بازوی رباتیک هنگامی که در دبستان بودم و مادر یکی از دوستانم را 
دیدم که دستش از زیر آرنج قطع شده بود، در ذهنم کاشته شد. همکاسی های 
من به خاطر این معلولیت تمایل نداشتند با او ارتباط داشته باشند و این همان 

زمانی بود که به فکر ساخت این دستگاه افتادم.
وی افزود که همچنین از افرادی الهام گرفته است که از بیماری »اسکلروز 
جانبــی آمیوتروفیک«)ALS(، نقص مادرزادی و ســکته مغزی رنج می برند و 

می خواهد برای آنها تفاوت ایجاد کند.
از طرف دیگر، »گاتو« می گوید که الهام او برای ســاخت این بازوی رباتیک 
از یک فیلم ســینمایی گرفته شده است. وی گفت: من از یک مجموعه فیلم 
تلویزیونی به نام »پلیس ربات« الهام گرفتم. من مدام در مورد این فیلم و اینکه 
چگونه یک واحد ماشین رباتیک می تواند با یک انسان در سطح سلولی ارتباط 
برقرار کند، فکر می کردم. وی همچنین افزود که این بازوی رباتیک برای استقال 

هرچه بیشتر افراد دارای معلولیت ساخته شده است.
»گاتو« ادامه داد: هدف این رابط مغز به ماشین، ایجاد ارتباط مستقیم بین 
مغز و ماشین بدون استفاده از عضات یا اعصاب محیطی است. من معتقدم که 
طی 10 سال آینده می توانیم به تولید کنندگان پیشرو آفریقایی رباتیک زیستی/

بیونیک تبدیل شویم.
وی همچنین گفت که معتقد است توانایی تحول جامعه خود را از طریق این 
پروژه دارد و کارشناسان معتقدند که اختراع وی می تواند جهان را متحول کند.

 ثبت تصویری توسط بازوی رباتیک استقامت
ناسا اخیرا در حساب کاربری مریخ نورد استقامت در توییتر تصویر متحرکی 
 )ejectable belly pan(منتشر کرد و در آن صفحه فلزی که قادر به پرتاب است

و در بخش زیرین این مریخ نورد قرار دارد را نشان داد.
این تصویر توسط بازوی رباتیک مریخ نورد استقامت ثبت شده است و در حال 

بررسی تمامی موارد قبل از خارج کردن صفحه فلزی مذکور است.
ناسا پیش از این طی یک توییتی اعام کرده بود که این مریخ نورد در حال 
آماده شــدن برای خارج کردن آن صفحه فلزی و کاور محافظ سیستم نمونه 

برداری خود است.
ایــن مریخ نــورد در روز 18 فوریه بر روی مریخ فــرود آمد. بازوی رباتیک 
»استقامت« که برای اولین بار آن را با موفقیت در مریخ حرکت داد 7 فوت)2.1 

متر( طول دارد و دارای مجموعه ای از تجهیزات است.
از جمله مهم ترین آن ها یک دریل اســت که نمونه هایی از مریخ به زمین 
خواهد فرستاد. همچنین تجهیزاتی برای ذخیره ی این نمونه ها وجود دارد. این 
دریل سه سری مختلف دارد که با توجه به ماموریت مریخ نورد استفاده خواهد 
شد. این بازو همچنین سه ابزار مهم تحلیلی دارد که برای رسیدن به سنگ های 

مورد هدف نیاز است.

 کشف فسیل 4۷ میلیون ساله یک مگس با شکمی پر از گرده
دانشــمندان یک فســیل مربوط به یک مگس که 47 میلیون سال پیش 
می زیسته است را کشف کرده اند که اولین مورد از کشف فسیل یک مگس با 
معده پر از آخرین وعده غذایی خود است.  به نقل از آی ای، دانشمندان در اتفاقی 
که برای اولین بار در جهان محسوب می شود، یک مگس فسیل شده 47 میلیون 
ساله با شکمی پر از گرده را کشف کردند. این یافته ثابت می کند که مگس های 
باستانی از »ریزهاگ«)microspores(های چندین گونه مختلف از گیاهان نیمه 
گرمسیری تغذیه می کردند. ریزهاگ ها، هاگ های گیاهان زمینی هستند که به 
گامتوفیت های نر تبدیل می شوند، در حالی که بزرگ هاگ ها)megaspores( به 

گامتوفیت های ماده تبدیل می شوند.
»گامتوفیت« نیز به نسلی از چرخه زندگی گیاهان گفته می شود که گامت 
تولید می کنند. »گامت« یک سلول تخصص یافته است که مسئول تولید مثل 
جنســی است. »فرجیر گریمســون« از بخش تحقیقات گیاه شناسی و تنوع 
زیستی دانشگاه »وین« گفت: محتوای غنی از گرده ای که در معده این مگس 
کشف کردیم، نشان می دهد که مگس ها 47 میلیون سال پیش از گرده ها تغذیه 
می کرده اند و آنها را انتقال می دادند و همچنین نشــان می دهد که آنها نقش 
مهمی در پراکندگی گرده چندین گونه گیاهی داشــته اند. وی افزود: مگس ها 
گرده افشان های اصلی در اکوسیستم های گرمسیری و نیمه گرمسیری باستان 
بوده اند و حتی ممکن است نسبت به زنبورهای عسل هم برتری داشته اند. این 
فسیل در معدنی متروکه در حوالی فرانکفورت آلمان کشف شده است. دانشمندان 
این فســیل مگس را به عنوان گونه ای جدید از مگس های باستانی موسوم به 

»Hirmoneura messelense« می شناسند.
محتوای شکم این مگس به طرز چشمگیری به خوبی حفظ شده است و آثار 

گرده از چندین خانواده گیاهی را نشان می دهد.
محققان در مطالعه خود نوشــتند: این مگس از گرده حداقل چهار خانواده 
گیاهی تغذیه کرده است و احتمااً مسئولیت گرده افشانی دو گیاه را داشته است.

وی افزود: این اولین شواهدی است که نشان می دهد این نوع از مگس ها از 
دیرباز تا احتماا اکنون از گرده تغذیه می کنند. همچنین نشان می دهد که چگونه 
فسیل ها می توانند اطاعاتی حیاتی در مورد رفتار حشرات و روابط اکولوژیکی 

آنها با گیاهان برای ما فراهم کنند.

 ارسال 33۵ میلیون نمونه اسپرم و تخمک به ماه!
دانشــمندان با الهام از »کشــتی نوح« در طرح پیشنهادی جدیدی به نام 
»سیاســت بیمه ای جهانی« قصد دارند تا محموله ای 335 میلیونی از اسپرم و 
تخمک به فضا بفرســتند تا در صورت بروز فاجعه ای در زمین بتوان گونه ها را 
حفظ کرد.  به نقل از سی بی ســی، این کشتی ماه که با انرژی خورشیدی کار 
می کند به جای بردن یک جفت از حیوانات، دانه، تخمک، اسپرم و هاگ حدود 

6.7 میلیون گونه در زمین را با خود به ماه خواهد برد.
جکان ثانگا)Jekan Thanga( محقق دانشگاه آریزونا و گروهی از دانشجویانش 
این پیشنهاد را در یک مقاله طی کنفرانس هوافضای مؤسسه مهندسان برق و 
الکترونیک ارائه کردند. ثانگا می گوید: محیط زمین ناپایدار است و با توجه به 
آتش فشانی که 75 هزار سال پیش باعث از بین رفتن تنوع گونه ی انسان ها شد و 
1000 سال سرد شدن آن طول کشید و از آن جا که تمدن انسان ها تاثیر زیادی 

بر زمین دارد نابودی انسان ها می تواند تاثیر منفی بر سیاره بگذارد.
ثانگا با اشاره به اهمیت تغییرات جوی و افزایش سطح آب دریاها بیان کرد که 
این تغییرات نگرانی اصلی ماست. همچنین یک همه گیری مرگبار و جنگ های 

هسته ای دو فاجعه ی دیگری هستند که امکان وقوع دارند.
خزانه جهانی بذر ســوالبارد)Svalbard( در حــال حاضر هزاران نمونه دانه 
نگهداری می کند تا از بقای تنوع زیستی زمین اطمینان حاصل شود. اما تیم ثانگا 
معتقدند نگهداری چنین نمونه های ارزشمندی بر روی زمین کار خطرناکی است.

خوشبختانه ماه با فاصله ی 238855 مایلی)384399 کیلومتر( هیچ کدام از 
این مشکات را ندارد. این ماموریت شامل ارسال 6.7 میلیون نمونه به ماه در 

چند محموله و ذخیره ی آن ها در زیر سطح ماه است تا در امان بمانند.
محققان قصد دارند این نمونه ها در شبکه ی داان های گدازه ی زیر ماه که 
حدود 200 عدد از آن ها در ســال 2013 کشــف شد قرار دهند. این داان ها 
میلیاردها سال پیش به وجود آمدند. و برای 3 تا 4 میلیارد سال دست نخورده 
باقی ماندند. دانشــمندان معتقدند آن ها محافظت کافی در برابر تشعشــعات 

خورشیدی، شهاب سنگ و تغییرات دمایی ایجاد می کنند.
اگرچه ماه مکان مناسبی برای انسان ها نیست اما ویژگی های آن برای ذخیره ی 

نمونه هایی که باید برای صدها سال در محیطی سرد بمانند مناسب است.
طی یک محاسبات سریع ثانگا گفت که انتقال حدود 50 نمونه از هر یک 
از 6.7 میلیــون گونه یعنی در مجموع 335 میلیون نمونه حدود 250 پرتاب 
موشک نیاز خواهد داشت. این تعداد شش برابر بیشتر از زمان ساخت ایستگاه 

فضایی بین المللی است که به 40 پرتاب موشک نیاز داشت.
پیشنهاد این گروه قرار دادن صفحات خورشیدی روی سطح ماه برای ایجاد 
برق و قرار دادن ظرف های آزمایشــگاهی درون ماژول های فوق ســرد است. 
دانه ها باید تا منفی 292 )144- درجه سانتیگراد( درجه ی فارنهایت سرد شوند 
و سلول ها باید تا منفی 320)-195 درجه سانتیگراد( سرد شوند. برای مقایسه 
واکســن  فایزر در دمای منفی 94 )-70 درجه سانتیگراد( درجه فارنهایت قرار 
می گیرد. چنین دمای سردی می تواند باعث یخ زدن فلز شود. بنابراین این گروه 
پیشنهاد ساخت قفسه ای شناور فوق رسانا دادند که با فرآیند تعلیق کوانتومی 

به وسیله ی یک آهن ربای  قوی شناور می ماند.
آن ها همچنین پیشنهاد کردند که ربات ها برای جابجایی وسایل مورد استفاده 
قرارگیرند. بدیهی است هنوز تحقیقات زیادی ازم است از جمله تاثیر جاذبه ی 

کم بر روی دانه ها و ارتباط آن ها با زمین.

 بررسی اسکلت انگل مااریا
بیماری مااریا به دلیل انگلی به نام »پاسمودیوم« ایجاد می شود. انگل برای 
تکمیل چرخه حیات خود به دو میزبان نیاز دارد: پشه آنوفل و انسان. طی هر 
مرحله، انگل به اشکال مختلفی درمی آید که این شامل تشکیل مجدد گسترده 
اسکلت سلولی نیز می شود. به نقل از تک اکسپلوریست، به دلیل کوچک بودن 
این انگل، اسکلت ســلولی آن اساساً توسط میکروسکوپ الکترونی)EM( قابل 
 )UNIGE(مشاهده است. در یک مطالعه جدید دو گروه از محققان دانشگاه ژنو
درک جدیدی از ساختار اسکلت سلولی پاسمودیوم پیدا کردند. آنها با استفاده 
از تکنیکی به نام میکروسکوپ انبســاط)expansion microscopy( به بررسی 

اسکلت انگل پرداختند.
 اسکلت ســلولی شامل چند ساختار رشــته ای از جمله اکتین و توبولین 
است. این شبکه سبب سفت شدن سلول می شود و اجازه می دهد اندامک ها و 
مولکول های درون سلول دقیقاً مانند اعوجاج های سلول به هم متصل شوند یا 
تکامل یابند. با تغییر انگل بین مراحل رشــد، اسکلت سلولی آن بازسازی های 

اساسی را پشت سر می گذارند.
این انگل برای حرکت و نفوذ به موانع غشایی سلول های میزبان خود به یک 
 ،)Eloïse Bertiaux(»اسکلت سلولی بسیار خاص احتیاج دارد. »الوییس برشوا
محقق دانشــگاه ژنو و اولین نویسنده ارشد این تحقیق گفت: با توجه به اندازه 
کوچک پاســمودیوم) که تا 50 برابر کوچکتر از سلول انسانی است( مشاهده 

اسکلت سلولی آن یک چالش است.
دانشمندان انگل را در مرحله اوکینت مشاهده کردند که باید گفت این مرحله 
یکی از مراحل اساســی رشد پاسمودیوم در پشه است. با بررسی ساختار سر 
انگل ، آنها متوجه ساختاری از توبولین، اندامک شبیه یک مخروط)conoid( که 

در حمله به سلول میزبان دخیل است، در انگل های هاگ داران مرتبط شدند.
محققان گفتند: کشف این ساختار مخروطی کوچک قدرت میکروسکوپ 
انبســاطی را نشان می دهد که می تواند برای مشاهده ساختارهای اسکلتی در 
مقیاس نانو مورد اســتفاده قرار گیرد. این به ما امکان می دهد تا درک بهتری 
از چگونگی حمله پاســمودیوم به سلول های میزبان خود)فرآیندی که برای 

بیماری زایی این انگل ضروری است( بدست آوریم.

 یک سیاه چاله در حال حرکت شناسایی شد
محققان »مرکز اخترفیزیک هاروارد-اسمیتسونین«)CFA( در مطالعه اخیرشان 

موفق به شناسایی یک سیاه چاله کان جرم در حرکت شده اند.
به نقل از فیز، مدت هاســت که دانشمندان این نظریه را مطرح کرده اند که 
سیاهچاله های کان جرم می توانند در فضا پرسه بزنند اما شناسایی آنها دشوار 
اســت. اکنون محققان مرکز اخترفیزیک هاروارد-اسمیتسونین یک سیاه چاله 
کان جــرم در حال حرکت را شناســایی کردند و نتایــج آنها امروز در مجله 
 )Dominic Pesce(»منتشــر شده اســت. »دومینیک پس »Astrophysical«
ستاره شناس مرکز اخترفیزیک و رهبر این مطالعه گفت: ما انتظار نداریم که 
اکثر سیاهچاله های کان جرم در حال حرکت باشند. آنها معموا تمایل دارند در 
یک مکان ثابت بمانند. آنها به قدری سنگین هستند که حرکت کردن برایشان 
دشوار است. در نظر بگیرید که حرکت دادن توپ بولینگ چقدر می تواند از حرکت 
دادن یک توپ فوتبال دشوارتر باشد. پس و همکارانش در پنج سال گذشته با 
مقایســه سرعت سیاهچاله ها کان جرم و کهکشان ها در تاش بوده اند تا این 
اتفاق نادر را مشاهده کنند. طی این مطالعه محققان ابتدا 10 کهکشان دور و 
چند سیاهچاله  کان جرم را بررسی کردند. آنها به طور خاص سیاهچاله هایی را 

که درون قرص های برافزایشی آنها آب وجود دارد را مطالعه کردند.

E-Tron Q4، خودرو برقی کاس شاسی بلند آئودی، سال 2019 در نمایشگاه 
خودرو ژنو به نمایش درآمد. آئودی اخیرا اطاعات جامع تر و تصاویر بیشــتری 
از قابلیت های این خودرو ارائه داده اســت. خودرو شاسی بلند جمع و جور برقی 
 Geneva( نخســتین بار سال 2019 در نمایشگاه خودرو ژنو E-Tron Audi Q4
Motor Show( به نمایش گذاشــته شد و از آن زمان تاکنون، اتفاقات زیادی رخ 

داده  است. رسانه ی سی نت در گزارشی می گوید با وجود تمامی اتفاقات، به نظر 
می رسد مدل تولیدی شاسی بلند برقی آئودی E-Tron Q4 درمقایسه با آنچه در 
نمایشــگاه خودرو ژنو دیدیم، تغییر زیادی تجربه نکرده است. به تازگی، آئودی 
اطاعات جدیدی درباره ی E-Tron Q4 منتشــر کرده اســت تا نشان دهد این 
خودرو شاسی بلند کوچک قرار است چقدر هوشمند باشد. چند روز پیش، آئودی 
 Q4 اطاعیه ی جدیدی منتشــر کرد که حاوی جزئیاتــی از خودرو موردانتظار
E-Tron، ازجمله بهره مندی این خودرو برقی از نمای خارجی مزین  به پوشش 

استتارمانند بود. به گفته ی آئودی، فاصله ی بین محور جلو و محور عقب خودرو 

E-Tron Audi Q4 به 91 فوت )277 متر( می رســد. این فضای زیاد در بین 
 Audi Q7 محورها نشان می دهد داخل خودرو بسیار بزرگ و تقریبا هم اندازه با
است. به عاوه، صندوق عقب خودرو فضای بیشتری درمقایسه با دیگر خودروهای 
شاسی بلند کوچک دارد. اگر با دیگر خودروهای سری E-Tron آئودی آشنا باشید، 
طراحی ظاهری E-Tron Audi Q4 چندان شما را متعجب نمی کند.  زمان معرفی 
رسمی E-Tron Q4، آئودی بیشتر تمرکزش را به بخش داخلی خودرو معطوف 
کرده و در تیزرها توجه خیلی زیادی به نمای خارجی نکرده اســت. کنســول 
مرکزی E-Tron Q4 تفاوت های محسوســی با دیگر کنســول های آئودی دارد. 
برجستگی باایی میزبان دکمه ی استارت و دکمه های کنترل انتقال است تا در 
بخش زیرین فضای زیادی برای شارژ بی سیم دستگاه ها وجود داشته باشد. این 
بخش از درگاه USB-C و یک جفت جالیوانی نیز میزبانی می کند. هر چهار پنل 
درِ خودرو جا لیوانی منحصربه فردی دارد تا بتوانید به ســادگی به نوشیدنی های 
حداکثر یک لیتر دسترسی داشته باشید.  آئودی تعداد زیادی فناوری جالب در 
 Audi به کار برده است. صفحه نمایش E-Tron Audi Q4 داشــبورد خودرو برقی
E-Tron Q4 بزرگ ترین صفحه نمایشی است که آئودی تاکنون تولید کرده و ابعاد 
11/6 اینچ است؛ البته در حالت اختیاری، ابعاد استاندارد 10/1 اینچ خواهد بود. 
فرمان خودرو سوئیچ گیر )Switchgear( فیزیکی ندارد و به جای آن در سمت چپ 
و راست از تاچ پد استفاده می کند. بدین ترتیب برای تغییر شدت صدای اسپیکر، 
باید انگشــت خود را روی بخش کنترل موسیقی به سمت باا یا پایین حرکت 
دهید. البته چند سوئیچ واقعی همچنان وجود دارد که اکثر آن ها به قابلیت های 
 Virtual ،کنترل آب و هوا مرتبط است. تقریبا همچون تمامی خودروهای آئودی
Cockpit جایگزین بخش سنتی جلو داشبورد برای نمایش سرعت سنج و... می شود. 

Virtual Cockpit صفحه نمایشی قابل تنظیم دارد که اطاعات مرتبط را در بخش 

جلو و مرکز قرار می دهد تا حواس پرتی را کاهش دهد.

SUV برقی E-Tron Audi Q۴ نمایشگر هدآپ واقعیت افزوده خواهد داشت

نقش »سلنیوم« در بیماری کووید-۱۹

محققان می گویند یک قطعه بزرگ از پادماده)Antimatter( در ســال 2016 
با قاره جنوبگان برخورد کرده است.

 به نقل از آی ای، در ســال 2016 یک آنتی نوترینو تقریباً با ســرعت نور در 
جایی در میان یخ های قطب جنوب با یک الکترون برخورد کرده است. پنج سال 
طول کشید تا دانشمندان با استفاده از دورترین ردیاب ذرات روی زمین موسوم 
 )IceCube Neutrino Observatory(»به »رصدخانه ردیاب نوترینو آیس کیوب

این رویداد را تأیید کردند.
»پادماده » مانند ماده که از ذراتی به نام ذره تشــکیل شده، از ذراتی به نام 
پادذره تشکیل شده  است که با ذرات معمولی فرق دارند. در پادماده یا ضد ماده، 

بار هسته منفی و بار ذرات مداری مثبت است که معکوس ماده است.
»رصدخانه ردیاب نوترینو آیس کیوب » رصدخانه ای علمی و پژوهشی است 
که در جنوبگان و در ایســتگاه جنوبگان »آمونســن - اسکات »احداث گردیده  
است. سیستم آشکارســازی این رصدخانه دارای هزاران حسگر حساس به نور 
است که درون فضایی به وسعت یک کیلومتر مکعب یخ پراکنده شده است. این 
حسگرها، نوعی حسگر نوری کروی شکل هستند که مجهز به ماژول های نوری 
دیجیتال مشــهور به«DOMs« هستند که هر کدام درون یک لوله خأ افزاینده 
فوتوالکتریک فوتومولتیپلر یا به اختصار »PMT« مستقر گردیده اند. اطاعات ثبت 
شده توسط حسگرها به ابررایانه مستقر در ایستگاه اصلی منتقل و مورد بررسی 
و تجزیه و تحلیل قرار می گیرند. »آیس کیوب« در تاریخ 18 دســامبر 2010 و 

پس از دریافت آخرین ارتقاها تکمیل گردید.
اکنون محققان می گویند این برخورد شواهدی از یک رویداد حدس زده شده 
اما هرگز اثبات یا دیده شده به نام »طنین گاشو«)Glashow resonance( را ارائه 
داده اســت. این رویداد به نام »شلدون لی گاشو« فیزیک دانی نامگذاری شده 
اســت که در سال 1960 پیش بینی کرد که وقتی یک ضد نوترینوی پر انرژی 
 W(»با یک الکترون برخورد کند، یک ذره با عمر کوتاه موسوم به »دبلیو بوزون

boson( تولید می کند. 

این بوزون بسیار نادر، تأیید مدل استاندارد را برای فیزیک ذرات فراهم می کند، 

اما برای اینکه اتفاق بیفتد، نوترینوی برخورد کننده نیاز به حمل انرژی بیش از 
 )PeV(هر شتاب دهنده ذره ای دیگر دارد که دقیقاً معادل با 6.3 پتاالکترون ولت
است. این مقدار تقریباً 450 برابر حداکثر انرژی است که برخورد دهنده بزرگ 
هادرونی در سرن)CERN( می تواند تولید کند. با در نظر گرفتن انرژی بسیار زیاد 
مورد نیاز برای این رویداد، محققان اطمینان داشــتند که آنها هرگز نمی توانند 
»طنین گاشــو« را تنها با اســتفاده از ابزار انسانی مشاهده کنند. با این حال، 
»رصدخانه ردیاب نوترینو آیس کیوب« توانســت رگبار مشخصی از ذرات را که 
اکنون محققان تصور می کنند ناشــی از رو بــه زوال رفتن »دبلیو بوزون« بوده 
 Z(»را تشــخیص دهند. تصور می شود که »دبلیو بوزون« با همکاری »زد بوزون
boson( مســئول این نیروی ضعیف باشــد. محققان هنوز مطمئن نیستند که 

چه چیزی منجر به زوال »دبلیو بوزون« شــده است، اما آنها اظهار می کنند که 
مشاهده بیشتر چنین حوادثی می تواند آنها را به درک بهتر این نیروها برساند.

اگرچه این برخورد در ســال 2016 مشــاهده شده است، اما پنج سال طول 
کشیده تا بررسی و تایید شود و اکنون در مقاله ای که در مجله Nature منتشر 
شــده، توضیح داده شده اســت. این نشان می دهد که برای درک این نیروهای 

خارق العاده در طبیعت چقدر کار و تحقیق ازم است.

برخورد پادماده با قطب جنوب تأیید شد!

محققان چینی در مطالعه اخیرشان کشف کردند که سلنیوم موجود در بدن 
انسان می تواند اثرات بیماری »کووید-19« را سرکوب کند.

 South China Morning« به نقل از تک تایمز، در گزارشــی که در روزنامه
Post« منتشر شده، میزان ابتا به بیماری در برخی از استان های چین مانند 

هوبئی بااتر از حد انتظار کارشناســان بود. محققان گفتند می توانند حدس 
بزنند که چگونه و چرا شیوع ویروس کرونا در بعضی از نقاط کمتر است. پاسخ 
این سوال ها را می توان در خاک یافت مانند خاک ناحیه »انشی« کشور چین 

که در این مطالعه بررسی شد.
در این مطالعه عنوان شــده که »ســلنیوم«)Se( نقش اساســی در اثرات 
بیولوژیکی برخی ویروس ها دارد. شناخته شده است که شهر انشی چین محل 
ذخایر سلنیوم است. این یک عنصر کمیاب غیر فلزی است که در کنار آرسنیک 
یافت می شود. محققان کشف کردند که غلظت زیادی از عنصر مذکور در اطراف 
ناحیه انشی مشاهده شده است. بررسی این موضوع همچنین نشان داد که چرا 
برخی از شهروندان گفتند که ناخن ها و موهای خود را از دست می دهند زیرا 
قرار گرفتن زیاد در معرض این عناصر اغلب به بروز این عائم منجر می شود.

پروفســور »ما جیــن«)Ma Jin( محقق این مطالعه از آزمایشــگاه دولتی 

معیارهای زیســت محیطی و ارزیابی ریسک گفت: مصرف سلنیوم در مقادیر 
غذایی، ایمنی بدن انسان را در برابر کووید- 19 بهبود می بخشد. محققان گفتند: 
وقتی سطح سلنیوم افت قابل توجهی داشت، میزان ابتا به کووید-19 بااتر 
رفت. برای محققان چینی به دست آوردن داده هایی درباره استان های هوبئی، 
شیائوگان و سوئیزو برای ارزیابی اینکه آیا مکان های گفته شده دارای رسوبات 
سلنیوم هســتند یا خیر، ازم بود. پس از آزمایشات مشخص شد که این سه 
شهر کمترین میزان سلنیوم را دارند. با توجه به این الگو از زمان وقوع شیوع 
بیمــاری در منطقه ووهان چیــن میزان ابتای افراد این ناحیه به بیماری نیز 
افزایش یافت. کارشناسان گفتند که سلنیوم برای پاسخ سیستم ایمنی بدن فرد 
 Margaret(»به ویروس مهم است. مطالعه دیگری که توسط »مارگارت رایمن
Rayman( یک پزشــک تغذیه انجام شد، نشان داد که محتوای سلنیوم در مو 

با میزان درمان کووید-19 ارتباط مثبت دارد.
محققان بیمارستان دانشگاه هایدلبرگ آلمان نیز دریافتند که افزایش مرگ و 
میر با مقادیر پایین سلنیوم مرتبط است. استان هیلونگ جیانگ چین کمترین 
میزان عنصر مذکور را در خود دارد و میزان مرگ و میر آن 2.6 درصد اســت 

که این بااترین میزان ابتا در میان تمام شهرهای چین است.
در همین حال، تاثیرات ســلنیوم فقط به پیشگیری از کووید-19 محدود 
نمی شود زیرا می تواند برای درمان ابوا، اچ آی وی و آنفلوانزا نیز مورد استفاده 
قرار گیرد. با این حال محققان یادآوری کردند که مکانیسم دقیق آن در حال 
حاضر ناشناخته است. عاوه بر بیماری های فوق می توان از آن برای سرطان، 
بیماری های قلبی و حتی بیماری های ناشی از باا رفتن سن نیز استفاده کرد.

مطالعه بعدی احتمال بر روی افرادی که مکمل سلنیوم را مصرف کرده اند 
و کسانی که آن را مصرف نکردند صورت خواهد گرفت. حتی اگر به نظر برسد 
که ســلنیوم در کاهش میزان عفونت مفید اســت اما باید گفت مصرف زیاد 
سلنیوم می تواند به آسیب مغزی و سایر مشکات شدید سامتی منجر شود.

»لی جیانکه«)Li Jianke( استاد علوم تغذیه گفت: مصرف مکمل های سلنیوم 
برای جلوگیری از کووید-19 بدون تجویز پزشکان توصیه نمی شود.


